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Țara mea e ca floarea de lotus 
Plină de lumină și de har. 
Neamul de bătrîni adastă 
La amiezi
Pe aripa străvezie a unui timp nesfîrșit, 
Adunat în civilizatii fără moarte.
..Se aude zvon de ape limpezi 
Ce curg în ochii unui cer răsfrînt 
Copiii ne privesc din viitor.
Pe dealurile noastre se aprind focurile
De speranță • >
Ce se-adincesc în temelii.
Am fost, sîntem, vom fi tot noi, 
în cuvîntul ziditor de istorie, 
în numele patriei.

Ștefan 

cel

Mare 

stejarul

AUREL-DRAGOȘ MUNTEANU ■

Moldovei

pictură 
de 

ROMEO 
CALANCEA

tu mă hrănești
Pîine rotundă și caldă 
din cuptor abia scoasă: 
pintecul tău îmi arde palma. 
Mi-aduc aminte 
la fel ne încălzea pe vremea războiului 
pîinea 
după cozi lungi înfrigurate în zori cu chiciură. 
Acum aici e pace.
Lupta continuă în noi 
pentru definitiva eliberare a ultimei colonii — 
sufletul omenesc.
Cu iubirea ta, mă-ncălzești și mă hrănești 
pîine cu-aromă fierbinte.

j6zSEF BALOGH ■

în românește de ANDREI BODOR ■

se simte primăvara

ceea ce vă dăruiesc e bucuria pură
Așadar, acum o sută de ani s-a născut in Hobița Gorjului un băiat care s-a 

numit Constantin Brâncuși Atunci, ca ți acum, veacul înclina spre sfîrțiturile 
lui, lumea se schimba pe nesimțite ți timpul îți căuta oamenii care să-i ducă 
mai departe mesajele Ața s-a întîmplat ca el să fie unul din cei aleți să ros
tească adevărurile viitorului; după cum alții prin puterea cuvintelor, el prin 
puritatea ți revelația formelor sculptate S-a pus mereu întrebarea, ți nu fără 
temei, de unde vine acest mag, care depășind viziunea rodiniană a mutat arta 
sculpturii dintr-o planetă bătrînă, unde omul nu era decît povestea unui gest, 
într-o galaxie necunoscută, unde el devine imaginea a ceea ce este prin sine 

«însuși. Și el a răspuns: «Nu căutați formele obscure sau mistere. Ceea ce vă 
dăruiesc e bucurie pură.»

Și totuși.
Poate că plecînd din satul numit Hobița, el nu l-a părăsit cu adevărat nici

odată, pentru că spre oricare colț al pămîntului te poartă pașii, duci cu tine 
cerul nașterii tale, orizonturile pe care le-ai descoperit prin fereastră, tăce
rile casei, plînsul grinzii roase de cari, cîntecul cocoșului în asfințit, drumurile 
cu pașii uitati și multe alte senzații care sînt numai ale unui loc anume. Tot 
așa și el a luat cu sine satul cu casele lui de lemn, cuvintele care adunate împreună 
nu erau decît înțelepciuni, legende și mituri bătrîne, apoi toate încrustăturile 
de pe porți sau alesăturile din covoare, semne vorbitoare create de neamuri 
trăitoare pe aceste locuri și stinse de mult. Astfel el avea cu sine sufletul, me
moria și timpul poporului său.

în țintirimile ascunse ale cătunelor de munte mai putem întîlni și azi trun
chiuri de brad aproape lipite, ca într-o tainică îmbrățișare, cu ramurile înlăn
țuite, așezate le mormintele tinerilor, datină care urcă în marea vechime 
a timpurilor, in acest obicei, cred exegeții, ar trebui căutate sursele formelor 
în pictură, numite de Brâncuși Sărutul, și pe care timp de treizeci de ani le-a 
cioplit ca să celebreze sfînta iubire a bărbatului pentru femeie. Acum brațele 
nu mai fug din piatră ci ar vrea să intre parcă în materie, trupurile tind să fie 
unul, și sînt, o monadă, o contopire, în care frumusețea descrisă a corpurilor 
s-a pierdut și a rămas numai ideea eternă a supraviețuirii prin dragoste.

Pasărea măiastră (1912) deschide un alt ciclu al operei brâncușiene unde le
gende și mituri românești fertilizează un motiv plastic Cerurile lui Brâncuși 
sînt pline de păsări de bronz și marmură, care nu au un nume anume, pentru 
că ele vin din pădurile poveștilor, unde erau cînd glas, cînd înfățișare, sau din 
noaptea îndepărtată a miturilor, risipind frica, vraja și amenințarea, păsări 
ale bunului timp, nu altele ți cu nimic străine de cele pe care bărbatul le-a 
încrustat în lemnul casei sale să alunge primejdii presupuse, iar femeia le-a 
ales ți le-a rînduit în șiruri pe țesături, ornamente pentru priviri de dunifi- 
nică Tot ea, măiastră, sta pînă mai ieri pe stîlpii funerari Stîlpii s-au transfor
mat într-o coloană fără sfîrșit, iar ea, ca ți altele, paznică la vămile văzduhului, 
și-a luat zborul. Avîndu-le deci în suflet, nu putea să nu le lase să fie ale ceru
lui, dîndu-le acea înfățișare mai aproape de esența lor obscură, imaginîndu-le, 
acum, fără aripi și fără penaj, elipse de bronz sau marmură, șlefuite ca să --------------------------------
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absoarbă în ele toate luminile universului Și astfel cerul nu mai este atît de 
singur de cînd păsările lui trec pe traiectorii închipuite.

Dacă păsările sînt pentru văzduhuri, porțile sînt pentru oameni, «deschi
deri de dragoste și dor». Și iar ajungem la vechi semnificații cărora el le-a 
dat noi înțelesuri și o nouă formă El știe că o poartă e totdeauna începutul 
și sfîrșitul unui drum, că pe ea intră tinerii miri și pleacă bătrinii pe năsălii, 
că o poartă poate fi istoria unei vieți, de aceea stîlpii Porții sărutului sînt oameni 
îmbrățișați care-și trăiesc povestea lor de piatră Prezenți aici, ei sînt aștep
tați dincolo la Masa tăcerii, rotundă și joasă ca și cele țărănești, numai de astă 
dată monumentală altar al meditației și reculegerii.

Arta brâncuțiană nu poate fi, desigur, restrînsă la influențele exercitate 
asupra ei de mitologia și folclorul autohton. «Dar diviziunea sculpturală a iui 
Brâncuși — remarca Petru Comarnescu — întruchipează cu întîrziere și într-o 
sinteză magistrală străvechi ecouri ale folclorului și înseși procedeele predo
minante ale artei populare românești. Prin truda sa, sculptura patriei sal< 
și a omenirii a căpătat un nou stil...» CORNEL BOZBICI ■



Pentru reiatii tot mai strînse de soli 9

Aspect de la primirea de către tovară
șul Nicolae Ceaușescu a tovarășilor 
Tomio Nishizawa și Hiroshi Tachiki.

La întrevederea dintre președintele 
României, tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
și Bwakira Melchior, ministrul aface
rilor externe și cooperării al Republicii 
Burundi.
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ritate și cooperare cu statele lumii

Tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, secretar gene
ral al Partidului Comunist 
Român, președintele 
Republicii Socialiste 
România, îl felicită căl
duros pe to va rășu I Janos 
Fazekas, membru al Comi
tetului Politic Executiv al 
C.C. al P.C.R., viceprim- 
ministru al guvernului, 
ministrul comerțului in
terior, cu prilejul împli
nirii vîrstei de 50 de ani.

De la o săptămînă la alta consemnăm în cronica 
politică a Flăcării aspecte din activitatea neobosită a 
tovarășului Nicolae Ceaușescu, secretar general al 
Partidului Comunist Român, președintele Republicii 
Socialiste România, aspecte de la întîlnirile cu șefii 
diferitelor state și guverne, cu reprezentanți ai forțelor 
progresiste și democratice, ai opiniei publice inter
naționale. Aceste contacte la nivel înalt conduc tot mai 
mult la strîngerea relațiilor de prietenie, de solidaritate 
și cooperare dintre România și țările lumii, la amplificarea 
raporturilor prietenești, la conlucrarea dintre aceste 
state. Totodată, activitatea de politică externă a pre
ședintelui țării exprimă consecvența cu care România 
socialistă acționează pentru afirmarea dreptului 
popoarelor la libertate și independență națională, pentru 
promovarea unor relații noi, bazate pe încredere și 
respect, de adevărată legalitate și colaborare între 
națiuni.

Luni, 16 februarie, tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
secretar general al Partidului Comunist Român, a primit 
pe tovarășii Tomio Nishizawa, membru al Prezidiului 
Permanent al Comitetului Central al Partidului Comunist 
din Japonia, și Hiroshi Tachiki, membru al C.C. al 
P.C. din Japonia, care fac o vizită de prietenie în țara 
noastră, la invitația C.C. al P.C.R.

Oaspeții au adresat tovarășului Nicolae Ceaușescu 
un salut călduros din partea tovarășului Kenji Miyamoto, 
președintele Prezidiului Comitetului Central al Partidu
lui Comunist din Japonia, a celorlalți tovarăși din con
ducerea partidului. .

Mulțumind, tovarășul Nicolae Ceaușescu a rugat pe 
oaspeți să transmită tovarășului Kenji Miyamoto, con
ducerii P.C. din Japonia, tuturor comuniștilor japonezi 
salutări tovărășești și urări de succes deplin în activitatea 
consacrată prosperității și fericirii poporului japonez.

în cursul întrevederii s-au relevat cu satisfacție ra
porturile bune de prietenie și solidaritate dintre Partidul 
Comunist Român și Partidul Comunist din Japonia și a 
fost exprimată dorința comună de a extinde și adînci 
aceste relații internaționale, bazate pe stimă, înțelegere 
și respect reciproc. Tot cu acest prilej, s-a apreciat că 
amplificarea și aprofundarea solidarității și conlucrării 

frățești dintre P.C.R. și P.C. din Japonia sînt în interesul 
ambelor partide, slujesc întăririi prieteniei și colaborării 
multilaterale dintre cele două țări și popoare.

Partidul Comunist Român și Partidul Comunist din 
Japonia și-au reafirmat hotărîrea de a milita activ și în 
viitor pentru întărirea unității și solidarității partidelor 
comuniste și muncitorești, a tuturor forțelor democra
tice, progresiste, antiimperialiste, pentru triumful cauzei 
păcii, democrației și socialismului.

Miercuri, 18 februarie, președintele Republicii 
Socialiste România, tovarășul Nicolae Ceaușescu, a 
primit pe ministrul afacerilor externe și cooperării al 
Republicii Burundi, Bwakira Melchior, care face o 
vizită oficială în țara noastră.

Oaspetele a înmînat tovarășului Nicolae Ceaușescu 
un mesaj de prietenie și i-a transmis un salut călduros 
din partea secretarului general al Partidului Uniunea 
pentru Progres Național, președinte al Republicii 
Burundi și șef al guvernului, general-locotenent Michel 
Micombero.

Mulțumind, tovarășul Nicolae Ceaușescu a rugat pe 
oaspete să adreseze, din partea sa, președintelui Michel 
Micombero un cordial salut prietenesc, iar poporului 
burundez urări de noi succese în activitatea consacrată 
prosperității economice și sociale a patriei, edificării 
unei vieți libere și independente.

Șeful statului român și ministrul burundez au avut 
apoi o convorbire în cursul căreia au fost evocate cu 
satisfacție bunele relații statornicite între țării- și 
popoarele noastre. Schimbul de opinii a evidențiat, 
totodată, dorința reciprocă de a accelera dezvoltarea 
acestor raporturi, pe plan economic, politico-diplomatic, 
tehnico-științific, cultural. în acest sens, s-au subliniat 
rezultatele pozitive ale actualei sesiuni de la București 
a Comisiei mixte de cooperare economică și tehnică, 
ce contribuie, prin înțelegerile convenite, prin acțiunile 
preconizate, la amplificarea conlucrării prietenești 
româno-burundeze, în folosul ambelor popoare și țări, 
al cauzei păcii și colaborării internaționale.

S-au abordat, în același timp, probleme ale vieții 
internaționale, relevîndu-se în context necesitatea lichi
dării subdezvoltării, a instaurării unei noi ordini econo

mice și politice internaționale, stabilirii unor relații 
între state întemeiate pe egalitate și echitate, care să 
asigure afirmarea liberă a aspirațiilor de progres eco
nomic și social ale fiecărei națiuni. în această ordine de 
idei a fost subliniată însemnătatea deosebită a întăririi 
colaborării dintre țările în curs de dezvoltare, care au 
interese comune în lupta împotriva imperialismului, 
colonialismului și neocolonialismului, pentru respecta
rea dreptului fiecărui popor de a se dezvolta de sine 
stătător, nestingherit, pentru făurirea unei lumi mai 
drepte și mai bune, o lume a păcii, înțelegerii și coope
rării între națiuni.

*
Luni, 16 februarie, la Comitetul Central al Partidului 

Comunist Român, tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
secretar general al Partidului Comunist Român, pre
ședintele Republicii Socialiste România, a înmînat 
Ordinul «23 August» clasa I tovarășului Janos Fazekas, 
membru al Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R., 
viceprim-ministru al guvernului, ministrul comerțului 
interior, cu prilejul împlinirii vîrstei de 50 de ani.

în cuvîntul său, tovarășul Nicolae Ceaușescu a spus 
printre altele: «în toți acești ani, în condițiile luptei pe 
care partidul nostru a desfășurat-o în diferite etape ale 
transformării revoluționare a societății, ale făuririi socia
lismului în țara noastră, tovarășul Fazekas și-a adus, 
împreună cu militanții tineretului, apoi ai partidului, 
contribuția sa activă la succesele dobîndite în acești ani. 
De mult timp, ca membru al Comitetului Central, apoi al 
conducerii partidului, în diferite munci de partid și de 
stat, el și-a adus contribuția activă la înfăptuirea politicii 
interne a partidului, a politicii naționale marxist-leniniste 
a partidului nostru, a politicii internaționale care a făcut 
ca România să joace un rol activ atît în lupta pentru întă
rirea unității și solidarității țărilor socialiste, a țărilor în 
curs de dezvoltare și tuturor forțelor antiimperialiste, cît 
și în lupta pentru o politică de pace și colaborare inter
națională cu toate statele lumii, fără deosebire de orîn- 
duire socială».

Luînd cuvîntul, tovarășul Janos Fazekas a mulțumit 
pentru căldura cu care a fost sărbătorit.

N. GRIGORE MArAșANU ■
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Lumea se întoarce 
la tramvai, chiar 
dacă astăzi «înha
mă» peste trei sute 
de cai la un singur 
vagon!

Pentru centenar am cam întîrziat! Sînt 
exact 107 ani de cînd fa Timișoara se inaugura 
prima linie de tramvaie din țara noastră. 
Orașul de pe malul Begăi devenea astfel al 
cincilea oraș cu tramvai din lume — după 
New York (1825), primul în lume, și Paris 
(1854), primul în Europa. Erau, pe acea vreme, 
numai cinci vagoane trase de 15 perechi de 
cai, dintre care trei erau ținute pentru orice 
eventualitate în rezervă, o singură linie de 
tramvaie, 1 controlor, 6 încasatori, 7 vizitii 
și 3 paznici. Tramvaiul electric s-a introdus 
treizeci de ani mai tîrziu, în iulie 1899.

UN TRAMVAI NUMIT DORINȚĂ

Cu toate că, așa cum spuneam, pentru cente
nar am întîrziat, nu puține lucruri merită să 
fie așternute pe hîrtie acum, după vizita pe 
care am făcut-o la întreprinderea de transpor
turi și construcții de vagoane tramvaie Timi
șoara. Numele întreprinderii este oarecum 
lung, dar el cuprinde atît activitatea de exploa
tare a circulației în comun (tramvaie, troleibuze, 
autobuze) din Timișoara, cît și pe cea de con
strucții a vagoanelor ultramoderne despre 
care vom vorbi mai departe. Aici am făcut 
cunoștință, între alții, cu un om care m-a 
cucerit din primele minute ale conversației 
Se numește Gheorghe Bihoi, inginer-șef al 
întreprinderii, și-mi pare acum că n-aș greși 
dacă aș spune că și-a făcut din ideea de a construi 
pentru țară un super-tramvai, un mijloc de 
locomoție cît mai modem, comod, silențios, 
de mare randament — deci din această idee a 
studenției — un crez al vieții, o speranță de 
împlinire, o mare, foarte mare dorință în 
primul rînd...

«Ideea mă frămînta de multă vreme, încă din 
facultate cred — îmi spunea inginerul Bihoi. 
O vreme am abandonat-o, dar începînd de 
prin anul 1960 la noi a început să se vor
bească despre necesitatea construirii unui tip 
nou de vagon de tramvai, cu capacitate sporită. 
Un timp aceste tramvaie s-au construit la 
Electroputere Craiova, așa-zisele tramvaie cu 
truc, prin colaborare cu I.T.B.-ul. Noi am 
proiectat încă din 1961 primul vagon motor 
cu soluții de amortizare a zgomotului (T 1-62), 
care folosea o roată amortizantă, cu elemente 
elastice de cauciuc, prevedea de asemenea 
insonorizarea podelei și a caroseriei. în 1969 
intențiile noastre s=au materializat într-un 
proiect, în colaborare cu I.T.B., pentru un 
vagon articulat modern — proiect care însă 
n-a fost acceptat, spunîndu-se, între altele, 
că ar fi de prea mare capacitate pentru nece
sitățile de transport urban din țara noastră!»

A fost probabil o greșeală, mai ales aceea 
de a nu se anticipa cîtuși de puțin viitorul 
transportului urban, mai ales din punctul de 
vedere al creșterii foarte mari a numărului 
de pasageri — greșeală reparată oarecum 
doar prin cumpărarea, mai tîrziu, a licenței 
de fabricație pentru tramvaiele V3A, produse 
de către I.T. București, cele des văzute acum 
în Capitală. Timișorenii au trecut însă, la acea 
vreme, la proiectarea unui vagon motor cu 
remorcă — materializat acum în produsul, 
foarte aproape de sută la sută timișorean, 
numit «Timiș 1» și, de curînd, «Timiș 2». 
Noul tip de vagon a fost gata numai un an mai 
tîrziu — în 1970 deci — și el se află în exploa
tare acum nu numai în Timișoara, ci și la Oradea 
și Brăila. Doar cîteva elemente mai sînt de 
asimilat, se vor asimila probabil chiar anul 
acesta: siguranțe fuzibile de curent continuu, 
tuburi fluorescente, sîrmă rezistivă. Cu alte 
cuvinte tramvaiul-dorință al inginerului Bi
hoi astăzi există (el a condus colectivul celor 
12 proiectanți timișoreni care l-au conceput) 
și funcționează chiar foarte bine — după cum 
lesne poate simți oricine a parcurs măcar o 
stație în el. Se mai numește, în limbajul ne- 
specialiștilor, și «vagonul silențios» — pentru 
ca într-adevăr fîșîitul roților pe linie și al troleu- 
lui pe sub sîrma cu curent nu poate fi numit 
zgomot. Pentru asta însă vagonul a trebuit 
echipat cu suspensii pe elemente elastice din 
cauciuc, transmisie specială, cu dinți în spirală, 
roți amortizante, caroserie insonorizantă, prin 
strat de mastic antifonic amestecat cu vată de 
sticlă presată și așa mai departe. Vagoanele 
sînt cu adevărat dintre cele mai moderne, 
avînd boghiuri cu patină electromagnetică 
pentru frîna pe șină (există dealtfel, pentru 
siguranța circulației, trei sisteme independente 
de frînare), două motoare de cîte 125 de kilo
wați, adică o putere instalată de 250 kw, 
asigurînd forța celor 340 de cai putere ai vago
nului, ca și o accelerație rapidă. Vechiul vagon, 
construit la Craiova, avînd dealtfel un consum 
incomparabil mai mare de metal, poseda numai

136 kw putere instalată, dezvolta deci numai 
184 c.p., putînd îmbarca într-un «tren» (va
gon motor plus remorcă) 230 de călători cel 
mult. Tramvaiele de tip «Timiș» au o capaci
tate maximă de 350 de călători. Au fost cu alte 
cuvinte numai 15 perechi de cai la Timișoara 
în 1869 — există astăzi 340 de «cai» numai 
pentru un singur tramvai...

EFICIENȚA TAXĂRII 
FĂRĂ TAXATOR

Ar fi însă nedrept dacă am vorbi numai 
despre sectorul de construcții de vagoane, 
cînd lucruri foarte bune se pot spune și despre 
cel al exploatării propriu-zise a mijloacelor 
de transport aflate în parc. Ideea autotaxării 
nu e nouă la noi, ea a fost aplicată — fără 
succes, de ce sa nu recunoaștem?! — mai 
întîi în București, și în alte cîteva orașe. La 
Timișoara ea e mai nouă, dar este mai ales și 
eficientă — bine gîndită, educativă, rentabilă.

Mai înainte s-a făcut greșeala, pe care era cît 
p-aci s-o facem și noi, de a pune în vînzare 
bilete ai valoare, chiar în vagoane — îmi 
spunea contabilul șef al întreprinderii timi
șorene, Mihai Kratochwill. Noi am luat măsura 
previnderii biletelor, în stocuri de cîte zece, 
în foarte multe puncte ale orașului — în tutun
gerii, mici magazine, chioșcuri de ziare, ca și 
prin rețeaua proprie. Biletele sînt colorate 
diferit — pentru scoaterea în evidență a tari
felor respective. A fost o măsură bună, nimeni 
nu se poate acum urca într-un tramvai fără să 
aibă mai întîi bilet, dar s-au mai produs și 
confuzii, tocmai din cauza culorilor, lucru 
care ne face să ne gîndim pentru viitor și la 
îmbunătățirea sistemului.

Una peste alta, adică adunînd investițiile 
necesare, eliminarea taxatorilor (aceștia au 
fost recalificați, mai ales în meseriile de con
trolori și șoferi), ca și creșterea responsabili
tății călătorilor în fața plății biletului, toate 
dau o reducere a cheltuielilor de exploatare 
cu aproximativ 185 000 de lei numai pentru 
primele două luni scurse de la aplicarea auto
taxării!

Am discutat cu specialiștii timișore a.u
cîteva lucruri despre sistemul de plată al 
transportului în comun, unele sînt intenții 
locale pentru un viitor nu prea depărtat, 
altele sînt poate doar visuri — toate au însă 
calitatea de a putea deveni la fel de valabile 
pentru oricare alt oraș al țării. De exemplu 
un tarif unic pentru toate cursele, calculat 
după media încasărilor actuale. Sau, bilete cu 
valoare de 1 leu, care ar putea fi folosite oricît, 
pe orice vehicul, dar numai într-o singură zi, 
avînd deci ștampilată doar data respectivă. 
«Dacă ar fi după minej îmi spunea contabilul 
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șef, aș avea curajul să aplic acest sistem chiar 
de mîine. Sînt foarte convins, și te rog să mă 
crezi că o spun cu toată responsabilitatea, că 
poate deveni extrem de eficient și rentabil. 
S-ar elimina în orice caz tot felul de alte ope
rațiuni în afara celei de cumpărare a biletelor 
(să spunem, la o lună o dată), adică perforarea, 
compostarea și așa mai departe, plus avantajul 
unei reduceri masive a consumului de hîrtie».

TRAMVAIUL —
MIJLOC DE TRANSPORT 

AL VIITORULUI?
Existau, spune o statistică la zi, în anul 1924 

exact 670 de rețele de tramvaie în Statele 
Unite. Numărul a scăzut însă la 182 în anul 
1940, la 40 în 1950 și la numai 9 în 1974 — adică 
aproape la fel ca în România, unde există 
tramvaie în opt orașe: București, Timișoara, 
lași. Oradea, Brăila, Galați. Arad, Sibiu. Dar, 
odată cu criza mondială de carburanți, lumea 
se întoarce spre transportul electric de mare 
capacitate, mult mai ieftin și deci mai rentabil. 
In S.U.A. se iau măsuri de reintroducere a 
tramvaiului în șapte orașe mari, există un 
proiect ambițios al firmei Boeing, în colaborare 
cu N.A.S.A., pentru realizarea unor vagoane 
ultramoderne, care vor circula la Boston, 
San Francisco și cine mai știe pe unde — de 
asemenea, idei și proiecte asemănătoare există 
în Franța, în Canada, în U.R.S.S. și așa mai 
departe. La noi, Ploieștiul a cuprins în schița 
de sistematizare a orașului intenția edililor 
de a finaliza un proiect care prevede con
strucția unei linii de tramvai pe traseul Gara 
Sud-Brazi, pe distanța de 18,5 km, execuție 
planificată a se efectua pînă în anul 1978. La 
Craiova o linie asemănătoare se va deschide 
probabil între municipiu și platforma chimică 
de la Ișalnița (1979), iar edilii Piteștiului și-au 
manifestat dorința de a trece parțial la trans
portul urban cu tramvaie pînă în 1980, Toate 
aceste orașe au luat deja legătura cu construc
torii timișoreni, anunțînd intenții de contrac
tare a vagoanelor moderne din seria «Timiș 
Pînă acum, așa cum spuneam, aceste vagoane 
se găsesc la Brăila și Oradea.

Ce este la urma urmei un tramvai — sau mai 
bine-zis ce poate fi? Este un minimetrou, îmi 
spuneau înainte de toate specialiștii timișo
reni, adică un excelent mijloc de locomoție 
pentru etapa actuală, și viitoare (!), a crizei 
de energie. Nu are cheltuieli de exploatare 
decît minime, poluarea chimică e nulă, cea 
fonică redusă, din te în ce mai redusă. Posedă, 
s-a calculat, ocuparea stradală pentru numărul 
de călători transportați cea mai eficientă (350 
de călători dintr-un tramvai de mare capaci
tate, încărcat la maximum, s-ar putea transbor
da în cel puțin șapte autobuze pline ochi!) 

față de orice alt mijloc de transport. Vagoanele 
de tramvai produse la Timișoara pot atinge 
viteza de 70 km pe oră, dar bineînțeles că au 
o viteză de exploatare de numai 145 km pe 
oră. Cifra însă, vă rog să mă credeți, este exce
lentă pentru competiția de deplasare în aglo
merările urbane. Se pare însă că tramvaiul a 
fost scos din competiție mai ales de arhitecți, 
pentru care acest mijloc de transport — la 
acea vreme zgomotos, incomod, inestetic și 
nefuncțional — reprezenta mai ales o bătaie 
de cap în plus. Acum toate aceste calcule ar 
trebui reevaluate, ținîndu-se seama mai ales 
de penuria de energie, poluare — lucruri la 
care nu s-au gîndit mulți pînă acum vreo doi- 
trei ani...

Mi-au vorbit timișorenii și despre noua 
infrastructură de cale preconizată de ei, adică 
îmbunătățirile (obligatorii, se pare) aduse li
niilor pe care alunecă vagoanele de tramvai. 
Prin folosirea unor linii vechi, așa cum există 
din păcate foarte multe la noi, zgomotul pro
dus de vehicule crește ai aproximativ 30 la 
sută! Timișorenii au încercat mai întîi să im
planteze linii de tramvai în plăci de ciment 
turnate după sistemul rutier, dar a fost o 
experiență ratată. S-au gîndit apoi altfel. Patul 
de beton a rămas, dar peste el se așază niște 
prisme tot din beton, deasupra se întind fîșii 
de cauciuc și abia la urmă șinele de fier, strinse 
în șuruburi pe prisme. Premiera pe țară s-a 
făcut în Piața Libertății din Timișoara, pe o 
distanță de 500 de metri. Se asigură astfel o 
elasticitate deosebită liniei, un mers continuu 
al roților, foarte economic și protector pentru 
întreg sistemul de suspensie al vehiculului, 
o creștere sesizabilă a... tăcerii. Sigur, chel
tuielile de construcție sînt mult mai mari, de 
circa două ori se pare, dar trebuie oare să mai 
subliniem că ele pot deveni ușor recuperabile 
prin reducerea substanțială a cheltuielilor de 
întreținere a liniilor, reducerea defecțiunilor 
la vagoane, creșterea «vieții» acestora? Este 
un lucru care ar trebui gîndit mai ales de către 
cei care se apucă acum să construiască noi linii 
de tramvai.

Discuția ar mai putea continua. Rețin doar 
că timișorenii vor mai mult, știu că sistemele 
viitorului pentru mijloacele de transport de 
tipul tramvaiului vor fi cele cu pernă magnetică, 
suspendate probabil, se gîndesc încă de pe 
acum la mai bine. Se fac încercări la Timișoara, 
în colaborare cu catedra de specialitate a 
Institutului politehnic, pentru punerea în func
țiune a unui motor liniar. Este o invenție româ
nească despre care vom mai avea probabil 
prilejul să vorbim și care va putea fi aplicată, 
între altele, la mișcarea acestor vehicule numite 
încă, la fel ca în urmă cu 107 ani, tramvaie.

DUMITRU GRAUR ■



«FLACĂRA» nu ia in considerare scri
sorile anonime. Scrieți-ne cit mai concis 
Și nu uitați să vă iscăliți.

la dispoziția 
dumneavoastră
Știmate tovarășe redactor șef,
în virtutea dreptului de replică, vă rog să 

binevoiti a insera în coloanele revistei ce cu 
distincție conduceți, următoarea

PRECIZARE
în interviul publicat In nr. 6 al revistei 

dumneavoastră, scriitorul Eugen Barbu ma 
onorează cu o amintire de care insă, în nu
mele probității la care ne îndeamnă chiar 
genericul interviului amintit, sint nevoit să 
mă dezic.

Nu am avut privilegiul de a citi manuscrisul 
romanului «Princepele», în 1968, la Editura 
tineretului, și nici de a purta vreo discuție 
cu scriitorul Eugen Barbu asupra acestui 
manuscris, pentru bunul motiv că nu am 
funcționat niciodată ia zisa editură. De
altfel cind după reorganizarea editorială din 
decembrie 1969, am fost numit director la 
Editura «Albatros», manuscrisul in discuție 
era demult tipărit, Intr-adevăr, sub egida 
fostei Edituri a tineretului.

Cit privește stupefacția atribuită subsem
natului față de succesul «Princepetui», «stu
pefacție ce nu-i va fi trecut acestui onorabil 
domn, probabil, nici pînă In zilele noastre», 
un singur amănunt ar tempera, cred, severa 
supoziție: la sfîrșitul anului 1975, concomi
tent cu romanul Incognito a apărut in 
editura pe care o conduc, în excelenta tradu
cere a lui Veress Zoltan, și versiunea in 
limba maghiară a lucrării... «Princepele».

Precizez, pentru orice eventualitate, că 
nici de această dată nu am purtat nici o dis
cuție cu autorul «Princepetui» pe care, măr
turisesc jenat, aș minți dacă m-aș lăuda cu 
cinstea de a-i cunoaște personal. Or, după 
cum bine spune Eugen Barbu in același in
terviu, un scriitor care minte, este de ne
conceput.

Profitind de apropiata aniversare a zilei de 
naștere a scriitorului Eugen Barbu, ii urez 
viată lungă, o activitate literară și publicistică 
bogată, cu cit mai puține... erate, iar dum
neavoastră, vă mulțumesc pentru găzduirea 
acestor rinduri. (Mircea Sântimbreanu, 
directorul Editurii «Albatros»)

...l-am ascultat zilele trecute cu ocazia 
vizitei pe care am făcut-o cercului de ceramică 
de la Casa pionierilor din Hunedoara. L-am 
ascultat impreună cu Dumitru Ruget, con
ducătorul acestui cerc, cel care ne-a invătat să 
înțelegem cintecul acesta al pămintului, cintec 
in urma căruia se nasc minunatele obiecte — 
măști populare, stema familiei Corvin, farfurii

cu motive din zona pădurenilor, plachete cu 
castelul Corvineștilor, cupe și ulcioare. Acest 
cintec neauzit al lutului — după cum spunea 
unul din membrii cercului — ne-a invătat să 
simțim mai aproape pămintul tării: atunci 
cind ii modelăm, ne cintă de fiecare data 
un cintec, un cintec al neamului. Am ascultat 
și noi acest cintec și vrem să-l transmitem 
tuturor celor ce iubesc lutul și vor să pătrundă 
tainele lui. (Emilia Rotaru, Mioara Stan 
— subredacția «Tot inaintel». Casa Pionieri
lor — Hunedoara)

în legătură cu scrisoarea semnată de 
Gheorghe Elefterie (Flacăra nr. 2) prin 
care acesta se plingea de Intlrzieri nepermise 
și prejudicii in soluționarea dosarului său de 
pensie, primim din partea Direcției pentru 
probleme de muncă și ocrotiri sociale a secto
rului 6 din București:

«intîrzierea între data plății ultimului 
ajutor pentru incapacitate de muncă 
și data plății primei pensii de invalidi
tate gradul II este o realitate... Situația 
este inadmisibilă...» în continuare se arată 
că «...întîrzierea în acordarea pensiei nu 
s-a datorat organelor de pensii ci uni
tății care l-a avut încadrat (Baza de apro
vizionare și desfacere a CIEA-Bucu- 

rești). A fost nevoie de repetate inter
venții la unitate și deplasări pe teren 
spre a o convinge să întocmească și să 
depună dosarul. Delegata însărcinată 

cu întocmirea dosarelor (regretăm că nu 
ni s-a comunicat și numele ei in vederea 
«popularizării», n.n.) a mai fost reclamată 
de către organele de pensii și pentru 
alte cazuri de întîrziere pe care a încer
cat, în mod fraudulos, să le acopere. 
Comisia de judecarea contestațiilor de 
pe lîngă această direcție a recomandat 
pensionarului a se adresa unității sau 
organelor de jurisdicția muncii pentru 
a fi despăgubit de prejudiciul creat».

Blocul D3 de pe Aleea Ortensiei din muni
cipiul Constanța a fost dat In folosință la 2 
septembrie 1975, iar liftul, după aproape 3 
luni, după repetate cereri și reveniri. Chiar 
de la punerea lui in funcțiune, liftul se defecta 
sistematic la citeva zile, iar atunci cind 
«funcționa», nu eram niciodată siguri că 
vom ajunge la destinație, fiindcă obișnuia să 
se oprească intre etaje. La intervențiile organe
lor de administrație, I.F.M.A.-București in- 
lătura doar superficial defecțiunile. De la 17 
ianuarie 1976 liftul s-a oprit de tot. Culmea 
este că acum se cer pentru remedieri, 
bani de la locatari, sub motivul că... a expirat 
termenul de garanție. Cu alte cuvinte, a ieșit 
din garanție inainte de a intra in exploatare. 
Fapt este că locatarii, tineri și bătrini, mame 
cu copii in brațe sau oameni suferinzi, urcă 
pe scări, glfiind, intrebindu-se pentru ce s-a 
plătit acest lift care mai mult stă, iar cind nu 
stă inspăimlntă lumea prin opririle Intre etaje, 
zdruncinături la fiecare pornire și oprire. 
(Scrisoarea poartă 28 de semnături)

Dănuț Galan din municipiul Galați a 
scris redacției despre felul nesatisfăcător in 
care-și face datoria gestionara chioșcului 
de dulciuri din gara Berești. Consiliul popular 
al județului Galați căruia i-am înaintat sesiza
rea Cititorului nostru ne răspunde:

«...în perioada cind a fost expediată 
scrisoarea, vînzătoarea ce deservește 
chioșcul era la începutul activității, 
provenind din alimentația publică, ne- 
fiind familiarizată cu noul loc de muncă, 
comitea greșeli, printre care și cea re
clamată (lua supraprețuril, n.n.). Pentru 
aceasta, conducerea Cooperativei zo
nale Berești a luat măsura sancționării 
administrative a vînzătoarei (diminua
rea retribuției cu 10% pe două luni), 
urmează să fie mutată în alimentația 
publică pentru care este pregătită pro
fesional.

La cooperativa «Munca colectivă» din 
Cimpulung-Muscel, virsta medie a coopera
torilor este 23 de ani. Oricine o să aprecieze 
că este un fapt pozitiv acesta. Da, dar el a 
avut și niște urmări nebănuite și, mai ales, 
nedorite. Profitind de tinerețea și naivitatea 
colegilor ei, Constanta Comănescu a găsit 
aici un clmp favorabil pentru practicarea 
meseriei de ghicitoare in cărți. Nu puțini au 
fost aceia care s-au lăsat ispitiți să li se ghi
cească viitorul, să li se «facă de dragoste, 
de noroc, de trai bun...» la prețul derizoriu de 
15-25 de lei «ședința». Aproape 160 de ucenici 
și ucenice i-au căzut victimă hrăpăreței. 
Totul s-a terminat, bineînțeles, așa cum se 
termină asemenea abateri de la felul nostru 
cinstit de a munci și a trăi. Organizația UTC 
a luat poziție, victimele s-au rușinat de credu
litatea lor. O singură întrebare mai rămine: 
șefii de secție, instructorii ucenicilor nu au 
observat chiar nimic In tot timpul cind 
șarlatanca opera ca in codru? (Ion Do- 
brescu — Cimpulung-Muscel)

Mă numesc Vasile Martin, sint pensionar 
și locuiesc In București. în urma articolului 
apărut in Flacăra anul trecut, am ajuns la 
doctorul lubu la Turda. Am fost internat in 
spital, operat șl după opt zile de spitalizare 
și tratament m-am reîntors acasă sănătos. 
Nu v-am scris imediat, de teamă să nu-mi 
revină boala. Nu-mi vine să cred că sint pe 
deplin sănătos și n-am cuvinte de mulțumire 
pentru acest minunat om și medic. Dar nu 
despre asta vreau să vă scriu, ci despre con
dițiile In care lucrează acest mare specialist. 
Știu, sint conștient că nu se poate face totul 
bătlnd din palme și că sint încă multe de făcut, 
lucruri urgente și importante. Dar nici nu 
pot să mă împac cu gîndul ca la spitalul din 
Turda, doctorul Mihai lubu să-și primească 
bolnavii la consultații, să-i opereze și să-i 
trateze, să facă și trebuincioasele lucrări de 
birou, toate in aceeași încăpere. După cum 
nu mă pot Împăca nici cu ideea că serviciul 
său este lipsit de aparatura și inventarul 
medical strict necesar. Cine are de pierdut 
din această stare de lucruri? Mii de oameni 
pe care acest medic i-ar putea vindeca de 
suferințe și reda societății și muncii.

Mă numesc Florica Cioc și sint asistenta 
medicală la Complexul sanatoria! al U.G.S.R. 
Amara. De citva timp, Industria tehnică 
medicală din București fabrică niște seringi 
de un tip nou, de diferite mărimi, dar 9be la 
locul unde se fixează acu! au un diametru 
mai mare decit seringile pe care le foloseam 

pină acum. Dar ace pe măsura noilor seringi 
nu se fabrică și atunci noi ne aflăm In situația 
că avem seringi, dar nu avem ace sau avem 
ace, dar nu mai primim seringi pe măsura lor. 
Și noile seringi și vechile ace stau nefolosite. 
Mai rămîne ca I.T.M. să ne lămurească și 
cu ce să facem injecții.

Pe șoseaua București-Crețești, la ieșirea 
din comuna Jilava se construiește o stație 
pentru pomparea apei de irigații — așadar o 
acțiune de recuperare a terenurilor agricole. 
Dar la circa 150 de metri, pe un teren de luncă, 
foarte fertil, se descarcă pe mari întinderi 
reziduuri industriale și, In consecință, de 
cițiva ani, terenul nu mai poate fi folosit. 
Această acțiune dăunătoare se extinde în
continuu. (I. Stanciu, Crețești — Vidra, 
județul Ilfov)

Din partea Direcției asistenței 
medicale din Ministerul Sănătății p’ri- 
mim:

«în legătură cu scrisoarea lui 8ardaș 
Isailă vă comunicăm următoarele: pro
dusul «Boicil forte» fiole este in prezent 
la dispoziția unităților sanitare, fiind 
introdus in nomenclatorul de medica
mente al Ministerului Sănătății. în lu
crarea «Produse farmaceutice folosite 
in practica medicală» pe 1976, pusă la 
dispoziția tuturor medicilor prin oficiile 
farmaceutice, aceștia sint informați pe 
larg asupra indicațiilor, precum și a 
modului de administrare a acestui me
dicament, creindu-se astfel posibilita
tea utilizării lui in orice unitate sanitară. 
De asemenea. Ministerul Sănătății a 
solicitat direcțiilor sanitare județene și 
a municipiului București să urmărească 
modul cum se efectuează aceste trata
mente și eficiența lor».

în satul In care trăiesc, Crușovăț, județul 
Caraș-Severin, mai mulți tineri ar dori să 
poată juca fotbal. Firesc! Unii dintre ei au 
fost juniori In diferite echipe — C.F.R. Caran
sebeș, Metalul Oțelul-Roșu, C.F.R. Timi
șoara șl altele. Acum lucrează la diverse între
prinderi dar locuiesc în sat. Unde să joace 
fotbal? Unde să-și consume energia tine
rească? De la Consiliul popular ni s-a spus 
să o consumăm la lucrările de îmbunătățire 
și înfrumusețare a satului. Am fost de acord 
și chiar am efectuat un număr mare de ore de 
muncă patriotică ta săpat de șanțuri, la betonat, 
la defrișări de terenuri pentru a fi redate agri
culturii și altele: Dacă noi am înțeles aceste 
nevoi obștești, de ce nu se înțeleg și la Con
siliul popular niște nevoi tinerești, creindu- 
ni-se posibiliiatea să facem sport, să jucăm 
fotbal? Eu v-aș ruga, dacă se poate, să țineți 
numele meu sub tăcere, iar dacă nu se poate, 
voi intlmpina orice neplăcere ca un adevărat 
utecist. (Constantin M. Bain — Crușovăț)

Am fost de curînd pensionat, după multi 
ani de muncă la C.F.R. Am citit articolul 
«Aerul care ucide?»din revista Flacăra nr. 4 
și vreau să vă spun că m-a indignat profund 
acest caz. Nici nu-mi venea să cred ochilor 
ceea ce citeam. Despre această întîmplare 
nenorocită eu am auzit la timpul ei, fără 
amănunte. Lucram pe linia Ploiești — Urzi- 
ceni — Slobozia, iar punctul în care s-a 
intîmplat accidentul nu este departe de stația 
Urziceni. Ceea ce consider eu că este fan
tastic, demn de cel mai senzațional roman 
polițist, este rezultatul acela dat de o instituție 
atît de prestigioasă cum este Institutul medico
legal (după ce rezultatul autopsiei a intirziat 
mai bine de 3 luni) in sensul că «moartea 
victimei a survenit datorită AERULUI DE LA 
TREN». Cine poate crede așa ceva? Pre- 
supunînd prin absurd că în ziua accidentului 
ar fi bintuit un uragan (jurnalul meu zilnic 
insă menționează că la 30 iulie a fost o zi 
frumoasă) tot nu-i de imaginat că uraganul 
acesta, conjugat cu viteza trenului, ar fi 
smuls pe victimă de la locul ei și ar fi trintit-o 
la pamint, ucigind-o. Ipoteza este nu numai 
ilogică ci și ilară. Am servit calea ferată timp 
de 40 de ani, am parcurs cu trenul zeci de 
mii de kilometri dar pină acum nu mi-a fost 
dat să aud un caz similar cu cel petre
cut la 30 iulie la pasajul de nivel de la 
kilometrul 48+100 a cărui victima a fost o 
femeie tînără, soție și mamă. (Ion Popescu 
— Ploiești)

In județul Gorj există o șosea numită 
«drumul pe sub munte» care leagă orașul 
Novaci — comuna Crasna — comuna Mușe- 
tești — Bumbești — Jiu și intră în drumul 
Pietroșani — Tîrgu Jiu.

Acest drum este important, atît ca legătură 
între comune (Intre orașul Novaci și celelalte 
comune), cit și ca drum de circulație intre 
comunele și satele de sub munte cu Valea 
Sadului, unde sint transportați mii de munci
tori din aceste așezări, lucrători ai Uzinei din 
Valea Sadului. De asemenea este folosit și ca 
drum turistic, făclnd legătura dinspre Valea 
Jiului spre punctele turistice de sub munte, 
cum ar fi schitul Crasna, Băile Săcelu, Novaci, 
Baia de Fier cu Peștera Muierii, Polovraci 
cu Peștera Polovraci și legătură in continuare 
cu punctele turistice din județul Vîlcea. Cu 
ani in urmă a inceput modernizarea acestui 
drum, lucrările ajungind pînă la ieșirea din 

comuna Mușetești, răminind nemodernizat 
circa 15 km intre comuna Mușetești si 
Novaci, insă de 2-3 ani nu ș-a mai lucrat la 
acest obiectiv și deci lucrările au stagnat. 
Tinlnd seama cit de important este acest 
drum, cetățenii din satele si comunele amin
tite, cit și turiștii se întreabă pe drept cuvint 
cind, cei ce trebuie s-o facă, vor termina 
modernizarea drumului respectiv, inclusiv 
a podurilor peste apele ce traversează șoseaua. 
(A. Burlan, economist București)

Sint Carol Neuhauser din Brașov, strada 
Rindunicii, și vă scriu din nou în legătură cu 
asistenta medicală acordată copiilor, aceeași 
problemă am ridicat-o și in scrisoarea pe care 
ați publicat-o în luna noiembrie 1975 și anume 
făptui că noi, locuitorii de pe strada Rîndunicii, 
avem la o distanță de aproape 50 de pași 
dispensarul de pediatrie nr. 19-20, dar nu 
aparținem de acest dispensar, ci de dispen
sarul 18, care se află la o distanță de 2 km, 
și nu avem nici un mijloc de transport. Deci 
vă dați seama ce înseamnă 4 km pe jos in 
plină iarnă, pe un drum foarte denivelat. 
Culmea este că de dispensarul 19-20 aparțin 
cei care stau mai aproape de dispensarul 18, 
decit noi, care stăm la circa 60 m și nu avem 
acces!!

La răspunsul dat de forurile competente 
și publicat în ultimul număr a! anului 1975 al 
revistei Flacăra s-a arătat că se va face în 
anul 1976 o nouă repartizare. Repartizarea 
s-a făcut, dar nu a noastră la dispensarul 
19-20, ci a unui medic la dispensarul 18 si 
repartizarea noastră la acel medic.

Deci, în continuare, sintem nevoiți să 
facem cei 4 km pe jos in plină iarnă, cu copiii 
bolnavi duclndu-i In brațe, neexistînd nici 
un mijloc de transport.

în curînd, studenții timișoreni vor avea o 
modernă casă de cultură. (Nicolae Toka- 
cek —București)

POȘTA REDACȚIEI

Georgeta Gheorghe — București. Dum
neavoastră, ca mamă a 11 copii, beneficiati 
— de la 1 noiembrie 1972 — de drepturile 
bănești prevăzute de Decretul 411/972. în 
ceea ce privește cererea de a vi se acorda 
titlul și medalia de mamă eroină, a fost 
înaintată Consiliului Popular al munici
piului București — secția Administrației 
locale de stat și Secretariat pentru a fi 
luată în evidență în vederea propunerilor 
ce se vor face în acest sens. Petrica Pe
trescu — comuna Gogoșu, județul Mehe
dinți. Consiliul popular județean ne-a in
format că, analizîndu-se de către Direcția 
generală pentru agricultură și industrie 
alimentară situația dumneavoastră și con- 
statîndu-se că aveți studiile corespunză
toare, veți fi încadrată la C.A.P. Gogoșu 
în cursul acestui trimestru. Marinei Po- 
rojnicu — Hunedoara. Ați fost angajat la 
întreprinderea utilaje, piese de schimb, 
reparații-lași. Ați făcut și un curs de cali
ficare cu scoatere din producție pentru 
meseria de lăcătuș și, conform contractului 
încheiat cu unitatea, aveți obligația să 
munciți 5 ani în întreprinderea sus-mențio- 
nată După satisfacerea stagiului militar 
erați obligat să vă prezentați' la întreprindere 
pentru a vă relua serviciul, Nefăcînd aceas
ta, a rezultat în mod legal obligativitatea din 
partea dumneavoastră de a restitui chel
tuielile de școlarizare. Ion Dadog — Bucu
rești. Adresîndu-ne Departamentului căi
lor ferate, am fost informați că, într-adevăr, 
trenul accelerat 222 în data de 24.X-1975 
a avut 145 minute întîrziere, iar trenul per
sonal 8004 în data de 22.X.1975 — o întîr
ziere de 192 minute. Aceste întîrzieri sînt 
justificate astfel: la trenul accelerat, din 
cauza unor defecțiuni la materialul rulant, 
iar la trenul personal, datorită lucrărilor la 
linie ce s-au executat sub circulație. Ion 
Siminel — Craiova. Pentru că soția nu 
respectă hotărîrea judecătorească prin care 
este obligată să vă permită a vă vedea fiul, 
se fac cercetări pentru faptul prevăzut și 
pedepsit de articolul 271 cod penal. Mihai 
Bordei — Fălticeni. S-a stabilit de către 
conducerea Filaturii de in și cînepă Fălti
ceni ca în cursul trimestrului 1/1976 să vi se 
atribuie o butelie de aragaz. Nicolae An
drei — comuna Plătărești, județul Ilfov. 
Pînă la data de 28 februarie a.c. veți fi 
programat șl reexpertizat de către comisia 
județeană de expertiză medicală Ilfov în 
vederea stabilirii capacității de muncă.

MARGA NEDELEA ■
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adevărul și triumful limbii române brâncuși omagiat

Priviți mai atent cuvintele limbii române, 
veți vedea că in fiecare din ele, 
ca soarele intr-un cer, ca seva in frunză, 
stă un om ți veghează un om. 
Limba noastră e o limbă a vieții, 
viața este mama ți tatăl limbii române, așadar 
să-mi încordez cu grijă arcul din care va țițni 
săgeata tulburătoare a acestui poeml... 
Priviți mai atent, nu vă lăsați înșelați, 
inima care bate in fiecare cuvint al nostru 
nu e o inimă obișnuită, rece, de cuvint, 
ci e o inimă puternică, vie, de om.
Pentru fiecare cuvint a căzut pe cimpurile de luptă 
un om — un fiu sau un părinte 
a rămas acolo, s-a amestecat cu ierburile 
ți zăpezile, i-au fost pruncii singuri — 
nițte mărgele la gitul vintului...

Limba română nu poate fi lovită, 
ucisă, pingărită, înstrăinată. 
Ea este o lacrimă.
Ea s-a născut greu ca orice sămință care 
are deasupra o piatră.
Ea a fost o perlă In harababura fanariotă. 
In ea au intrat unii cu galopul lor barbar 
ți au zis «gata, am doborit-o, e o zdreanță», 
dar ea a rămas întreagă. Mai curată. S-a adunat 
ca argintul viu.
Ea nici nu e o limbă pur ți simplu, 
ea e o cortină, un fel de coajă de ou in care 
se adăpostesc ți veghează oamenii.

Priviți mai atent, 
voi care căleați sfioși prin 
sălile de marmură ale propozițiilor limbii române, 
priviți mai atent, nu vă lăsați Ințelați — 
aura de măreție voievodală, singele albastru 
limba aceasta ți le-a dobindit mai ales 
pe ogor, de la oamenii simpli — 
plugari, haiduci, oieri 
care ascultau cum înverzește iarba.
Aceia au scris, multe veacuri, poemele 
ți romanele ți imnurile noastre naționale 
in păduri, cu rouă, pe frunze.
Aceia schimbau plugul cu lancea ți 
mureau pe la Rovine ca să nu pătrundă ceața 
pe ușa cuvintului «dor».

Limba română nu poate fi lovită, 
regizată, închisă, mințită. 
Ea nu poate fi făcută colet ți 
transportată cine țtie unde. Ea nu poate 
să primească In gură un pumn de zgură 
ți să se facă, zimbind, că nu vede. 
Cuvintele sale iubesc soarele, ninsorile, 
Dunărea, Marea Neagră, Carpații — ți-atit. 
Cuvintele sale nu se tem de furtună ți de moarte, 
Cuvintele sale au sufletul curat.

Priviți mai atent cuvintele limbii române, 
veți vedea că in fiecare din ele 
stă un om ți veghează un om. Ca 
soarele intr-un cer. Ca seva in frunză. 
Priviți mai atent, nu vă lăsați ințelați — 
fiecare cuvint al acestei limbi 
e de fapt un bolovan al lui Sisif pe care 
II poartă cu incrincenare ți cu dragoste unul 
sau o sută dintre noi.
Fiecare cuvint l-am plătit cu viața. 
Acesta e adevărul limbii române. 
Acesta e triumful limbii române. Eternitatea sa. 
Intr-o seară de iunie opriți-vă ți 
cu evlavie ascultați — 
veți auzi sunind prin limba română 
ca un rlu de aur 
pății lui Eminescu, la lăți, pe sub tei, spre bojdeucă, 
sublim triumf, glorie ți nemurire ale acestei limbi, 
ale acestor cuvinte In care bate o inimă vie, puternică, de om, 
de om care a căzut undeva pe cimpurile de luptă, 
a rămas acolo, s-a amestecat cu griul țl cu ploile.

GABRIEL CHIFU ■

Sub auspiciile asociației «România», in 
după-amiaza zilei de 13 februarie a avut loc 
un rodnic Simpozion Brâncuși, în prezența 
și cu participarea unor alese personalități 
ale culturii noastre. Privilegiul manifestări
lor închinate unui om ce clădește o mare 
operă și mari idei constă în aceea că îndeamnă 
pe cine se apropie de ele, cu înțelepciune și 
devotament, să afle el însuși gînduri drepte și 
frumoase și să voiască la rîndu-i să le dăruie. 
La invitația profesorului Virgil Cândea a 
avut amabilitatea să reînvie momentele 
tinereții sale pariziene, ale întîlnirii cu ma
rele meșter și să deschidă astfel Simpozionul 
Cella Delavrancea. Publicul a apreciat cu 
multă sensibilitate evocarea Cellei Dela
vrancea, fiindcă publicul va vrea întotdeauna 
să asculte vorbindu-i-se de Brâncuși ra de 
un om viu. Cuvintele domniei-saie au arătat 
un Brâncuși demn și foarte rezervat în 
conversațiile la care-l obligau cunoștințele 
întîmplătoare, dar prietenos și deschis la 
suflet cînd găsea la oamenii abia cunoscuți 
înțelegere reală pentru sculptura sa

Pornind de la o cugetare a artistului («Lu 
crînd asupra pietrei, descoperi spiritul ma
teriei, măsura propriei ei ființe. Mîna gîn- 
dește turnînd gîndul materiei»), Edgar Papu 
a dezvoltat un veritabil studiu al caractere
lor stilului brâncușian. «Artistul, a spus pro
fesorul Edgai Papu, ajută tendința spre stil a 
naturii. El realizează conștient ceea ce na
tura poate n-ar ajunge să desăvîrșească în 
mii de ani. La Brâncuși, gîndul viu al pietrei 
caută ieșirea din amorfism printr-o continuă, 
veșnică stilizare» O încercare asupra întin
sei și, practic, puțin cunoscutei culturi 
științifice a maestrului a prezentat esteti

cianul Titus Mocanu. Expunerea sa a dat 
substanțiale dovezi în sensul ideii că Brân
cuși poseda subtile și adînci, totodată, 
cunoștințe matematice din care unele ți- 
nînd de cele mai noi avansuri ale algebrei. 
Cu fructuoasa experiență a cunoașterii di
recte a întregii creații a sculptorului și, în 
mod special, a celei aflate în colecții și 
muzee americane, profesorul Dan Grigo- 
rescu a oferit asistenței unele bogate su
gestii asupra substanței universale a operei 
lui Brâncuși. Cu versuri dedicate meșterului 
de mari poeți de pretutindeni — intr-un 
distins recital de poezie susținut de Irina 
Petrescu și Dinu lanculescu — în emoția 
prilejuită de vocea Miliței Pătrașcu, înre
gistrată cu puține zile înainte de-a se stinge, 
cu mesajul trimis Simpozionului de V.G. Pa- 
leolog, cu prezentarea numărului omagial 
al revistei «Tribuna României» dedicat în 
întregime memoriei lui Constantin Brâncuși. 
în fine, cu filmul de montaj realizat de criticul 
de artă Octavian Barbosa, manifestarea s-a 
împlinit, fiind — în aprecierea plină de deli
catețe a poetului Petre Ghelmez — «cîteva 
ceasuri de lumină românească, în felul în 
care această lumină a primit formă din mîini- 
le sculptorului Brâncuși».

Este drept să dăm în încheiere cîteva 
cuvinte filmului lui Octavian Barbosa pentru 
că el ilustrează cazul fericit al lucrului stăpînit 
de adevăr și de un foarte cald respect pentru 
opera cercetată. Un film, prin urmare, care 
așază în prim pian personalitatea lui Brân
cuși, așa cum se dezvăluie aceasta în operă, 
un comentariu sobru, clar, fidel sensului 
gindirii brâncușiene.

TUDOR OCTAVIAN ■

grafica lui petre botezatu
în holul Teatrului de Comedie s-a deschis recent o expoziție de grafică a 

tinărului artist plastic Petre Botezatu. Semnalăm stăruința pe care acest 
teatru bun o vădește în patronarea unor manifestări plastice de aleasă 
calitate ți, cu selecția de acum a lui Petre Botezatu, recomandăm o grafică 
fină ți tihnită, opera unui talent sigur ți discret, inteligent ți nezgomotoș, 
plin de prietenoasă înțelegere față de bucuriile ți melancoliile existenței, 
insuțiri puțin comune ți care se cer urmărite cu toată simpatia. în numărul 
viitor al revistei vom oferi cititorilor, la rubrica «Civilizația ochiului», o 
cronică ilustrată a însușirilor artei lui Petre Botezatu.



Ansamblul sculptural de la 
Tg. Jiu a putut fi realizat sub 
conducerea lui Brâncuși de 
către meșteșugarii care l-au 
înțeles perfect și care au ridicat 
proiectul său la o scară monu- 
mentală... (Jacques Lassaigne) 
Scinteia nr. 7491 din 30 oct 1967.

Meșterul care a cioplit Poarta Eroilor sau 
cum îi spune azi Poarta Sărutului se numește 

Ion G. Alexandrescu. In cartea lui de muncă, 
Ministerul Muncii îl definește meșter sculp
tor în piatră. Un decret ai Prezidiului Marii 
Adunări Naționale îi conferă Ordinul Muncii 
clasa a lll-a «pentru evidențieri deosebite la 
lucrările de proiectare ți construcție a Sălii 
Palatului Republicii Socialiste România». Și 
tot el a executat lucrările decorative exte
rioare și interioare ale Casei Scînteii și 
Teatrului de Operă și Balet. La 6 februarie 
a împlinit 65 de ani. A fost pensionat la 
50 de ani, nu de bătrinețe, firește, ci din 
pricina bolii specifice meșteșugului său: 
silicoza. Constantin Brâncuși l-a descoperit 
în curtea unei clădiri de pe strada Polonă 
din București, unde lucra împreună cu 
antreprenorul Boitan și arhitectul Giurgea. 
«Ai scule'».a fost întrebat. «Am». «Arată- 
mi-le!» Maestrului i-a fost de ajuns acest 
control și Ion Alexandrescu a fost angajat 
pe loc. El avea 27 de ani, iar Constantin 
Brâncuși 61. Pe vremea aceea nu credea că 
maestrul său «e chiar atît de mare». Brâncuși 
nu vorbea niciodată și chiar interzicea să se 
aducă vorba despre arta și lucrările lui. Nici 
prea arătos nu era. în orice caz, nu aducea 
nici a haiduc, nici a vultur. «Un bărbos 
îmbrăcat ponosit care a intrat în curtea de pe 
Strada Polonă și a zis că-i cheamă Constantin 
Brâncuși. Vorbea limpede și părea cumse
cade. Mai tîrziu,arhitectul Giurgea mi-a spus 
că maestrul va executa la Tg. jiu un monu
ment al eroilor. Și că eu voi lucra cu el. Mi-a 
dat un plic ți două ajutoare, un băiat tînăr 
de 18 ani, Ștefan Pruger.și un grec de 45 de 
ani, Gheorghe Liritis, ți pe toți trei ne-a 
trimis la Tg. Jiu. Am trecut mai întîi pe la 
grădina publică, unde n-am găsit pe nimeni ți 
apoi pe la primărie. Biletul era pentru 
arhitectul lulius Doppler. L-am găsit, arhitec
tul a citit scrisoarea ți ne-a spus că în scri
soare scrie să ne asigure cazarea, să discu
tăm despre retribuție ți să-l așteptăm, iar 
eu să rămîn omul lui de legătură. Arhitectul 
era ți el foarte tînăr ți ne-a cazat la hotelul 

ți restaurantul «Mielul alb». Acolo aveam 
ți locuință ți masă. Maestrului i-am rezervat 
o cameră la hotelul mare, aproape de grădina 
publică. Acolo e acum, dacă nu mă-nțel, o 
autoservire. Avea o cameră de trei pe patru. 
Maestrul a venit într-o joi sau într-o vineri, 
în aceeași săptămînă. La gară l-au ațteptat 
inginerul, vjceprețedinta Ligii femeilor, o 
cucoană în vîrstă, eu ți un țăran mai bine 
îmbrăcat, în portul original, cu pantaloni 
galbeni ți noi, cojoc cu tigheluri negre ți o 
căciulă ți o birjă pe care o conducea,și-l 
chema Pețtilă. Eram veseli cu toții. însă 
maestrul n-a rîs. El nu rîdea niciodată. I se 
ridica puțin mustața ți ăsta era tot rîsul lui. 
Am să vă arăt mai tîrziu bustul pe care l-am 
făcut eu și care va fi expus zilele astea la 
Tg. Jiu. unde o să vedeți ți zîmbetul acela. 
Aproape că nu se cunoațte. Abia mai tîrziu 
am descoperit ciudățenia asta a lui, cu rîsul 
ți cu mustățile. Apoi am mers la hotei. Am 
scos din cameră covorul ți celelalte mobile. 
N-au rămas decît două scaune, unul cu spătar 
și unul de bucătărie, lavabou! cu cana de 
apă și o dormeză. Am lăsat doar un dulap 
în care și-a aranjat hainele de lucru ți un 
costum negru despre care nu mai spun ce 
ponosit era. Hainele de lucru se compuneau 
dintr-un halat trei sferturi, pantaloni de 
cînepă ți o pălărie de paie. Și pe urmă mi-a 
spus:«Băiete, de azi încolo faci numai ce-ți 
spun eu. Nu întrebi nimic și nici nu lași pe 
alții să întrebe. Nu știi nimic ți chiar n-o să 
țtii. O să am eu grijă de asta.»

A doua zi ne-am dus ți am cumpărat hîrtie 
de împachetat, albă, cărbune de desenat ți 
pe urmă am trecut prin piață. A cumpărat 
o jumătate de kilogram de pere, un kilo
gram de mere ți brînză de vaci, nițte bucăți 
cum e ceașca asta, ți un pachet de o sută de 
țigări «Naționale». La hotel, am întins 
hîrtia pe jos, el mînca în timpul ăsta, am 
lipit-o cu pap de făină iar pe urmă el a pregătit 
cărbunii pentru desen, i-a legat adică de 
două bețe lungi, unul de un metru ți altui 
de un metru ți jumătate. Mi-a zis: «Cu plata 
sînteți mulțumiți'» «Da, maestre!» Apoi a 
zis: «Poți să pleci.» A doua zi dimineață 
m-a luat în primire femeia de serviciu. 
«Moțul s-a trezit la trei, mi-a spus, ți a tot 
robotit prin cameră. N-are somn, nu știu 
ce-i cu el.» Cînd am intrat în camera lui ațn 
văzut că hîrtiile erau desenate cu tot felul 
de cercuri, dar nu l-am întrebat ce ți cum. 
Mi-a spus: «P-alea cu contururi tari, taie-k 
cu foarfecă ți le pui pe dormeză. P-alea cu 
cercuri mici le tai ți le pui în geamantan.»

Semănau cu nițte mere desenele alea, aș fi 
vrut să-i întreb, dar mi-am zis că nu e bine 
fiindcă încalc învoiala. Se culcase la opt și la 
trei se trezise și lucrase. Nu se culca nicioda
tă mai tîrziu de opt sau nouă, se scula ia două 
sau la trei iar ziua nu lucra niciodată. Ziua 
mînca. Toată ziua mînca și fuma. Mînca 
mere, pe care le curăța rotogoaie-rotogoaie 
cu un briceag și fuma un pachet de «Națio
nale». Mai mînca ți brînză. Nu se sinchisea 
de nici una dintre mărimile orașului ți în 
general de nici o mărime. Dacă-I întreba 
cineva ce face, se supăra, îl repezea sau nu-i 
răspundea; mărul se făcea rotogoaie-roto
goaie, îl tăia în bucățele mici ți începea să 
rhănînce. Odată a zis: «Să nu-ți fie frică 
decît de tine, ca să nu grețești cumva». Cu 
țăranii ii plăcea să stea de vorbă, li căuta. 
Acasă sau pe cîmp. Nu mai țtiu ce tot. vor
beau, dar vorbeau. Și nici că-l puteai deosebi 
de ceilalți țărani. Bărbos, cu ițarii lui galbeni, 
se pierdea printre ei. Țăranii se ridicau în 
picioare cînd se apropia el ți pe atunci nu 
prea înțelegeam de ce, fiindcă oficialitățile 
nu-l prea agreau. Ei se așteptau la basorelie
furi ți la steaguri în stînci ți maestrului nici 
prin gînd nu-i trecea ața ceva.

Am plecat cu el în dimineața aceea, după 
ce-ți umpluse buzunarele cu mere, cu pere, 
cu țigări, cu bețigațe ia care mețterea tot 
timpul, cu creioane ți cu multe alte mărunți- 
țuri. în grădina publică nu făcea decît să 
privească pietrele pentru «Poartă». Din 
stradă, dinspre Jiu, din toate unghiurile, 
fără să facă nimic. S-a plimbat ața mai multe 
zile la rînd. Mîncînd mere ți fumînd ți pri
vind pietrele din toate părțile. Se ținea lingă 
cartierul țăranilor ți serile intra «La berbec». 
Acolo trăgeau țărani de toate vîrstele, se 
bea țuică, fum, gălăgie, cum erau pe atunci 
hanurile. Cel mai mult îi plăceau sărmăluțele 
ți după ce mînca, se aciua pe lingă vreo masă, 
mustața i se ridica lingă colțurile gurii ți eu 
țtiam că se simte bine. înainte de ora opt 
pleca. A doua zi dimineața apăreau, pe hîrtii
le pe care i le cumpăram, alte ți alte desene. 
Asta a durat aproape o săptămînă; cum a 
venit el într-o vineri, vinerea viitoare a zis 
că putem începe. Au fost ridicate schelele 
ia viitoarea «Poartă» ți mi-a zis: «Eu îți 
fac desenul cu cărbune ți tu întărețte-l cu 
grafit să nu se țteargă. la un compas ți două 
dreptare, de vreo doi metri fiecare.» Fiindcă 
el, deși învățat, nu măsura niciodată distan
țele în centimetri, n-avea nici un instrument 
cu el, ci în degete sau pași. Lucram în fiecare 
dimineață cite patru-cinci ore. El desena, 

eu întăream cu grafit apoi mă punea să 
cioplesc, mai adine sau cum vedea el, că-i 
plăcea să rămînă în piatră urmă de daltă sau 
buceardă. După ce-am cioplit toate opt 
fețele, grecul s-a îmbătat ți a început să 
spuie vorbe de tot felul, mai de șagă, mai 
răutăcioase, spunea că ața sculptor ca 
maestrul ar putea fi ți el, mare lucru o 
poartă cu nițte cercuri pe ele, că ei făcuse 
basoreliefuri ți rozete ți că toată lumea 
asta aștepta de la el, de la maestru adică. 
Maestrul m-a trimis să caut un țăran pietrar 
în locul grecului ți l-am găsit pe țăranul numit 
Gore care era tocmai ce-i plăcea iui. Am 
terminat cu Gore, eu cioplind, el degrosind, 
iar maestrul desenînd, ți bucata de sus a 
«Porții», mai întîi partea stingă. După ce-am 
terminat partea de sus,mi-a spus: «Cam asta 
ar fi. De-acum încolo continui singur». 
El, în acest timp, cît nu era cu mine, era sus. 
la «Coloană», căreia i se făcea metalizarea, iar 
el îi spunea «Coloana Eroilor» nu a infinitu
lui ca azi. Ața că el, după ce-a primit încrede
rea în mine că pot să realizez ce a gîndit el, 
mergea mai mult ia «Coloană». Intr-una 
din zile mi-a zis să-mi termin treaba fiindcă 
vom merge în piață. A luat cu el un aparat de 
fotografiat cît o ladă ți care, cînd îi desfăceai, 
semăna cu o lunetă. Eu am luat sacoșa ți 
ne-am dus în piață. Mergeam amîndoi prin 
piață ți era joi sau vineri. Țăranii aduseseră 
tot felul de linguri încrustate cu diferite 
ornamente, farfurii, oale, straie ți el ie 
fotografia pe ioc pe alea care îi plăceau. Era 
îndrăgostit de lucrurile alea ți-i întreba pe 
oameni de unde sînt, cum lucrează, ce mai 
au pe acasă. Pe la sfîrțitul lui iulie m-a luat 
curajul ți i-am mărturisit că mulți oameni 
se interesează ce facem noi acolo dar eu nu 
le-am spus nimic. «Foarte bine, a zis, sîntem 
aici ca să lucrăm nu să purtăm discuții despre 
artă.» «Eu nu le-am spus că nu țtiam, i-am 
zis, ți aș vrea să țtiu, măcar că nu voi scoate 
o vorbă». «Tu vezi-ți de treabă, că-ți vezi 
bine, ți cui te întreabă nu-i răspunde.» 
«Oamenii spun că nu înțeleg »,i-am zis. dar 
n-am insistat. «Pe cei ce-i interesează or ști 
ei să înțeleagă, a răspuns, dacă nu acum, la 
timpul său.» Vorbele astea n-o să le uit pînă 
mor fiindcă chiar așa s-a și întîmpiat. Pe 
urmă i-am povestit despre maeștrii cu care 
lucrasem eu, iar el mi-a spus să-l las în pace 
cu maeștrii mei pe care i-a făcut comercianți. 
Arta țăranilor pe care i-am văzut în piață, 
a zis, asta e nemuritoare ți numai cu ea 
puteți intra oriunde in lume. Apoi îl luam 
pe Pețtilă. birjarul, ți plecam în sate. Bătea la 
porți ți țăranii îl primeau și toată ziua discuta 
cu ei, cojind mere sau fumînd. în acea perioa
dă așteptam să ne vină cele două tăblii ți 
cele 42 de scaune pe care le comandasem 
la Societatea Pietroasa pentru «masa fami
liei», cum îi spunea el la «masa tăcerii» 
de-acum. Avea planuri mari,pesemne,fiindcă 
în ultima vreme, cînd nu ni se mai alocau 
fonduri,devenea tot mai trist ți mustața nu 
i se mai ridica la colțurile gurii. Ar fi dorit ca 
pînă la «Coloană» aleea să fie pavată cu pietre 
neregulate, de o parte ți de alta să se planteze 
plopi la fiecare 15 metri.

înainte de a pleca, fiindcă nu reușise să 
realizeze toate astea, devenise chiar moră- 
cănos,așa că atunci cînd l-am întrebat unde 
să-i sculptez numele s-a supărat de-a binelea, 
s-a uitat lung la mine și mi-a zis «ce, eu îs 
comerciant cu firmă, puneți numele tău 
pe el!» Nu luase nici un ban pentru lucrare 
și o dată cînd a trebuit să plece ia București 
i-a scris unei rude să-i trimită o mie de lei. 
Colac peste pupăză, tocmai atunci pică o 
delegație de la Dobrița, în frunte cu popa 
Gh. Popescu, inspectorul școlar Dumitru 
Pupăză și primarul Cucu, ca să le facă și lor 
un monument în comuna lor că plătesc bine 
și atuncea maestrul le-a întors spatele ți a 
plecat, nu înainte de a arăta spre mine ți a 
spune: «Ei are nevoie ți ei lucrează pentru 
bani». Fiind mai îndrăzneț cu el, cum v-am 
spus, l-am întrebat ce-aș putea face acolo 
și el a zis: „Fă ți tu un soldat cu un steag și 
niște sînci de piatră pe care scrie «Pe aici 
nu se trece»11. Și m-a privit de parcă îi părea 
râu că pleacă așa, înainte de a termina totul, 
fiindcă de felul lui era blind și prietenos și 
după aceea nu s-a mai jucat decît cu copiii 
și numai cu ei a vorbit. Au fost tot felul de 
propuneri, ba să mute poarta la intrarea în 
parc, ba să construiască acolo nu știu ce 
bust, astea îl supărau încă și mai rău.

Pe urmă a plecat. Eu am rămas să aleg 
mai departe piatră, plănuiam să ne întoarcem 
anul următor, dar n-am mai apucat fiindcă 
au început pregătirile de război. Războiul, 
după război și mai departe știți.

NICOLAE CRISTACHE ■
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■ 1858. «Gazeta Transilvaniei» anunță la 20 februarie că 
«prin vitejia unui român, Gregoriu Cojocaru din comuna 
Corbu, după săvîrșirea unei lupte de 4 ore, în pădurile 
revendicative ți contermine cu Moldova (județul Mureș) 
singur au ucis cinci urși. Virtutea și hărnicia numitului 
bărbat s-au lățit nu numai în comună, ci în tot cercul pre- 
turiei și mulți domni și neguțători au mers de au văzut 
capetele urșilor la mărita pretură, informîndu-se de toate 
circustările luptei și dînd laudă vînătorului căci cu pieirea 
urșilor sînt scăpați (locuitorii) de acele daune care mai de 
multeori s-au cauzat în peculiele sau vitele lor». După 
118 ani, deci în 1976, cu ajutorul ziarului «România liberă» 
aflăm că nu s-a încărcat de vitejie inginerul silvic Dionisie 
Filip și nici pădurarul loan Tekereș — ambii de la Ocolul 
silvic Sovata, județul Mureș. La ordinul inginerului, pădu
rarul a tăiat șase brazi și i-a transportat la locuința șefului. 
De asemenea acte de curaj ne putem lipsi oricînd și avem 
chiar datoria să o facem. ■ Ziarele din 1874 anunțau: «La 
24 februarie s-a făcut inaugurarea oficială a Monetăriei 
Statului, unde se vor bate primele monede de 1 leu argint 
și 20 de lei aur, conform legii din 22 aprilie 1867 prin care 
a fost adoptată unitatea monetară națională leul cu 100 de 
bani». Deși chiar și în acest domeniu s-au produs cîteva 
schimbări, leul continuă să aibă 100 de bani, care bani 
trebuie gospodăriți cu grijă atît de particulari cît ți de stat. 
Cu toate acestea la Schela de extracție Berea s-au cheltuit 
recent 1 700 lei pentru procurarea de echipament pompie
ristic suplimentar. Cu seninătate se afirmă că totul s-a 
făcut cu aprobarea forului tutelar. Sîntem absolut siguri 
că un asemenea for tutelar nu se există. ■ 1898. Sărbătoare 
la Ateneul Român. La 28 februarie dă un recital tînărul 
George Enescu, ajuns celebru prin succesele obținute la 
Paris. Programul recitalului: «Sonata pentru vioară ți 
pian, compusă de însuți Enescu; Sonata în la minor pentru 
vioară solo, de Bach». A doua zi, 1 martie, muzicianul s-a 
prezentat în postură de dirijor. «S-a executat Poema Româ
nă de către orchestra Conservatorului, d. Eduard Wach- 
mann, conducătorul permanent al orchestrei, cedînd 
bagheta tînărului creator Enescu, în vîrstă de numai 16 ani... 
Nu se poate descrie efectul produs de concert asupra 
publicului bucureștean... Ovațiile au continuat mult timp 
și în stradă». în acest an, de asemenea în luna februarie, 
într-unul din orașele citadelă ale culturii noastre, am numit 
Cluj-Napoca, publicul va audia, sub bagheta iui Zdenec 
Kosler, piese de George Enescu, Mendelssohn Bartholdy, 
N. Paganini și Stravinski. în ziua imediat următoare, în 
colaborare cu formații de artiști amatori din județul Bistri- 
ța-Năsăud, orchestra și corul filarmonicii vor apărea într-un 
spectacol de genul «Bucuriile muzicii». Fără îndoială că 
la marea răspîndire și audiență a muzicii în țara noastră 
începuturi de genul celui al lui Enescu au avut un rol deose
bit de important. ■ «Agricultura noastră are în prezent 
20 de pluguri cu aburi. Sînt greoaie, scumpe și cam greu de 
mînuit, dar fac arături adînci și sînt muît mai de folos 
decît plugurile cu vîrteje de acum 40 de ani; progresul e 
măreț. în curînd, fiecare județ va avea cîte un asemenea 
plug». («Resboiul» din 20 februarie 1899). Din cifrele 
prezentate cu ocazia Primului Congres al deputaților 
consiliilor populare județene ți al prețedinților Consiliilor 
populare: la sfîrșitul cincinalului trecut, agricultura dispu
nea de 118 mii tractoare ți circa 18 mii combine auto
propulsate. ■ «Ce este sportul? Prin sport se înțeleg: 
cursele de cai, exercițiile corpului, manegiul, creșterea și 
dresarea cailor, canotagiul, vînătoarea, bileardul, patina- 
giul și gimnastica». Așa începe articolul de prezentare al 
primului ziar sportiv apărut în țara noastră, «Sportul», care 
poartă data de 1 februarie 1880. Azi prin sport se înțeleg, 
după cum este și firesc, mai multe lucruri. Totuși, credem, 
unele, chipurile din domeniul sportului, sînt prea de oaie. 
Cităm din ziarul «Sportul» din 9 februarie 1976, din arti
colul «Schiorii oaspeți au dominat întrecerile». «în această 
situație era clar că la întrecerea ștafetelor de duminică, 
echipele României nu puteau emite pretenții justificate. 
La băieți a învins formația Cehoslovaciei, după o dispută 
dîrză cu sportivii bulgari (sosiți la 14 secunde), iar prima 
echipă a țării noastre a sosit după 5 minute (!) pe locul 
3...» ■ Un prim și destul de naiv avertisment împotriva 
fumatului găsim în ziarele din Capitală în 1911. lată-l: 
«Cumpărați vată igienică pentru fumători, invenție a docto
rului Nachtmann din Taunwald; preparat chimic care 
distruge nicotină. Un pachet ajunge pentru 300 de țiga
rete. De vînzare la farmacii». Pentru ocrotirea sănătății 
populației s-au cheltuit în cincinalul precedent aproape 
43 miliarde lei, cu 44,6 la sută mai mult decît în perioada 
1966-1970. Este absolut evident că o parte a acestei sume 
a fost destinată vindecării sau încercărilor de vindecare a 
acelora care, cu filtru sau fără, îți primejduiesc sănătatea 
fumînd. ■ Ca ți în prezent, ți în anul 1912 reporterii pu
neau artițtilor întrebări simple, ca să nu spunem originale, 
în urmă cu 64 de ani, fiind întrebată cum a debutat, celebra 
actriță de origine română Elvira Popescu a răspuns: «Cum 
am debutat? Eram în anul II de Conservator cînd am jucat 
pentru prima oară pe scena Teatrului Național din Bucu
rețti. Era o reprezentație de gală pentru Richepin (scriitor 
francez — n.n.). Eu jucam pe Ileana din «înșir’te mărgărite» 
a lui Victor Eftimiu. După spectacol, Richepin m-a felicitat, 
ceea ce a fost o mare fericire pentru mine, socotind astfel 
răscumpărate toate grozavele emoții ale debutului.» La 
o întrebare cumva asemănătoare, pusă de un reporter al 
ziarului «Orizont» din Rm. Vîlcea, binecunoscutul Dan 
lordăchescu răspunde: «Am debutat în 1955, pe scena 
Operei Române,în rolul Georges Germont din «Traviata». 
Poate nu este o simplă întlmplare că «debutul».... meu pe 
scena Casei de cultură a sindicatelor din Rîmnicu Vîlcea a 
reluat același rol». Nici noi nu credem că nu e o întîmplare: 
totul se trage de la întrebarea atît de «artistic» pusă.

■ Ziarul «Seara» din 1912 anunță un «grav» accident de 
circulație, petrecut la București în 19 februarie: «Auto
mobilul cu numărul 244, proprietatea domnului Codrescu, 
s-a ciocnit cu trăsura de piață nr. 95, condusă de vizitiul 
G. Simion. Ciocnirea a fost groaznică, un geam al auto
mobilului spărgîndu-se. Din fericire, vătămări de persoane 
n-au fost». Pe atunci circulau în București aproape de 
1 000 automobile, lată acum ți un anunț recent: «S-a întîm- 
plat pe Calea Văcărețti. Un autotren staționa. Venind din 
urmă, țoferul unui autobuz ITA, Ion Pascal, nu s-a asigurat 
că poate efectua depășirea fără pericol. Abia în ultima clipă 
a observat că drumul era blocat — la 20 de metri mai 
departe — de două mașini care se tamponaseră. A frînat 
brusc, dar, derapînd, autobuzul l-a accidentat grav pe 
llie Pătrulescu,șoferul autotrenului care se afla lîngă 
vehicul.» Deci, în zilele acestea, adjective ca «grav», 
«groaznic» nu se folosesc decît extrem de rar, dar numărul 
și consecințele accidentelor sînt de natură să ne dea de 
gîndit. ■ Pe altă pagină a aceluiațlziar citim o reclamă cu 
totul senzațională: «Creșterea părului se obține în 8 zile 
prin întrebuințarea balsamului CARA. Acest balsam face 
să crească părul ți barba ia orice plețuvi, chiar ți la bătrîni 
ți la dame. Plătim 1 000 de lei bani gheață celor care nu au 
succes după patru săptămîni folosind balsamul CARA. 
Un pachet costă 6 lei. Se trimite ramburs de către casa 
CARA din Copenhaga». Fiind la capitolul minuni nu credem 
(exceptînd o minune) că o asemenea știre poate să stîrneas- 
că interesul vreunui cititor: «Duminică brigada științifică 
a ținut, în localitățile Betfia ți Cordău, expuneri pe diverse 
teme de actualitate. Acestea au stîrnit un viu interes în 
rîndul participanților». Oare cît interes stîrnețte apariția 
unor asemenea știri? ■ Anunț din «Monitorul oficial» 
din 16 februarie 1837: «Se publică spre țtiință că prin 
culoarea de Galben s-a găsit un tartan; prin culoarea de 
Verde o punguliță cu 1000 de lei; în culoarea de Galben, 
5 gîțte de pripas, iar în culoarea Albastru un bou de pripas, 
părul vînăt deschis, coarnele țepure, de statură înaltă. 
Păgubații să se prezinte la Prefectură. După 139 de ani,în 
10 februarie s-au pierdut (conform ziarului «România 
liberă») următoarele: 39 legitimații de serviciu, 3 autori
zații de funcționare, un cîine, un carnet C.E.C., o geantă, un 
carnet vamal, 6 carnete de elev, un certificat de proprietate 
pentru un loc de veci, ■ CARITATE. «Sîmbătă, Societatea 
«Caritatea» din Cluj și-a ținut în sala de ședințe a Băncii 
Agrare adunarea generală anuală, în prezența celor vreo 
40 de persoane. într-o frumoasă vorbire, d-naOly dr. Delcu, 
prezidenta acestei societăți active și umane a arătat că s-a
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făcut un pas considerabil spre scopul societății: salvarea 
în mod eficace ți ajutorarea tineretului atins de tuberculoză. 
Amintețte că Societatea dispune în creierii Carpaților, la 
Cobilița, de o vilă cu 16 camere aflătoare în cea mai sănă
toasă regiune, înconjurată cu păduri de brad ți că în această 
vilă, în anul 1924, de la 1 iunie—5 septembrie s-au adăpostit 
87 de persoane. Copii, elevi, eleve, studenți, universitari, 
artițti, funcționari ți funcționare debile, bolnavi fără 
mijloace au primit gratuit sau pentru o taxă minimală 
tratament, locuință și supraalimentație. Bolnavii îngrijiți 
de această societate s-au întors acasă cu fața rumănă, cu 
sănătatea refăcută, cu cîteva kilograme în plus, redați celor 
în viață. Se arată apoi că vila societății reclamă reparații ți 
întregiri care vor costa parale. (Ziarul «Patria» din Cluj, 
februarie 1925). «Poetul Boiintineanu se află de un timp 
în cea mai deplorabilă stare, căzînd într-o adîncă stare 
de agonie spirituală ți corporală. Se face apel pentru cum
părarea unor lozuri în favoarea marelui poet, punîndu-i-se 
la sorți biblioteca ți toate obiectele din ce au rămas intacte 
din ghiarele răpitoare ale creditorilor. Dulcele poet al 
națiunii, cum era numit pînă nu demult, iocuiețte pe strada 
Batițte 31». (Mai multe ziare din Bucurețti, din anul 1871). 
lată încă o dovadă a eficienței carității practicate în trecut: 
«Din totalul deceselor pe anul 1930 (10 444 cazuri) 13 la 
sută au fost provocate de tuberculoză ți 2 la sută de sinu
cideri. Jumătate din totalul sinucigaților provenea din rîn- 
dui șomerilor». («Monitorul oficial» din anul 1931) ■ Din 
aceeași publicație, valabilă deci pentru aceiași an: 1930. 
«S-au construit în Capitală 2 179 case tip — o cameră ți 
o bucătărie, ambele din paiantă.» Date recente: în pe
rioada 1971-1975 au fost construite la orașe ți sate peste 
750 000 locuințe, dintre care 511 700 din fondurile sta
tului ți cu sprijinul statului. Peste 2,3 milioane persoane 
s-au mutat în locuințe noi. ■ La 15 februarie 1904, în re
vista românească «Luceafărul» din Budapesta apare poe
zia «Oltul» a iui Octavian Goga. Avea ți are 9 strofe a cîte 
8 rînduri. «Mult iscusita vremii slovă/ Nu spune clipa mi
lostivă/ Ce ne-a-nfrățit pe veci necazul/ Și veselia deopo
trivă... Mărită fie âimineața/ Ce-a săvîrșit a noastră nuntă/ 
Bătrîne Olt! — cu buza arsă/ Iți sărutăm unda căruntă...» 
Peste un an, poezii va debuta editorial cu volumul «Poezii». 
■ 1889. La 2 februarie sînt montate în fața Teatrului 
Național din București primele două lămpi electrice. Cu
rentul îl furnizează «uzina» din clădirea teatrului, instalată 
în 1885 de Compania gazului care se angajase prin con
tract: «Să dea lumină electrică pentru lampe, cîte avea 
teatrul, fie la iluminatul ordinar — cu 961 de lampe — fie

la iluminatul extraordinar, cu 1 490 de lampe, plus 312 
sofite colorate, pe scenă.» Trecînd la zilele noastre, în
tr-un oraș mare, cu un teatru mare pe măsură, e vorba 
de Craiova, aflăm că la «Electroputere». unde se produc 
transformatoare de 40 M.V.A.,unul din secretele marilor 
succese în muncă (transformatoarele produse dau exce
lente rezultate în cadrul sistemului energetic național ia 
Porțile de Fier, Lotru, Rogojelu, Brăila, București) îl con
stituie conștiinciozitatea bobinatorilor. Dacă la alte pro
duse defecțiunile pot fi descoperite de controlorii de cali
tate și înlăturate pe fluxul tehnologic, ia o bobină este 
suficienta, o clipă de neatenție, defecțiunea nemaiputînd 
fi depistată decît în probele de laborator sau, desigur 
și mai grav, în timpul exploatării, lată de ce sînt atît de admi
rați și prețuiți bobinatorii Marin Ciutureanu, Romică Dinu, 
Gheorghe Peța, Marin Fulga, Jean Anghelina și Constantin 
Sandu. ■ Cîteva publicații din 1879 recomandau alăp
tarea copiilor cu lapte de măgăriță care este «cel mai in
dicat aliment pentru copiii slăbănogi, după cum afirmă 
lectorul Payot de la Spitalul de copii găsiți din Paris; nu
mai că, pentru a nu se contamina doicile, copiii trebuie 
alăptați direct de la ugerul măgărițelor». Direct de ia sursă, 
adică de la magazinul de încălțăminte «Drugstore» vor 
să-și cumpere pantofi și cizmulițe femeile din Tîrgu Mureș. 
Din păcate, cele mai mici cizme au numărul 26,5,ceea ce 
pentru femei e, totuși, dovada că trăiesc pe picior mare. 
Se vorbește că multe cumpărătoare (ceea ce este un fel 
de a spune) se întreabă ce fac la contractări merceologii 
ICRTI-ului. Nu cumva se duc ca simpli turiști? Credem 
că nu se duc ca simpli turiști, ci ca turiști obișnuiți. ■ 
«Fabrica de vată și obiecte de pansament, înființată în 
1900, la Buftea, a început să-și exporte produsele în Bul
garia, concurînd astfel, prin calitatea deosebită a vatei 
sale, mai ales, firmele exportatoare din Germania și din 
Elveția. Spitalele din România cer, anual, 120 000 de kg 
vată ți cam 1 000 000 de metri de pansament, cantități pe 
care fabrica de ia Buftea le va asigura, chiar continuînd să 
facă export». (Știre din luna februarie 1902). O altă între
prindere cam de acelați calibru în zilele noastre ca aceea 
din Buftea pe atunci, adică modestă, luptă cu mijloace și 
oameni proprii pentru realizarea și depășirea sarcinilor 
de plan. Este vorba de întreprinderea de sticlărie Tomești, 
din județul Timiș, care în aceste zile își modernizează hala 
cuptoarelor, atelierelor de șlefuire ți pictură-gravură. A- 
mintind că produsele ei concurează în străinătate produse 
similare, că se vînd bine, menționăm că ne face plăcere să 
evidențiem munca micilor întreprinderi care, zi de zi, 
fără tam-tamuri,muncesc exemplar alături de marile obiec
tive. ■ Se împlinesc în aceste zile cincizeci de ani de ia 
moartea celebrei cîntărețe Elena Teodorini (27 februarie 
1926). Despre succesele ei peste hotare aflăm din cores
pondențele primite de ziare bucureștene: «La 29 martie 
1880 românca Elena Teodorini a cîntat pe scena SCALA 
din Milano, în Faust. A fost cea mai fantastică Margaretă 
văzută pînă acum». Compozitorul Verdi o va decreta drept 
«Prima voce a Europei din toate timpurile», entuziasmat 
de acest succes. Pagini emoționante, pline de elogii, vor 
apărea mai tîrziu în memoriile compozitorului Massenet, 
ale tenorului Caruso și ale tragedienei Sarah Bernardt. 
■ 1890. Ziarul «Munca», din 25 februarie, anunță consti
tuirea Clubului Muncitorilor din Bucurețti, «al cărui co
mitet era format din: loan Nădejde, Constantin Miile, 
Ai. Ionescu ți Panait Muțoiu. Secretar: Ion Catma.» Scopul 
principal al Clubului: «Să statornicească frăția ți solidari
tatea în generai între toți muncitorii din țară ți în special 
între muncitorii din Capitală, precum ți să lupte pentru 
îmbunătățirea stării materiale, morale ți politice a munci
torilor. Tot în presa vremii găsim motive concrete ale 
luptei pentru «îmbunătățirea stării materiale a muncito
rilor». De pildă, un fapt relatat de ziarul «Ordinea»; «Un 
vapor, venind spre Constanța, încărcat cu portocale, este 
oprit în larg și sînt aruncate în mare 1 000 000 de portocale. 
Motivul: importatorii țin să mențină prețul celorlalte patru 
milioane de portocale aflate deja în țară». Bl Din aceeași 
sursă, următoarea știre: «Ieri, în sala numărul iv a Facul
tății de litere ți filozofie din Cluj a conferențiat domnul 
profesor Titu Vasiliu... Prin cancer se înțelege o boală 
care nu se vindecă niciodată... Conferința, care a durat 
două ore, a fost ascultată cu un viu interes...» ■ «Sigu
ranța generată a fost înțtiințată că faimosul bandit Terente 
a fost arestat la Hamburg în momentul cînd încerca să se 
îmbarce pentru America.» («Patria», anul 1925). Inspec
toratul județean al miliției Sibiu ne comunică arestarea 
prea puțin faimosului Viad Rafilă din satul Movile. Acesta a 
furat trei viței ți n-a încercat să fugă în America. 
■ Publicația «Tempo! Magazin» din anul 1939 punea la 
treabă substanța cenuție a cititorilor săi cu următoarele 
două întrebări: 1) De ce cîinele scoate limba cînd respiră; 
2) Care ar fi noțiunea echivalentă în românește a «cognac»- 
ului. lată ți răspunsurile, pentru că erau publicate. 1) 
Nările cîinelui sînt strimte ți conformate mai mult pentru 
mirosul său dezvoltat, îneît aerul intră în mică cantitate 
pe aici. Pe de altă parte, limba sa fiind lungă se îndoaie 
înăuntrul gurii cînd o ține închisă ți împiedică respirația. 
De aici necesitatea să deschidă gura ți să scoată limba ca să 
respire; 2) Ar fi «distilat din vin» dar nu se utilizează. 
Citind ziarul «Flacăra roșie» din județul Arad găsim două 
întrebări la care nu știm însă răspunsurile: 1) De ce în 
cartierul «Aurel Vlaicu» nu se găsește de mult timp cremă 
de ras? 2) De ce cu sprijinul unor presupuși specialiști în 
folclor, dîndu-se drept culegător de frumuseți populare 
Mănasie Butar din Tîrnova colecționa casetofoane ți bani?

Pagină realizată de EUGEN SECELEANU ■
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RUBRICA MEA

mic articol „de excepție"
Publicistica noastră literară vehiculează 

în ultima vreme cu predilecție formula: «de 
excepție». Un roman, recent apărut, e «o 
carte de excepție»; reflecțiile cuiva pe margi
nea apusului soarelui compun «o lucrare 
eseistică de excepție»; nu știu care tînără 
poetă și-a făcut intrarea în lirica noastră 
«printr-un debut de excepție» ș.a.m.d.

Toate ar fi bune, dar dracu îmi suflă să 
deschid Dicționarul explicativ al limbii 
române, scos la sfîrșitul anului trecut de 
Editura Academiei R.S.R. Nici urmă de 
această expresie, singurele pe care le găsim 
înregistrate fiind: «fără excepție» și «cu 
excepția». Mai jos, la «excepțional» se 
spune că (adverbial) cu determinări intro
duse prin prepoziția «de» formează super
lativul «Foarte, extraordinar».

înțeleg că oamenii vor să fugă de clișee 
și sucesc un pic limba ca să sune mai fru
mos. N-o să le fac eu mizerii pentru aceasta. 
Sensul e deci un lucru ieșit cu totul din 
comun, în afara regulei generale.

Iarăși dracu mă pune atunci să ridic 
următoarele nedumeriri:

1. Complimentul ăsta adus unei cărți se 
întoarce în injurie împotriva întregii noastre 
literaturi. Neapărat trebuie să deducem 
din el că restul scrierilor publicate e atît de 
plat încît una foarte bună contrazice flagrant 
regula generală, e o «excepție».

2. Formula a ajuns să fie folosită cu o 
frecvență care-i dezminte automat sensul. 
Bine, să admitem că a răsărit o operă «de 
excepție». Dar cum în fiecare lună întîlnim 
aplicat de cîteva ori acest calificativ la cărți 
diferite, unde e raritatea? Excepția devine 
comună și nu ne rămîne decît să constatăm 
că, așa cum spune proverbul, ea «confirmă 
regula», să ridicăm, prin urmare, din umeri 
și să ne vedem de drum.

Observatorul limbajului criticii scoate însă 
de aici o constatare interesantă: s-au tocit 
superlativele de atîta întrebuințare! Toate 
cărțile sînt minunate, admirabile, fără cusur, 
perfecte. Dar asemenea măguliri s-au de
monetizat prin răspîndire și nu mai gîdilă 
plăcut urechea autorilor. A le spune pur și 
simplu că au scos o carte bună e nimica toată. 
Ei vor să fie declarați incomparabili, fără 
pereche. Nu se supără numai că i-ai lăudat 
prea puțin. Te-ai ars în ochii lor imediat ce 
le-ai găsit merite și altora.

Așa s-a născut expresia: «de excepție», 
printr-un reflex socio-literar adulator paro
xistic, dacă e să vorbim radical sau ca efect 
al prea stăruitoarei «perieri» în critica 
publicistică, dacă spunem lucrurilor penume.

Mai poate fi notat însă ceva. Cei care 
folosesc expresia cu pricina trădează incon
știent o convingere ascunsă că împart adesea 
elogii nemăsurate, fără îndreptățire. «De 
excepție» vrea să spună: «altfel ca în chip 
obișnuit». Sau mai ocolit zis: acuma e vorba 
de o carte realmente bună, nu cum am spus-o 
cu ușurință și necrezînd efectiv în atîtea 
rînduri.

«De excepție» vine să înlocuiască formula 
«cu adevărat», ivită și ea într-un trecut fără 
glorie al publicisticii noastre. Și atunci 
psihanalistul putea detecta ușor în limbajul 
jurnalistic simptomele unor sistematice și 
severe refulări intelectuale. Se scria: «cu 
adevărat înțelept» sau «cu adevărat sincer», 
gîndul ascuns fiind: de fapt cele mai multe 
calificări identice au fost mincinoase, lucru 
pe care îl știe bine toată lumea.

Haideți, stimați confrați, să mai punem 
frîu superlativelor în critica literară. Altfel, 
ajungem să le epuizăm pe toate. Și, după 
«de excepție», ce-o să mai găsim, cînd va 
apărea o carte «într-adevăr» foarte bună?

OV.S. CROHMĂLNICEANU ■

intre epigramă și poezie

Epigramiștii grupați în jurul cenaclului Cincinat Pavelescu 
au serbat deunăzi șapte ani de existență. Cu acel prilej, președin
tele cenaclului, Mircea Trifu, cunoscut cititorilor noștri prin 
reușitele emisiuni de dueluri epigramatice de lâ radio și televi
ziune, pe lîngă rodnicul bilanț de activitate al cenaclului, pre
zentat cu obiectivitate, a ridicat și o serie de probleme. Astfel, 
a constatat contradicția dintre proliferarea mereu mai mare a 
epigramei în scrisul nostru, și prejudecata care mai stăruie 
asupra acestei specii a genului, numit «didactic». Am relevat 
și noi cîndva că fabula și epigrama sînt astăzi cenușăresele 
literaturii noastre. Editurile se feresc să publice asemenea 
culegeri, nu fiindcă nu s-ar desface — publicul e ahtiat după 
ele — dar pentru că redacțiile sînt dificile și preferă în bună 
măsură literatura «serioasă».

S-a mai pus, în acea seară festivă, întrebarea dacă epigrama 
este poezie și s-a remarcat cu justețe, că în timp ce lirica se 
prozaizează mereu, lepădîndu-se nu numai de rimă, dar și de 
ritmul care-i asigura în trecut muzicalitatea, singură epigrama 
stăruie să respecte legile clasice ale versificației, în cadrul 
catrenului. Asta nu-i însă suficient pentru a-i conferi epigramei 
prestigiul poetic. Am fost și sînt de părere că o condiție de 
infuzare a lirismului în epigramă este intervenția în text a 
unei comparații sau a unei metafore de natură a-l transfigura. 
Aș da cîteva exemple din vechii noștri epigramiști, care nu

SCRIITORI ROMÂNI OE AZI

ion băieșu

Născut în 1933, în apropiere de Buzău, 
Ion Băieșu a debutat în anul 1951, în Viața 
româneasca, unde a publicat poezia Ilea
na, urmată în 1953 de Șefa de brigadă 
(«în orice dimineață-o vezi pe Floarea/

Bătînd cu pasul ei mărunt cărarea...»), care apare în revista Tânărul 
scriitor. Dacă facem abstracție de volumul convențional din 1956 
(Necazuri și bucurii) și de exercițiile din Noaptea cu dragoste 
(1962) — de unde trebuie totuși să exceptăm schița Papuc — sau 
din Oameni cu simțul humorului (1964), în care cele mai multe 
texte sînt niște portrete satirice, în felul caricaturilor de re
vistă (chiulangiul, escrocul sentimental, scriitorul «rupt de viață»), 
rămîne să discutăm nuvelistica din Sufereau împreună (1965), 
proza satirică și umoristică (Iubirea e un lucru foarte mare — 
1967, Umor — 1970) și dramaturgia (Teatru — 1970, Cine sapă 
groapa altuia —1974).

Prin volumul din 1965, Ion Băieșu impune în nuvelistica românească 
un stil foarte personal de a nara, în care esențiale sînt răceala aparentă 
a expunerii, dialogul rapid și adesea pitoresc, dezinvoltura cu care 
prozatorul se mișcă printre personajele sale, indiferent de mediul 
din care acestea provin. Treizeci și opt cu doi, de exemplu, este 
povestea unui doctor care muncește peste cincisprezece ore pe zi, 
detestă recunoștința pacienților, atunci cînd aceasta se exprimă în 
bani, vrea să-și organizeze o secție de urologie, se zbate să-i prelun
gească unui bătrîn viața cu o zi, chiar dacă acesta este un mic ticălos, 
și se îndrăgostește fără nici o speranță de sora care îl asistă cînd ope
rează.

Expresia cea mai exactă a nivelului pe care îl atinge satira lui Ion 
Băieșu trebuie căutată în suita de foiletoane satirice din 1967, Iubi
rea e un lucru foarte mare (revăzute și curățate de vulgaritățile 
prea groase, într-o versiune din 1970), în Proverbele din Umor 
și în farsa comică Preșul (1970). Ceea ce surprinde în Iubirea... este 
caragialismul, pe care prozatorul îl exersase încă din Blitz (Oameni 
cu simțul humorului — 1964), foiletonul care va sta la baza între
gului ciclu. Eroii, popularizați de televiziune prin jocul unor foarte 
buni actori comici (Coca Andronescu și Octavian Cotescu), sînt Tanța, 
casieriță conștiincioasă la o Alimentara din Lehliu, și Coste!, achizi
tor la ORACA. Cei doi se întîlnesc pe peronul gării din Medgidia, 
stabilesc imediat să-și facă Wassermann-ul și să se căsătorească, por

CRONICA LITERARĂ

lectura la zi a criticului
Lecturi și zile confirmă odată în plus 

că Mircea Zaciu reprezintă, în critică, tra
diția universitară (nu neapărat clujeană). 
Studiile sale sînt dintre cele mai temeinice 
pe care le avem. Aceasta fiindcă referința

la text sau la document se află totdeauna pe primul plan. Nici eseurile, 
multe în cartea de față, nu seamănă deloc a improvizație. Limbajul 
critic, ușor teoretizant, atinge o mai mare precizie. Criticul e serios, 
lucid, metodic, nu face exerciții de stil (gratuite), nici măcar nu însce
nează— pentru a captiva mai mult — ideile. Și nu s-ar zice că-i lip
sește talentul epic. Preferă totuși să cultive o anume retorică și neo
logismul rar — dicția savantă, bineînțeles în concordanță cu rigoa
rea conținutului. Nu odată Mircea Zaciu merge dincolo de textul 
propriu-zis, analiza e dublată de finețea de spirit a moralistului. în 
acest sens probabil, actul critic (lectura) apare ca stare de veghe nesfâr
șită. Lecturi și zile are un moto splendid «stea în priveghiare...», 
scos din Foietui Novei (despre care Eugen Barbu scria că este «o 
operă nebună»).

Ne surprinde în mod plăcut la Mircea Zaciu strădania de a fi actual. 
Erudiția, amploarea investigației nu-l îndepărtează de gustul și con
cepțiile generației tinere. Și «lectura» la el are un sens mai grav. 
Lectura umple existența. Simțim că omul trăiește mai mult printre 
cărți, dar în același timp le domină, le h iflă un ritm al vieții. Rare 
sînt momentele în care Mircea Zaciu să n-ajungă la confesiune sau 
cel puțin să nu se confrunte cu «jurnalul» altora: Camil Petrescu, 
Liviu Rebreanu, Șerban Cioculescu ș.a.

mai sînt în viață. încep cu o cunoscută epigramă a lui Radu D. 
Rosetti, în care n-avem de-a face propriu-zis cu figurații poetice, 
dar ele sînt înlocuite prin elemente concrete și prin... culoare: 
Unui șef de gară— «Semnalul roșu e alarma. /Deci trenul se 
oprește — afară. /Se înșelase mașinistul: /E nasul șefului de 
gară.» Am transcris-o din memorie: generația mea o știe pe 
dinafară. Din culegerile de Sare și piper și Boabe de piper, 
mai pipărată și mai sărată mi s-a părut această epigramă a lui 
Ștefan Ivanovici-Terențiu: El — «Vrăjit, te-am comparat 
c-un soare) Și n-am greșit, iubita mea:/ Apari cînd vremea 
este bună,/ Dispari cînd vremea este rea.» Soarele, vremea 
bună și vremea rea, iată cum năvălesc elementele cosmice în 
inspirația epigramistului, expert și în mînuirea echivocului 
verbal, adică dublat de un filolog, cunoscător al polivalențelor 
limbajului. Savantul Vasile Bogrea a împrospătat cu umor 
vechea comparație dintre iubită și icoană, ambele obiect de 
adorație: Unei domnișoare — «Am comparat-o c-o icoană/ 
Și n-am greșit deloc, vezi bine,/ Căci pe-amîndouă, deopotrivă,/ 
Le poate săruta oricine.» Cunoscut prin inegalele dueluri de 
epigrame cu Cincinat, netăgăduitul maestru al genului, dar pe 
nedrept uitatul Cridim, referindu-se la vechiul recurs al poe
ților famelici la Muntele de Pietate, a găsit două metafore pe 
cît de curente, pe atît de sugestive: Unui poet — «Ochii 
dragei sînt safire,/ Gura-i un rubin curat./ Lumea-ncepe să se 
mire/ Că nu le-ai amanetat.»

Le-ar fi amanetat dacă gingașele nestemate ar fi fost demon- 
tabile! Oprim aici demonstrația noastră, propunîndu-ne să 
continuăm cu epigramiștii în viață.

ȘERBAN CIOCULESCU ■

nesc a doua zi într-o foarte originală călătorie de nuntă spre Titu. 
unde Costel trebuie să achiziționeze «un lot de taurine», se ceartă 
și sînt pe punctul de a se despărți din cauza unor presupuse infideli
tăți, revin asupra hotărîrii, fac un copil cu care pleacă în concediu 
ia Lehliu, în fine, merg la teatru, la Cântăreața cheală. Ciclul ar 
putea fi oricînd completat cu alte episoade; esențial rămîne stilul 
de viață al celor doi, replica rapidă și pitorească, mahalagismul de
corativ al Tanței, dispusă mereu să se irite și să «intre în contradic
toriu», violența teatrală a lui Costel, gata să-și omoare nevasta din 
gelozie («te omor definitiv, ca-n filmele de altădată...») sau în cazul 
în care aceasta n-ar ține cu echipa Rapid.

Remarcabile sînt și cele cîteva Proverbe din Umor, antonpan- 
nești prin sublimitatea prostiei și prin absurd.

Obiecția frivolității este îndreptățită în cazul farsei grotești Preșul, 
în care personajul principal pare să fie coana Filofteia, «femeie de 
serviciu, membră în comitetul de bloc», care refuză să plîngă «fără 
nici un prealabil sufletesc», care îi detestă pe bărbați («Ei, fir-ați ai 
dracului de bărbați, nu vine el iar matriarhatul?!») și care păzește 
preșul de lînă al vicepreședintelui comitetului de bloc, Pamfil, burlac 
«de frica flagrantului», pentru ca nimeni să nu se șteargă pe el. Cara- 
gialismul este aici prea apăsat.

Mai coerentă este Dresoarea de fantome din volumul Teatru 
(1970). O dresoare, membră a cooperativei «Dresajul la domiciliu», 
sosește într-un vechi castel medieval pentru a dresa, cu ajutorul me
todei convingerii, cinci fantome recalcitrante. După cîteva repetiții, 
fantomele învață să defileze, să-i servească la masă pe turiști și, lovite 
cu biciul și cu ranga, să interpreteze cuplete optimiste. In final, cele 
cinci fantome reușesc s-o omoare pe dresoare, dar în timp ce paznicul 
castelului se roagă: «Doamne, nu lăsa lumea să încapă pe mîna dre
sorilor», pe poarta castelului își face apariția, ca în Princepele lui 
Eugen Barbu, un nou personaj cu spinarea încărcată de bagaje și «di
ferite instrumente de dresură: bice, căngi, cravașe, lasouri etc.».

Este firesc să ne întrebăm, la capătul acestui rapid examen critic, 
unde trebuie căutată personalitatea adevărată a prozatorului, pentru 
că mobilitatea sa derutantă poate lăsa impresia unei multiple și egale 
înzestrări. De fapt, chiar dacă manifestă interes pentru cazurile ieșite 
din comun (C.I.C.-uri, cum le numește odată prozatorul), pentru 
ideile noi, împrumutate din literatura științifico-fantastică sau din 
teatrul absurdului, ion Băieșu nu are nici vocația fantasticului, nici 
pe aceea a ^absurdului. Chiar dacă a reușit cîteva nuvele antologice, 
derutante și ele prin lipsa unei preferințe ferme pentru un mediu 
sau pentru un personaj anumit, comicul este vocația adevărată a 
prozatorului, și oricît ne-ar irita unele frivolități din Iubirea e un 
lucru foarte mare sau chiar din Preșul, Ion Băieșu s-a impus cu o 
mare autoritate în literatura satirică de după război, devenind re
prezentantul ei cel mai popular.

FLORIN MANOLESCU ■

Cele patru secțiuni ale cărții cuprind studii de istorie literară, pa
gini de critică propriu-zisă, cronica traducerilor (din românește în 
alte limbi), încercări de proză. Deci, preocupări dintre cele mai va
riate. Criticul ni se pare tot mai surprinzător. La cele afirmate înainte 
adăugăm atitudinea larg comprehensivă și cordială (chiar în polemici). 
Ceea ce nu înseamnă că aprecierea critică nu e destul de autoritară. 
Mircea Zaciu nu admite soluții de compromis. Nici simpatia pentru 
literatura transilvană nu poate fi suspectată de subiectivism. Autorul 
se mișcă în marginile adevărului și în compensație, ne dă comentarii 
strălucite la Kogălniceanu, Camil Petrescu sau la însemnările de 
taină atribuite lui Brâncoveanu. Criticul știe să fie și tăios, cînd nici 
nu te aștepți: «Marele centru minier de sub Toroioaga (formidabil 
peisaj, fără nimic comun cu nefericita versificare!)...» etc. în astfel de 
situații registrul de acuzare merge de la ironie pînă la negația directă, 
usturătoare.

Glose la «Cezara», un studiu reprezentativ (ca și Statutul schi
ței) îl luăm ca o demonstrație. Concluzia că e vorba în descrierea 
insulei lui Euthanasius de o transpunere plastică a gîndirii emines
ciene despre existență, convinge.

Ora Cantacuzinilor relevă dispoziția pentru eseu a lui Mircea 
Zaciu. Autorul pornește de la un pretext erudit, comentând cartea 
lui Mario Ruffini despre biblioteca stolnicului. Face apoi asociații de 
mare finețe, cu trimiteri la Paul Claudel, Nietzsche și Kierkegaard. 
Textul e și o profesie de credință. Ne amintim că altundeva remarca 
vocația de eseist a lui Costache Negruzzi. Criticul nu dă greș mai ales 
atunci cînd se regăsește pe sine. Putem spune că și prozele din ulti
mul capitol (Greieri, Fals-jurnal) țin, în substanța lor, tot de eseul 
literar.

Lecturi și zile este o carte instructivă și agreabilă; un document, 
aș zice exemplar, al prezenței criticului în contemporaneitate. Fiindcă 
el a învins aid două mari obstacole: solitudinea («ora de taină») și 
erudiția seacă.

CORNEL MORARU ■
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Formația Curtea-Veche nr. 43, hotărită să 
progreseze in muzica nouă.

Eleva Mihaela Moldovan 
recită cu participare Repe
tabila povară.

Am poposit înfiorați de emoție ți recunoștință la mormîntul marelui poet comu
nist, Miron Radu Paraschivescu.

flacăra — CENACLU

Dirijat de profesorul Niță Hintea, corul de cameră 
al Școlii generale nr. 171 a cintat cu inimă.

Radu Gheorghe, intr-un moment de irezistibil umor.

Un frumos moment folcloric cu Ion Lăceanu ți 
Marin Cotoanță.

Artă profundă, angajată: Doru Stănculescu 
ți Sorin Minghiat.

Recentul debut în cenaclu al lui 
Constantin Moțet a fost de bun 
augur.

Participanții s-au ridicat de pe scaune cind Valențiu Grigorescu a atacat 
la trompetă citeva cintece de mobilizator mesaj patriotic.

Mușat citește un poem propriu,
Valeriu Penițoară, un tinăr talent de care dedicat amintirii lui Miron Radu 
vom mai vorbi... Paraschivescu.
în marea sală a Palatului Aporturilor ți Culturii miile de tineri au vibrat pentru 
muzica ți poezia românească.

cronica (115,116)
Ca intr-un poem cintat al Cenaclului 

Flacăra, închinat memoriei lui Miron Radu 
Paraschivescu, cind în ziua de sîmbătă, 14 
februarie 1976, membrii cenaclului ți 
aproape 200 de prieteni au pornit într-un 
pios pelerinaj, ploua peste mormîntul mare
lui dispărut din cimitirul Vălenilor de Munte. 
Astfel am găsit modestul lăcaș de veci al 
marelui poet, nu sub feeria albă a fulgilor 
de zăpadă, ci sub ploaia măruntă picurată 
ca un plinset din cerul scund al unei zile 
de iarnă. Ca ți în anul trecut, ți în acest an, 
al cincilea de la săvîrțirea lui Miron Radu 
Paraschivescu. am poposit înfiorați de emo
ție ți recunoștință la mormîntul inegalabilu 
lui poet comunist. Au trecut cinci ani de 
cind îl întilnim numai prin mijlocirea scrisu
lui său ți sînt aproape trei ani de cind spiri
tualitatea acestui scris e unul din punctele 
de referință în activitatea cenaclului nostru; 
deoarece de la înființarea cenaclului ți pînă 
azi, în cele peste o sută de ședințe, nu a 
fost una în care să nu fie prezent, prin poezia 
sa, Miron Radu Paraschivescu, adică să nu 
fie prezent prin înalta sa conștiință de poet 
cetățean, adînc angajat cu strălucirea talentu
lui său intr-o artă generoasă, umană, mili
tantă. Cultivarea asiduă, obstinată a liricii 
lui Miron Radu Paraschivescu în cenaclu 
constituie o datorie ți un punct de onoare, 
în jerbele ți florile depuse cu mîini tremu- 
rînde la mormîntul său, pe lingă pioțenia 
actului omagial, era ți prețuirea pentru 
acel ce ți-a asumat riscul de a înfrunta în 
«anii împotrivirii», cu un superb curaj, 
obscurantismul ți forțele negre ale fascismu
lui. Lingă mormîntul lui Miron Paraschivescu, 
Adrian Păunescu rostește un cuvint de 
evocare. Adina Dimitriu cîntă pe versu
rile lui Doru Stănculescu compoziția sa 
Cel dus în nepătruns. Doru Stănculescu 
cintă Ai, hal împreună cu toți participanții. 
Ionela Copaciu cintă Bocet ți, tot împreună 
cu întreaga asistență. Adrian Păunescu recită 
Epitaf La Casa de cultură s-a desfășurat 
apoi o ședință de cenaclu la care a participat 
Lena Paraschivescu, soția celui dispărut. 
Au cintat Adina Dimitriu, Ionela Copaciu, 
Evandro Rossetti, Constantin Moțet, Vale
riu Penițoară (debut). Dumitru Dragon, Ion 
Zubașcu, Gheorghe Gheorghiu, Doru Stăn
culescu. Localnicul Paul Gheorghe cintă 
pe un poem de Miron Radu Paraschi
vescu, iar Valentin Emil Mușat recită o 
poezie proprie dedicată amintirii poetului. 
Adrian Păunescu recită Repetabila povară.

în după-amiaza ți seara zilei de duminică, 
15 februarie 1976, în Palatul Sporturilor 
și Culturii din București a izbucnit pre
timpuriu primăvara. Mai mult de 13 000 
(treisprezece mii) de elevi ai diferitelor școli 
din Capitală au înălțat ca pe niște steaguri 
pînă sus în cupola spațioasei făli entuziasmele 
lor adolescentine pentru cîntecul ți poezia 
românească. Cenaclul nostru a înregistrat 
una din cele mai înalte manifestări ale lui. 
Au fost de-a dreptul o bucurie ți o sărbă
toare a artei adevărate, prilejuite de foamea 
de frumos a celor mai tinere generații. 
Receptivitatea a fost totală. în vioiciunea 
minților și în căldura inimilor melodia și 
cîntecul pătrundeau percutant, irezistibil. 
A fost excepțională prospețimea cu care am 
fost întîmpinați ți urmăriți, o prospețime 
ce s-a menținut intactă de-a lungul celor 
7 (șapte) ore de program. Au vibrat tinerii

Fotografii de ELENA GHERA I

participanți cu o promptitudine și partici
pare extrem de acută b mesajul patriotic 
și civic ai poeziilor și cîntecelor cenaclului. 
S-a perceput programul pînă în cele mai 
infime nuanțe. Spre deosebita lor încîntare, 
cenaclul le-a dăruit un program divers, 
bogat. îl vom nota în fuga condeiului. 
Manifestarea a fost deschisă de corul de 
cameră al Școlii generale nr. 171 dirijat 
de profesorul Niță Hintea. S-au cintat cu 
inimă două cintece ale cenaclului (Mielul ți 
între rău ți bine), al treilea fiind Pui 
de lei Valeriu Sterian, acompaniat de 
Iulian Constantinescu ți Gabriel Vulpe, 
cintă, printre altele, o nouă ți fru
moasă piesă: Amintire cu haiduci Reflex 
Flacăra, compus în această seară din Gelu 
Colceag, Gabriel lencec, Florin Tănase, Anda 
Călugăreanu, interpretează Romanțe ți 
balade de Miron Radu Paraschivescu. Florin 
Tănase recită cu gravitate Muzeul satului 
de Marin Sorescu, iar Gabriel lencec ți 
Gelu Colceag mai sint prezenți cu unele 
recitări de savoare. Gheorghe Gheorghiu 
se menține ferm pe poziția lui de cîntăreț 
valoros. Mircea Vancă îl acompaniază vocal 
ți la flaut cu dăruire. Place ți tinerilor parti
cipanți cîntecul lui Romeo Ghiur, Urbs, 
urbis. Ion Zubațcu e acoperit de aplauze 
cu cîntecele sale de autentică vină populară 
sau cu unele piese proprii. Recentul debu
tant în cenaclul nostru. Constantin Moțet, 
s-a dovedit a fi avut o pornire bună. Evandro 
Rossetti e, dacă e cazul s-o mai spunem, 
unul din succesele sigure ale cenaclului 
nostru, loneb Copaciu a cintat cursiv o 
piesă pe versuri de George Coțbuc. Radu 
Gheorghe, cu arm lui diversă, a acaparat 
asistența. Talentul ți inteligența artistică ale 
lui Florian Pittiț străbat electrizant sala. Pie
sele cîntate de Doru Stănculescu, de profun
dă evocare a unor figuri din istoria noastră 
sau cele de civic conținut actual, se înscriu 
ca momente semnificative în tentativa 
construirii epopeii noastre naționale. De
altfel, unei bune părți din cîntecele cenaclu
lui nostru li se poate destina acest nobil 
scop. Sorin Minghiat, prin flaut ți vocea sa, 
e un element ce conturează multe momente 
de succes. Eleva Mihaeb Moldovan recită 
cu sinceritate Repetabila povară. Ion 
Lăceanu (voce) ți Marin Cotoanță (cobză) 
susțin un moment folcloric. La cota de sus 
a preferințelor publicului ți a cenaclului 
se situează Anda Călugăreanu, cîntăreață, 
actriță ți compozitoare. Valențiu Grigorescu 
cîntă cu virtuozitate b trompetă Improvi
zații de jazz ți Trei culori, Dețteaptă-te 
române. Hora Unirii Formația Curtea- 
Veche nr. 43, asupra căreia ne vom opri 
mai mult cu alt prilej, dovedețte ritm ți mu
zicalitate, după cum nu i se poate contesta 
hotărîrea de a progresa în muzica nouă, 
în seria debuturilor de bun augur îi notăm 
pe Valeriu Penițoară, un tinăr de care vom 
mai vorbi datorită faptului că are ceva de 
spus prin muzica lui proaspătă, sinceră. Un 
alt debut — Liviu Cicioc. Adrian Păunescu 
recită împreună cu întreaga sală Da, mai 
avem ți Un cintec — pentru președintele 
țării.

Cind vor apărea aceste rînduri, o altă 
manifestare pentru elevi se va fi și desfășurat. 
Aceasta pentru a se da posibilitatea să parti
cipe și ceilalți elevi în număr de 12 000 care 
nu au primit invitații la prima, din simplul 
motiv că solicitările au atins totalul de 
25 000. TRAIAN STOICA P



„inima, patologie și tratament chirurgical"

La sfîrșitul anului care a trecut a apărut 
în librării o frumoasă carte de patologie 
chirurgicală: Inima, patologie și trata
ment chirurgical scrisă de prof. dr. doc. 
loan Pop D. Popa — membru corespondent 
al Academiei de Științe Medicale, actual
mente șeful Clinicii de chirurgie cardiacă și 
vasculară de ia Centrul național de boli 
cardiovasculare-București.

Cartea Inima, patologie și tratament 
chirurgical constituie nu numai un eveni
ment editorial, dar și științific important, 
fiind prima carte de acest gen din literatura 
medicală românească, dedicată în întregime 
acestei noi specialități a chirurgiei în con
tinuă dezvoltare. Prin aceasta, cartea mar
chează un moment important în profilul 
medicine! noastre românești, subliniind am
ploarea și gradul dezvoltării acestei specia
lități, care prin grija Partidului Comunist 
Român ține pasul cu progresele realizate 
în acest domeniu, nefiind cu nimic sub 
nivelul de dezvoltare al medicine! mondiale. 
Relevăm că lucrarea este nu numai o sin
teză a ultimelor achiziții științifice pe pian 
mondial a problemelor românești în acest 
domeniu, din care nu sînt uitați: Toma 
Ionescu, I. lacobovici, I. jianu, N. Hortolomei, 
Th. Burghele, C. Cărpinișan, Voinea Mari
nescu și alții. Dealtfel, autorul cărții, prof, 
dr. doc. loan Pop D. Popa este elev al 
școlii medicale clujene, al profesorului 
A. Nana, care după ce a făcut chirurgie 
generală s-a specializat în chirurgia cardiacă, 
făcînd studii în țară (la Spitalul clinic Fundeni, 
condus pe atunci de prof. Voinea Mari
nescu) și în străinătate, în Statele Unite ale 
Americii, la Houston și Portland-Oregon, 
unde a lucrat cu renumiții chirurgi de chi
rurgie cardiacă: D.A. Cooley și A. Starr, 
promotorii operațiilor îndrăznețe și com
plexe pe inimă (Cooley a implantat pentru 
prima oară ia om o inimă artificială — reali
zată de Domingo Lliotta, cu care pacientul 
a trăit 60 de ore pînă cînd s-a găsit o inimă 
umană compatibilă de a fi transplantată, iar 
Starr a realizat cele mai utilizate valve 
artificiale care-i poartă numele). Cred că 
este bine să se știe că prof. dr. doc. loan 
Pop D. Popa a construit împreună cu ing. 
N. Teodoru primul cord-pulmon artificial 
(C.P.) în anul 1954, cînd se afla la Clinica 
chirurgicală I Cluj. Pentru realizarea apara
tului s-au aplicat principii perfect valabile 

și astăzi. De asemenea, profesorul Pop 
D. Popa loan a realizat încă de la Ciuj, cu 
începere din anii 1958-1959, transpiante 
cardiace heterotopice, experimentate pe 
cîini, care se efectuează după o metodă 
personală a sa, cu cordul animalului în 
funcțiune, într-un bloc organic compus din 
inimă și plămîni. Am spus acestea pentru a 
sublinia că prof. Pop D. Popa are o bogată 
experiență în chirurgia cardiovasculară pen
tru aplicarea căreia a înființat la Tg. Mureș,, 
în cadrul Clinicii chirurgicale II (condusă 
acum de conf. C. Pană),un centru de chirur
gie cardiacă, singurul din țară după cei din 
București, de ia Spitalul Fundeni, pe care-i 
conduce acum; notez că centrul de ia Tg. Mu
reș continuă să funcționeze și în prezent 
cu mult succes, fiind condus de eievui 
prof. Pop D. Popa, dr. Radu Deac.

Dealtfel, participarea prof. Pop D. Popa 
ia dezvoltarea chirurgiei cardiace este sub
liniată de o serie de aparaturi, procedee și 
metode expuse pe larg în cartea despre 
care ne ocupăm «Inima, patologie și trata
ment chirurgical», menite să marcheze con
tribuția românească la amplificarea meto
delor de tratament în suferințele cardiace 
și dezvoltarea chirurgiei cardiace. Dintre 
acestea amintim: Recalibrarea venei cave 
inferioare (procedeu Pop D. Popa), 
utilizat în tratamentul chirurgical al insufi
cienței cardiace; valvulotomui digital Pop 
D. Popa și metoda de valvulotomie mitrală 
digito-instrumentală Pop D. Popa; valvu- 
lo-tractorul mono- și tetradent Pop D. Popa, 
utilizat în chirurgia valvelor cardiace; și, 
în sfîrșit, primul cardio-stimulator impian- 
tabii românesc, «Generatorul românesc 
de impulsuri, implantabil pentru lungă 
durată», reprezentînd un generator echi
pat cu tranzistor!, preconizat și realizat de 
ASCAR — București și Clinica chirurgicală 
II din Tg. Mureș, de către un colectiv format 
de prof. dr. doc. Pop D. Popa, dr. Petroneia 
Vintilă, dr. D. Drăghici, dr. G. Bughez și 
electronistul Goldstein L. în sfîrșit, nu uit 
să adaug că tot la Editura Medicaiă-București 
a apărut în anul 1973 voiumui Patologia 
sistemului cav inferior de prof. Pop D. 
Popa și colaboratorii săi din Clinica chirur
gie II Tg. Mureș, în care se prezintă patologia 
sistemului venos cu insistență asupra vari- 
ceior, boaia trombo-emboiică, sindromul 
posttromboiic etc.

Cartea Inima, patologie și tratament 
chirurgical este o monografie completă și 
complexă, care prezintă în mod sintetic și 
esențial -bazele teoretice aie indicațiilor 
tratamentului chirurgical în suferințele ini
mii și modalitățile practice clasice și moderne 
de aplicare ale acestui tratament în cadrul 
specialității de chirurgie cardiovasculară. 
Lucrarea a pornit de ia constatarea creșterii 
impresionante a numărului cardiacilor incu
rabili, care în cadrul progreselor recente aie 
medicine! și chirurgiei au impus și permis 
cardiologiei și chirurgiei cardiovascu
lare rezolvarea pe cale operatorie a 
unor categorii de bolnavi cardiovascu
lari, altădată condamnați la invaliditate 
permanentă sau la deces.

în esență cartea este scrisă în folo
sul «omului» suferind, adevăratul și primul 
ei beneficiar și sînt semnificative pentru 
spiritul cărții cuvintele tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, reproduse pe o pagină de început 
a cărții:«Medicina este intr-adevăr o 
profesiune, dar nu este o profesiune ca 
toate celelalte. Ea.cere nu numai multă 
pricepere, ci șt multă dragoste pentru 
om, multă omenie, pasiunea de a te 
dedica sănătății oamenilor.»

Trebuie să subliniez ca prețioasă concep
ția autorului integrată în concepția actuală 
a chirurgiei moderne, după care intervenția 
chirurgicală propriu-zisă și în chirurgia car
diacă nu reprezintă decît un moment în 
complexitatea actului chirurgical, care în
cepe cu indicația și pregătirea preoperatorie 
și se termină cu îngrijirile postoperatorii, 
dispensarizarea și modalitățile de readap
tare a acestor bolnavi în cîmpui muncii în 
profesiuni adecvate. De aceea în carte se 
insistă asupra etapelor circuitului clinic al 
bolnavului cardiovascular; explorarea func
țională cardio-respiratorie; anestezia în chi
rurgia cardiacă; circulația extracorporeaiă 
și un capitol amplu și modern privind 
«supravegherea postoperatorie a bolnavilor 
cardiaci operați» de mare importanță și 
precizie.

La capitolele de patologie cardiacă tratate 
chirurgical se discută despre: etioiogie, ana
tomie patologică, fiziopatologie, date clinice 
și examene paraciinice,complicațiile și tra
tamentul lor, tratamentul chirurgical — 
indicații-contraindicații, anestezie, metodele 
chirurgicale proprlu-zise, complicații post
operatorii, rezultate. Și ca să dau un exemplu 
elocvent și concludent, autorul arată că pe 
un lot de 170 bolnavi operați pentru ste
noză mitrală, 76,47% au fost capabili de 

muncă, după intervale de convalescență mai 
scurte sau mai lungi mergînd pînă ia un an.

Atrag atenția capitolele a căror evoluție 
sub raportul cuceririlor terapeutice nu s-a 
terminat încă: chirurgia arterelor coro
nare, insuficiența cardiacă, transplan
tarea cardiacă. Acest ultim capitol este 
remarcabil prin prezentarea lui sistematică 
și liniară, fără adaosuri inutile, ceea ce te 
face cînd îl citești să pătrunzi direct cu 
ușurință în profunzimea mecanismelor care 
au dus ia înfăptuirea acestei metode și să ai 
impresia că urmărești un film cinemato
grafic. Impresie cu atît mai pregnantă, 
cu cît capitolul este ilustrat cu o serie de 
fotografii din timpul vizitei de iucru pe 
care profesorul Cristian Barnard — cei 
care a reușit primul un transplant cardiac 
a făcut-o la Tg. Mureș.

Ca unul ce mă ocup în mod special cu 
chirurgia de urgență, am apreciat în mod 
deosebit capitolul Embolia pulmonară și 
stopul cardio-respirator. Prezentate, cum 
și sînt, ca «urgențe absolute», autorul nu 
uită nici una din măsurile de prim ajutor 
pe care trebuie să ie cunoască fiecare medic, 
apiicabiie atît ia iocui unde se produce com
plicația dar și în situațiile date în cadrui 
chirurgiei cardiace, cînd bineînțeles ne 
stă ia îndemînă o mulțime de aparate mo
derne, pe care speciaiistui, fără îndoiaiă, ie 
manevrează cu ușurință.

înainte de a încheia,nu pot să nu subliniez 
încă un fapt pentru care profesorul Pop D. 
Popa merită toată lauda: botezîndu-și cu 
curaj cartea Inima, patologie și trata
ment chirurgical și îndepărtînd acei «cord» 
care chiar dacă vine din latinește ar fi repre
zentat în acest caz, un străinism, autorul a 
dovedit odată mai mult bogăția și frumu
sețea limbii noastre, în care se găsește 
cuvîntui potrivit și nuanțat pentru fiecare 
ocazie. Citindu-i numai titlul, cartea mi-a 
fost dragă pentru că mi-am dat seama că 
pentru ea și în ea bate o inimă românească.

Cartea profesorului loan Pop D. Popa 
Inima, patologie și tratament chirur
gical, prima din literatura medicală româ
nească de acest gen, reprezintă o valoroasă 
reușită a medicinei românești, menită să 
constituie o piatră de hotar în dezvoltarea 
chirurgiei cardiovasculare pentru care sînt 
întrunite toate condițiile, ceea ce cartea o 
dovedește cu prisosință.

Prof. dr. doc. CRIȘAN MIRCIOIU ■ 
Șeful clinicii chirurgicale I

I. M.F, Cluj-Napoca

un naturalist concurează un arhitect, 
amîndoi răspund la același nume

Puțin înaintea izbucnirii primului război 
mondial, un licean de pe la lași, născut în 
stația C.F.R. Cristești, se dovedea nemulțu
mit de peisajul de care i se izbeau ochii în 
fiecare zi, drept care întocmește, sub îndru
marea tatălui, «Proiectul unei grădinițe 
exemplare în fața casei de locuit a familiei 
feroviarului». Astăzi, ajuns în preajma vîr- 
stei de 80 de ani, arhitectul profesor doctor 
docent Vlad Carmazin Cacovschi se gîndește 
la acea primă încercare de «creație» cu e- 
moția cu care inventatorii de mașini mira
culoase evocă jucăriile date peste cap ale 
copilăriei. Ea rămîne totuși ideea dintîi, care 
descoperea în tînărul îndrăgostit de forme 
și culori pe viitorul plănuitor și constructor 
de peisaje. De-a lungul anilor, peste 150 de 
lucrări și 100 de proiecte (unele împlinite, 
altele rămase doar pe hîrtie și în cap) aveau 
să alcătuiască o vastă operă închinată arhi
tecturii peisagistice, ale cărei granițe profe
sorul moldovean nu le vede pierzîndu-se 
undeva pe teritoriul destinat exclusiv fru
mosului, ci împinse conștient către zonele 
științelor naturii, ale celor medicale. în 
scopul unei conlucrări, spre binele omului, 
al întreținerii și refacerii forțelor sale.

într-o epocă invadată de strigătele de 
alarmă ale savanților, obligați să constate 
distrugerea — mai lentă sau mai rapidă — 
a echilibrului ecologic, poluarea mediului 
înconjurător, profesorul Cacovschi ne re
amintește — și face asta neabătut, de mai 
bine de 50 de ani — datoria de a reconsidera 
noțiunea de arhitectură a peisajului, de a 
construi în ordinea intimă a naturii și nu 
după criterii exclusiv sau pseudoestetizante. 
Fiecare peisaj ivit în urma intervenției omu
lui conține nu numai un potențial de frumos, 
ci și unul vitalizant, de o mare putere re
generatoare, potențial din păcate ignorat. 
Arhitectura peisajului trebuie să-și integre
ze, în mod firesc, un capitol generos, cel al 
esteticii vitalizante — sau sanaogene — «să 

descopere, să cerceteze și să experimenteze 
utilizarea marilor forțe de care dispune na
tura. Un mediu natural sănătos, la nivelul 
micro și macrosistemelor de peisaje (parcuri, 
grădini, grădini sanatoriale, botanice, cen
turi forestiere etc.) nu poate fi conceput 
astăzi în afara unei acțiuni metodice de pu
nere în valoare a energiilor lor ascunse». 
A trăi cu gîndul, hrănit de amintiri literare, 
că orice peisaj este, de ia sine, «o stare de 
spirit» fără a admite că noi putem interveni 
în stimularea anumitor stări, propice condi
ției psihice dintr-un moment sau altul, în
seamnă a ne autocondamna la o contemplare 
unilaterală și ineficientă, înseamnă a refuza 
să forțăm porțile cunoașterii.

Am avut prilejul să răsfoiesc cîteva dintre 
sutele de pagini ale lucrărilor profesorului 
Cacovschi, unele cu îndelungi ecouri în străi
nătate, «Legătura reciprocă dintre arhitec
tură, natură și longevitatea umană», «Pre
ocupări medicale în sistematizarea peisaje
lor», «Arborele și sănătatea», «Armonia 
peisajului sanogen», lucrări care, împreună 
cu alte cîteva sute, alcătuiesc o impresionant 
de unitară operă de o viață a unui om obse
dat de căile de convergență dintre artă și 
natură. Pasiunea pentru frumos a subordo
nat-o, fără umilințe, rigorilor muncii de cer
cetător științific care a întemeiat, după pă
rerea multor specialiști, «o învățătură uma
nistă nouă, o școală creatoare românească 
în arhitectura peisajelor».

Clasificări de o extremă meticulozitate, 
operații care la o lectură superficial senti
mentală a opusurilor profesorului Cacovschi 
pot să pară de domeniul reveriilor, sînt puse 
în evidență cu o limpezime ce nu admite 
tăgada, ele conturează un puțin obișnuit de
mers de a descoperi și a instala o ordine 
necesară în construcțiile peisagistice. în 
spiritul acestei idei, crearea cu ajutorui am
bianței vegetale a unui microclimat sănătos 
trebuie să se sprijine pe cunoașterea acțiunii 

factorilor mediului înconjurător asupra psi
hicului uman. în linii mari, ei sînt împărțiți 
în stimulatori majori (la rîndul lor— iritanți 
și excitanți, respectiv foarte activi și sufi
cient de activi) și sedativi minori (ocrotitori 
și inhibitori, respectiv — puțin și foarte puțin 
activi). Naturalistul Cacovschi a furat timp 
arhitectului Cacovschi pentru a stabili pro
prietățile vitalizante ale fiecărui tip_ de ar
bori din țara noastră (conicii și răsfirații sînt 
iritanți, columnarii sînt excitanți, umbre- 
lații și plîngătorii — inhibitori, globularii 
— ocrotitori). Limpezind și mai mult nuan
țele, profesorul Cacovschi inventariază, în 
continuare, combinațiile optime de arbori, 
în funcție de complexele plastice și croma
tice, de dinamica și statica formelor, de 
conviețuirea reciproc favorabilă sau anta
gonistă a plantelor, uneori chiar și în func

ție de... foșnetul particular al frunzelor. Nu
mai analizîndu-le sub raport ecologic devine 
posibilă motivarea unei soluții arhitectural 
peisagistice sau a alteia. «Profesiunea mea 
nu admite — îmi spune profesorul — specu
lații poetice despre plopii zvelți, despre săl
ciile visătoare. Eu trebuie să știu exact, ca 
într-o experiență de laborator, ce va da un 
arboret compus din paltin de munte, cas
tan porcesc, mălin și lemn cîinesc; prin ar
monia formelor și a culorilor, efectul tre
buie să fie unul sedativ conservant, bun 
pentru înlăturarea oboselii ochilor. Un ar
bore cu o coroană umbrelat răsfirată, avînd 
o suprafață orizontală mare, bine încălzită 
de soare, elimină substanțe balsamice, ame- 
lioratoare ale respirației. Am ales la întîm- 
plare cîteva exemple din vasta întindere a 
peisajoterapiei, termen pe care l-am propus 
încă din 1918 pentru a fi inclus în medicina 
profilactică și terapeutică. A trece relieful 
în arhitectură, a aduce arhitectura în grădini, 
nu mai poate însemna astăzi doar a construi 
în chip maiestuos, sau intim, înseamnă a ne 
îngriji de sănătatea vieții biologice a unui 
peisaj și, implicit, de sănătatea oamenilor».

O vastă cultură de specialitate, sprijinită 
pe tot ceea ce a acumulat mai valoros isto
ria arhitecturii peisagistice de-a lungul seco

lelor (teoriile lui Anherst, Whateley, Gerar- 
din, Lange, Schneider, Puckler-Muscau, Gus
tav Meyer, Le Notre, Hubbard, Duiliu Mar- 
cu), asociată cu cercetările proprii, l-au îm
pins pe profesorul Carmazin Cacovschi la 
extinderea noțiunii de arhitectură a peisa
jului care își anexează, după cum am văzut, 
o disciplină — estetica sanogenă — ce se 
întîlnește cu știința, cu fizioterapia și cu 
curortologia. Pentru unul dintre cele mai 
remarcabile proiecte ale sale, «Sistemul 
peisajelor silvice sanogene ale litoralului 
Mamaia — Mangalia» (1948-1950) a fost dis
tins cu Premiul de Stat.

Din întinsa sa activitate didactică, 
activitate care acoperă peste 50 de ani, îi 
stă mai mult și mai mult la inimă acel arc 
de timp al anilor ’53-’55, cînd a fost profesor 
la Institutul forestier din Brașov, conducător 
al secției de parcuri și zone verzi, cu a cărei 
primă promoție ieșită de sub oblăduirea 
sa se mîndrește.

«Din pacate — ne mărturisește — arhi
tectul peisagist mai este confundat de către 
unii cînd cu un silvicultor, cînd cu un horti
cultor...

De aceea nici nu i se găsește locul exact 
într-un nomenclator și nici nu se știe unde 
anume ar trebui să fie pregătit, la arhitec
tură sau la silvicultură.»

înconjurat de multă dragoste și solici
tudine la lași (Consiliul popular al județului 
l-a ales membru al comisiei județene pentru 
protecția mediului înconjurător, în 1966 s-a 
organizat o expoziție a lucrărilor și proiec
telor saleprofesorul își dorește acum, 
ajuns la o vîrstă venerabilă, colaboratori și 
moștenitori demni ai unei învățături căreia 
i-a dedicat o viață de om. Și își mai dorește 
ceva: să-și vadă tipărită cartea «Armonia 
peisajului sanogen», sinteză a unei munci 
tenace, dincolo de care se află credința că 
omul are datoria să nu-și irosească forțele 
creatoare în jocuri sterile, să vegheze la 
păstrarea echilibrului dintre artă și natură, 
să deslușească necesarul acolo unde mai 
stăruie întîmplarea.

MAGDA MIHĂILESCU ■
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Carmen Stănescu, o mare actriță, intre «Dulcea pasăre a tinereții» de Tennesset 
Williams și «Comedie de modă veche» de Alexei Arbuzov.

flacăra — CINEMA o TEATRU o MUZICĂ TÎNĂRĂ

BLOCNOTES

miracolul de totdeauna al teatrului
Acum cîtva timp, un prieten îmi spunea: «Teatrul e o artă care moare. Ieri îl 

iubeam toți, azi.îl mai acceptă cîțiva. Mîine va fi o amintire de demult. Fă socoteala 
de cite ori un tînăr merge să vadă o piesă și de cite ori un film, și-mi vei da dreptate».

Cu toate că întreaga mea ființă se răzvrătește împotriva acestei profeții, poate 
că aș fi rămas o vreme sub apăsarea ei. dacă duminică n-aș fi luat parte ca specta
tor la un matineu. Teatrul era plin de tineri, cei mai mulți școlari. Se strigau unii 
pe ceilalți, glumeau, își povesteau o mie de nimicuri. Păreau agitați, tulburați,și 
vocile lor, care nu mai erau simple, cristaline ca în copilărie, dar nici sigure, for
mate, se adunau într-o gălăgie poate veselă — sigur incertă ți ușor amenințătoare. 
M-am întrebat ce se va întîmpla după ridicarea cortinei.

Dar cînd luminile s-au stins, s-a petrecut miracolul de totdeauna al teatrului. 
Ce se petrecea în dreptunghiul magic al scenei unise sala într-o emoție comună 
și se simțea cum ea vibrează la unison. Mi-am dat imediat seama din felul cum jucau 
actorii că — instinctiv — fiecare din ei aducea mai mult adevăr, mai multă since
ritate în interpretare. Se temeau de judecata acestor adolescenți atît de sensibili 
la ceea ce e autentic, la ceea ce e real. Și mi-am zis că teatrul are numai de cîștigat 
din întîlnirea cu tinerii, cu viitorul. Și mi-am zis că teatrul nu e primejduit atîta 
vreme cît el dovedește identitatea omului cu el însuși.

RADU BELIGAN ■

CRIZA DIRIJORILOR

Circulă printre melomani ideea că în
treaga lume muzicală înregistrează o criză 
a dirijorilor. încerclnd să verificăm vala
bilitatea acestei afirmatii, la nivelul vieții 
noastre muzicale, ne-am adresat celui 
mai indreptătit dintre pedagogii si diri
jorii noștri, șefului catedrei de dirijat de la 
Conservatorul bucureștean, Constantin 
Sugeanu.

«Nu cred că există la noi o criză a 
dirijorilor. Este vorba in general de 
deficientele organizatorice ale vieții 
noastre muzicale care se reflectă bine
înțeles și asupra activității dirijorilor, 
□ouă mi se par aspectele fundamentale 
ale problemei: 1 — ce s-ar putea face 
pentru ca dirijorii să se exprime mai 
plenar în contextul vieții noastre muzi
cale? 2 — cum asigurăm schimbul de 
miine, cum avem posibilitatea ca baghe
tele muzicii noastre să intre in miinile 
cele mai capabile, refuzind de la început 
impostura și diletantismul.

1. Pentru ca dirijorii să-și aducă o 
contribuție pregnantă la viața noastră 
muzicală, ar trebui să li se ofere posi
bilitatea de a lucra cu orchestre diferite 
din Capitală și din provincie, fără a fi 
legați exclusiv de o singură instituție 
muzicală și de un anume repertoriu,

CRONICA MUZICA! Ă

după șase ani, din nou „missa solemnis"
Arareori am văzut sala Ateneului Romăn atît de plină ca la sfârșitul săptămînii trecute, 

cînd, după mai mulți ani, se cînta unul dintre opus-urile fundamentale ale muzicii univer
sale,«Missa Solemnis» de Beethoven.

în muzică, multe capodopere au fost scrise cu anumite ocazii legate de cult. Bineîn
țeles că ele au încetat de mult să mai fie obiecte de cult, dar prin valoarea lor artistică 
intrinsecă au intrat în patrimoniul culturii universale. Missele lui Bach, Haendel, Haydn 
si. ca o încoronare a acestui gen, «Missa Solemnis» de Beethoven — pe care însuși compo
zitorul o considera cea mai importantă lucrare a sa — sînt astăzi puncte de referință ale 
gindirii muzicale din toate timpurile. Am apreciat de aceea cu atît mai mult includerea 
capodoperei lui Beethoven, de către dirijorul Mihai Brediceanu, în programul ultimului 
său concert de ta filarmonică. Satisfacție cu atît mai deplină cu cît interpretarea acestei 
monumentale lucrări a reprezentat un moment de înaltă ținută artistică, o realizare re
marcabilă prin construcția globală a întregului edificiu sonor, evidențiind o profundă 
știință a arhitectonicii muzicale.

Cîntată fără pauză — pentru prima dată la noi — lucrarea a pus încă o dată în va
loare la cote maxime posibilitățile de expresie ale orchestrei și corului filarmonicii, dar 
și maturitatea și măiestria cu care dirijorul Mihai Brediceanu a înțeles să redea această 
dificilă și impresionantă scriitură. După ce anul trecut a cîntat cu Orchestra Națională 
din Paris și a apărut în fruntea Filarmonicilor din Stockholm și Rio de Janeiro, după ce a 
fost încununat cu Marele Premiu al Discului — 1974 cu «Oedip», și după un doctorat în... 
matematici, la București, Mihai Brediceanu oferă o nouă probă a maturității sale creatoare, 
evidențiată nu numai în lucrările științifico-muzicale, dar și în concertele dirijate în ultima 
vreme. El conduce acum fără baghetă, poate mai puțin spectaculos, dar mai eficient; 
fiecare gest al său, deloc gratuit, își găsește acum un corespondent în structura sonoră; 
duminică, Brediceanu a dat o mare importanță desfășurării logice a discursului muzical 
— văzut ca o dramă — și a insistat asupra sublinierii polifoniei corale, în special în părțile 
de fugă, mai dificile. De asemenea,părțile solistice au fost tratate extrem de detailat: pe 

de o parte fiecare solist își avea rolul său realizînd însă și o unitate în cvartet, pe de alta 
orchestra a fost pusă în valoare la întreaga ei plenitudine, realizînd mai mult decît un 
acompaniament și integrîndu-se cu funcție majoră în structura lucrării.

Remarcabilă, într-adevăr, a fost și contribuția sol știlorEmilia Petrescu, Martha Kessler. 
Mihai Zamfir și Ionel Pantea, ca și a concert-maesu ului Varujan Cozîghian, al cărui ton 
cald și expresiv l-am admirat in părțile solistice de vioară.

Poate ca și datorită acusticii Ateneului unele sonorități ale orchestrei ni s-au părut 
cîteodată excesive. La «Credo», mai ales, compartimentul corzilor acoperea uneori so
noritățile corale, în special ale tenorilor care în momentul de față sînt într-un număr 
mai redus ta filarmonică. în general însă seara a fost memorabilă ți numerosul public care 
a populat sala pînă la refuz, cum demult nu am mai văzut la filarmonică, a avut cer
titudinea că a asistat la un eveniment artistic NICOLAE SPIRESCU ■

CURIER MUZICAL

Gruia UDRES — iași: Formația care a imprimat 
cele mai multe L.P.-uri este The Beattes. 2) L.P.-ul 
Formației Fără Nume nu a apărut încă. 3) Cei.mai 
bairin membru ai unei formații pop din lume? Cine 
știe... 4) Cît privește topul revistei Flacăra, a cărui 
reluare o solicitați, asemenea multor cititori, tri- 

in care de multe ori lucrările oratoriale. 
creațiile fundamentale ale muzicii nu-și 
găsesc locul. De asemenea, ar fi nece
sară o promovare susținută a dirijori
lor pe discuri, la televiziune, in presă 
chiar; pentru că alături de compozitor, 
dirijorul este un creator in egală măsură, 
mărturie peste ani a nivelului atins la 
un moment dat de muzica noastră.

2. Sigur, dirijori nu se nasc oricind 
și nu se formează cu ușurință. Pe de 
altă parte nu toți pot fi Toscanini, Bruno 
Walter. Barbirolli ș.a. Problema e de a 
folosi plenar pe acei dirijori care au o 
gîndire proprie, care și-au conturat per
sonalitatea, — veritabile forțe artistice. 
Iar pentru ca schimbul de miine să fie 
la aceeași înălțime este absolut necesar 
ca secția de dirijat de la Conservator — 
de care mă ocup direct — să devină cu 
adevărat o secție și să nu rămină 
pe post de Cenușăreasă a învățămîntu- 
lui superior muzical, oscilind intre rigo
rile secțiilor de muzicologie și de peda
gogie. Timpul de studiu și așa insufi
cient, de numai 4 ani,n-ar trebui aglo
merat cu obiecte care nu slnt absolut 
necesare,ci axat pe compoziție, pe sol
fegiu, pe studiul a cel puțin două instru
mente, clasă de operă, corepetiție, tac- 
tare, gimnastică dirijorală.

CONSTANTIN SUGEANU ■

mițîndu-ne în sensul acesta și opțiunile dumnea
voastră — el va fi reluat în curind, înte^o nouă for
mulă care va fi comunicată fa timp în revistă. Ori
cum, va asigurăm că topul va reflecta exclusiv pre
ferințele ascultătorilor. Otilia IONEL — Medgi
dia: Am primit poemul dedicat muzicii nere în 
generai și cenaclului Flacăra m special. L-am reținut 
pentru un viitor program de sală. Marcela TRO- 
NARU și Mihaela ORNICIU — București: Opi

CRONICA SPECTACOLULUI

lipsesc dresurile 
de lei și tigri

Am asistat pentru dumneavoastră la un spec
tacol aglomerat și policrom, gratuit și grațios, 
la o demonstrație de pantomimă sub pretextul 
piesei lui Plaut, «Militarul fanfaron». Piesa n-a 
fost aleasă de noi. Prin urmare nu vă putem 
destăinui rațiunile care au determinat include
rea ei în repertoriul nostru de fiecare zi. Cert 
e că actori și regizori au consumat aici fantezie 
ca pentru un spectacol de circ, încercînd să ne 
biciuiască tabieturile, să ne scoată din amor
țeală. (Afară erau minus 15 grade și se auzea 
cum se rup crengile copacilor din Grădina 
Icoanei) Ei au făcut tot ce era posibil să ne 
amuze. Noi am făcut tot ce ne-a stat în puteri 
să ne amuzăm. Prin urmare, ne-am înțeles bine 
unii pe alții. Regizorul loan Taub ne-a declarat 
într-o conversație particulară că în acest spec
tacol vrea să-și bată joc «de proști, de tîmpiți». 
Mă întreb totuși dacă a reușit. Piesa ne scapă 
printre degete Se desface în mîinile noastre 
ca un șirag de perle și sîntem mereu obligați 
să ne aplecăm și să le culegem de pe jos. Sigur, 
rîdem noi ,rîdem,dar din cînd în cînd gîfîim 
tot căutînd printre piruete și tumbe subînțe
lesurile, subtextele. Dar poate că noi sîntem 
victimele propriei noastre inocențe: căutăm 
dedesubturi și acolo unde nu trebuie. Și, evi
dent. nu le găsim. Sau sînt călcate în picioare 
de ceilalți... Și totuși, spectacolul e plăcut, e 
savant articulat, grandilocvent în raport cu 
ambițiile textului și grotesc uneori pînă din
colo de bunele intenții. însă e sărac, e transpa
rent. E vecin cu circul dar nu are dresuri de 
lei și de tigri! Chiar dacă noi, în stal sau în 
loji, continuăm să ne dresăm leii și tigrii intimi 
ca să ne simțim mai buni, mai frumoși.

Montînd «Militarul fanfaron» de Plaut, 
Teatrul Buiandra și-a propus prea puțin, deși 
face acest lucru cu mare generozitate. Ne 
gîndim cum se cheltuiesc actorii. Mircea Diaco- 
nu are geniu. Prezența lui în scenă întoarce 
totul pe dos și declanșează jocul de artificii 
gîndit artizanal de regizor și de scenograf. 
Ovidiu Schumacher vine din zodia taurului, 
și te aștepți ca «militarul» său idiot și naiv să 
dea în muget în loc de cuvînt. Violeta Andrei 
împinge pînă în pragul «operei bufe» rolul 
ei de mimoză senzitivă cu obiceiuri mondene. 
Aurel Cioranu compune un personaj picat 
din Lună, buimac și catîr, trăsnit și violent. 
Mihaela Dumbravă inundă scena ca o floare 
carnivoră, într-un rol cu stridente aluzii erotice. 
Fory Etterle e asemenea unui halterofil care 
nu are ce ridica. Adrian Georgescu face cîteva 
roluri de serviciu, desigur fără entuziasm.

Pînă fa urmă ne-am întors în frigul din stradă 
convinși că dacă nu ne-a făcut fericiți acest 
spectacol, trebuie să fim totuși mulțumiți că 
am rts puțin dte puțin... Dar și că am uitat 
repede aproape totul. Ca și cum am fi luat 
un somnifer.

A. DOHOTARU ■
P.S. N-am vrea să fim greșit înțeleși. Sîntem 

pentru prezența tuturor clasicilor pe scenele 
noastre. Dar oricît i-am respecta, o opțiune 
trebuie să funcționeze. Un text clasic inclus în 
repertoriul unui teatru trebuie să ne transmită 
un mesaj major și esențial privind destinul 
nostru în existent,iar montarea e datoare să ne 
facă limpede acest mesaj.

niile dumneavoastră referitoare la exigențele actuale 
ale promovării muzicii tinere și fa necesitatea unei 
reflectări juste a valorilor in articole de critică și în 
topuri concordă întru totul și cu opiniile noastre. 
Elena NĂRĂMZOIU — Eforie Sud: Splendidă 
scrisoarea dumneavoastră de solidaritate și de prie
tenie pentru Adriana A. l-o vom preda cu prima
ocazie.

D. ȚECU ■

CRONICA TV

un temerar uitat
Neconsemnat de Dicționarul enciclopedic 

român în patru volume (1966), Constantin 
Dumbravă este un savant român pe care istoria 
științelor îl reține atît prin expediția științifică 
din anul 1926 în Groenlanda, cît și prin patrio
tismul, pasiunea și rigoarea cercetărilor sale. 
Emisiunea «O viață pentru o idee» îl face în 
sfîrșit cunoscut pe acest temerar explorator al 
Groenlandei, autor al unor documentate studii 
despre viața eschimoșilor. Glaciologul român 
răzbate prin opacitatea autorităților vremii și 
reușește să impună, la noi și în străinătate, 
expediția sa. Presa vremii consemnează eveni
mentul; personalități de renume, printre care 
și Emil Racoviță, sprijină îndrăzneață incursiune, 
sub pavilion românesc, în lumea iernilor veș
nice. Filmul pe care îi va realiza și multitudinea 
datelor științifice pe care le va culege rămîn 
în bună măsură necunoscute din pricina faptu
lui că C. Dumbravă moare la numai treizeci 
și trei de ani. Este meritul emisiunii amintite, 
semnată de Eugen Patriche, că a reușit să ne 
ofere documente și fotografii, să dea imagini 
din filmul științific realizat de Dumbravă în 
Groenlanda (ar fi interesant să vedem întreaga 
peliculă), să ne dezvăluie tulburătoarea pasiune 
pentru cercetare și emoționantul patriotism 
al unui savant român pe nedrept uitat...

«FĂCĂTORII DE... MINUNI»

După excelenta anchetă realizată de Anca 
Arion printre prezicătorii abulici și bieții 
creduli săraci cu duhul, de ți se făcea milă, 
iată că apar din nou asemenea jalnice figuri, 
«făcători de minuni», care mînjesc gardurile, 
țîțînile și clanțele ușilor pentru a lega destinele 
oamenilor, scot gume din nas, alungă spaima 
din copii și neputincioși, scot pe dracul cu chip 
de broască din femei ipohondre, iau bani, inele, 
ceasuri, jupoaie în dreapta și în stînga, pe toate 
și pe toți care apelează la asemenea practici 
(și bine le fac). Naivii — că de asta se numesc 
naivi — se lasă jupuiți pentru cîteva cuvinte, 
crezîndjn himere ca în Sfînta Vineri din po
veste. în cadrul emisiunii «Viața satului», 
realizator Sorin Docea, am văzut într-o anchetă 
realizată în județele Vrancea și Brăila pe 
«Sfîntul Marinică» în carne și oase și haine de 
schimnic, cu cioc și favoriți, aliat de șase ani 
cu Zamfira, conțopista «sfîntului», care-i aș
terne pe hîrtie scrisori aberante despre ca
mioane, excursii, prorociri și alte bîlbîieli... 
duhovnicești ia care se închină Zamfira și 
stoarce bănuțul de la credul. De mirare, dar 
afacerea acestor șarlatani merge bine. Nouă
zeci de mii de lei a încasat 6 individă cucernică, 
pe boscorodeli cu sfînta cruce, de la alde 
Gh. Pîrlitu, om tînăr, întreg la minte (așa 
părea), care se duce la ghicitoare să-i forțeze 
norocul. Oameni în toată firea stau și ascultă 
sporovăială prezicătoarelor, ghicindu-le în ce 
apucă, pînă și în ceasul de pe masă. Dar toate 
astea la Făurei... Am cunoscut însă în plin 
centrul Bucureștiului o individă care pretindea 
că, de douăzeci de ani, are un șarpe în burtă, pe 
care soacra ei i l-ar fi «turnat pe gît cînd dor
mea». Cu acest șarpe umbla pe la toate vrăji
toarele. Respectiva era mai... evoluată. Avea 
și radiografii cu șarpele! Pe baza năzdrăvăniilor 
pe care i le spuneau ghicitoarele, și care umblau 
și prin mintea ei, a divorțat de două ori, pe 
motive calomnioase, incredibile, despărțind 
copiii de tată, vînînd alt noroc. Noroc ce n-a 
mai venit! In schimb, a rămas cu... șarpele. 
Mult timp, mulți bani și multă onoare pierd 
unii umblînd după făcătoare de minuni sau mai 
bine*zis escroace, care, pentru faptele lor de 
înșelare, ar trebui să stea în alta parte. Dar 
nici cei creduli, victimele, nu sînt mai prejos. 
Din ambele categorii fac parte indivizi ridicoli 
care în locul rațiunii pun minciuna, înșelătoria, 
absurditatea. Spune cu cine te aduni ca să-ți 
spun cine ești_ COMAN ȘOVA »
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RONICA FILMULUI

marin sorescu: personajele mele nu sint împiedicate in limbaj

mușchetarii 
erei atomice

Discuția despre personajele filmelor noastre 
— pe care am început-o săptămîna trecută — 
este un lucru la modă, prezent în multe rînduri 
publicate de către cineaștii înșiși dar fără prea 
mult ecou pe ecran. într-adevăr, filmelor noas
tre le lipsesc uneori eroii. Creatorii preferă să 
se distanțeze de personajele lor, să le ferească 
de temperaturi înalte, în* Humele unei bătălii 
pentru «autentic» din care uneori rezultă pînă 
la urmă o galerie de siluete construite din 
observații parțiale, cu nuanțe de pitoresc, de 
farmec personal, puțin false și puțin adevărate. 
Se poartă microcosmosul, stările de spirit me
dii, dezechilibrul de moment, redresarea' la timp 
Chiar și în cazul unor filme care-și plasează acțiu
nea în diferite epoci istorice, mai îndepărtate 
sau mai apropiate, cînd eroul se face purtătorul 
de cuvînt al unor idealuri sociale și politice vali
date și confirmate de istorie,ne ferim adesea de 
patos, confundăm forța emoțională a caracteru
lui cu «idealizarea». Și atunci se obișnuiește 
așezarea personajelor pe același plan de partici
pare de unde nu se poate detașa acel erou care 
conferă acoperire umană faptului petrecut în 
sensul obiectiv al istoriei. «Eroii» aceștia solu
ționează dar nu determină, acționează în sensul 
istoriei dar nu o făuresc, în timp ce «masele» 
asistă. Observația rămîne perfect valabilă și 
pentru filmul de actualitate. Mai recent, două 
«personaje principale», primărița din «Orașul 
văzut de sus» și directorul din «Zile fierbinți» 
tindeau spre acest statut de «eroi». Pri
mărița, ca și directorul, luptă pentru im
punerea unor adevăruri esențiale, dar nici 
cadrul sărac al conflictului, nici peisajul 
lor interior nu au forța emoțională și vibrația 
care le-ar ajuta să «fie» și să convingă. Eroina 
«Orașului» nu are deloc biografie, dincolo de 
viața pentru cetate, dragostea nu trece prin 
destinul ei decît ca nostalgie a tinereții, singu
rătatea directorului de șantier și crizele sale 
de inimă rămîn simple detalii fără efect, pe 
amîndoi îi caracterizează sacrificiul pentru o 
idee. Foarte bine. Tocmai aici ar fi putut exista 
miza unui film care să ne propună să medităm 
asupra unui anume mod de a-ți înțelege rostul 
în viață, în mod definit,prin dăruire totală, 
ceea ce poate însemna o înăsprire a caracteru
lui, o renunțare de sine^dar ceea ce cu siguranță 
înseamnă și bucurie și împlinire. Asemenea 
implicații de fond cuprinse în dezbaterea felu
lui în care ne raportăm existența la exigențele 
rolului social ce-l avem de îndeplinit ar fi putut 
deveni substanța și rațiunea de a fi a eroilor, 
ceea ce nu s-a întîmplat. Pentru că autorii pre
feră să ferească personajele lor de asemenea 
complicații filozofice lăsîndu-le să rămînă simple 
energii în acțiune, inflexibile și oarecum in
descifrabile, venind să postuleze reușita și feri
cirea ca un act de voință.

Sigur, nu cerem personajelor filmelor noas
tre să fie infailibile, nu dorim niște cavaleri 
fără prihană, niște mușchetari ai erei atomice. 
Nu e vorba despre o goană cu orice preț după 
eroul ideal, după modelul definitiv și categoric. 
Eroi sau «personaje»,oamenii filmelor noastre 
trebuie să fie mai întîi de toate adevărați.

EUGEN PATRICHE ■

Imagine dintr-un spectacol pentru care 
nu se mai găsesc bilete: «Viața unei 
femei» de Aurel Baranga, la Teatrul 
Național din București.

— Un cititor neavizat, inregistrind știrea că la Teatrul Bulandra 
a intrat in repetiții piesa ta «Răceala» poate fi impins de imaginația 
sa concretă, imediată, la marea revelație că e vorba in ea despie 
un guturai. Ceea ce, evident, nu e cazul.

— E adevărat că abia m-am ridicat din pat după o gripă cu com
plicații și e adevărat și că toată lumea de pe meridianul nostru 
vorbește despre gripă ca despre un flagel. Dar toate acestea 
nu au nimic comun cu piesa mea «Răceala», declt în măsura 
in care o port In mine ca pe o boală, ca pe o obsesie, de cîțiva 
ani. «Răceala» e o piesă istorică. Acțiunea ei se petrece In seco
lul 15, în Țara Românească. E un fragment din epopeea rezisten
ței în fata invaziei otomane care, după cucerirea Constantino- 
nolului. forțează granițele ființei noastre.

— îmi spuneai demult că lucrezi la o piesă al cărei erou e Vlad 
Tepes.

— Da. Dar intre timp Vlad Țepeș a fost redus la tăcere. El nu 
apare niciodată in scenă. El bintuie, el există undeva printre 
noi, dar nu apucăm, nu avem timp să-l vedem. Toată lumea voi- 
bește despre el dar nu apare nici o clipă in scenă.

— Există vreo aluzie in piesa ta la unele speculatii fanteziste 
privind similitudinea cu personajul sinistru «Dr acuta»?

— Nici vorbă. Piesa mea nu are nimic fantastic. Se bazează pe o 
realitate istorică foarte concretă.

— fn ce constă ineditul experienței pentru tine ?
— Am încercat in «Răceala» o nouă formulă de teatru istoric 

si o nouă expresie in cadrul teatrului pe care l-am scris. Adică 
am renunțat la teatrul istoric tradițional care readuce pe scenă 
o lume arhaică, un limbaj întortocheat, retoric, grandilocvent, 
intr-un decor fastuos. Am optat pentru un teatru istoric dinamic, 
care să supună trecutul unui tratament firesc de restaurare 
pentru a-l aduce pină la nivelul de inteligență și de cultură al 
secolului nostru, Istoria e privită din zilele noastre. Personajele 
mele nu sint împiedicate în limbaj și în recuzită. Am vrut să creez 
un teatru popular, folcloric, ca să păstrez tot ceea ce e etern in 
spiritualitatea noastră.

— Pe cind premiera ?
— Pe la sfirșitul lui martie, începutul lui aprilie.
— Ți-ai ales echipa singur?
— Aproximativ. Unele intenții s-au mai schimbat pe parcurs. 

La început am dorit să regizez eu spectacolul. Apoi m-am răz- 
gîndit. Am încredere în inteligența, în cultura și talentul regizo
rului Dan Micu. Echipa de interpreți e ideală: Ogășanu, Cara- 
mitru, Pittiș, Diaconu, Ileana Predescu, Valeria Marian. Deco
rurile le vor semna Florica Mălureanu, o mare scenografă, îm
preună cu un alt mare scenograf. Dan Jitianu.

A. DOHOTARU ■

Fotografii de EMANUEL TÂNJALĂ

LIVIU CIULEI in timpul unei repetiții. EMIL BOTTA recitind «întune
catul april».

ȘTEFAN RUHA interpretind «Sim
fonia spaniolă» de Eduard Lailo.

ANA BLANDIANA, o poetă de 
mare sensibilitate.

Fotografii do PaveS Tâniall si Vawle Bleodea ■
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flacăra - OMUL POTRIVIT LA LOCUL POTRIVIT

o soartă de om în care se oglindea, încă neștiut, viitorul

— lată, ăsta-i apartamentul.
— Vreți să spuneți că...
— Da, aici am locuit cînd eram elev și chiar în primul 

an de studenție.
îl urmez pe Aurel Bojan prin coridoarele Clinicii de 

chirurgie infantilă, mă uit în jur și încerc să-mi imaginez 
cum era atunci. Cum era locul, cum erau oamenii, cum 
era acel copil, apoi acel tînăr, care nu văzuse încă nici un 
film, care nu cunoscuse din viață decît lupta pentru exis
tență, decît munca îndîrjită pentru atingerea unui țel 
aproape de neatins, de neatins pentru acel copil, așa cel 
puțin părea la început. O soartă de om în care se oglindea 
chiar istoria acelei epoci și se oglindea, încă neștiut, vii
torul.

S-a născut în satul Feleac, de lîngă Cluj, în anul 1932, 
rămînînd orfan de tată în ajunul războiului. A făcut și el 
niște compromisuri, în sensul că rezerva sărăciei (adică 
vacilor și altor treburi orfănești) partea din an ce începea 
cu încolțirea ierbii și se termina cu prima ninsoare. Restul, 
la școală. Cam puțin, totuși așa a făcut 7 clase primare, 
și numai o singură dată nu a luat premiul întîi.

După 7 clase nu mai urma nimic. Pentru el. Nici acasă 
nu mai putea rămîne. A venit la Cluj, cu soarta de orfan 
în traistă. Ce slujbă să se găsească pentru unul ca elf A 
găsit, «la 7 august 1950» intra în pîine, la Secția sanitară 
a orașului, la dispensarul de pediatrie, ca om de serviciu. 
Așa cum i s-a fixat în memorie acel 7 august 1950, așa 
nu-l uită pe oficiantul sanitar Vasile Danciu, azi medic 
și pe atunci elev în clasa a X-a, la seral, care l-a agrăit într-o 
zi așa: «Apăi, mă, băiete, de ce n-ai veni tu la școală?» 
întrebarea l-a cam usturat, vezi bine, îi amintea de o do
rință îngropată, credea el, pe veci. Nu știa — pur și simplu, 
nu știa — că există școli serale.

— La 1 februarie 1951 (altă dată bine întipărită!) s-a 
înființat Clinica de chirurgie și ortopedie infantilă, pe care 
eu, cu mîinile mele, am mutat-o aici, în clădirea asta. 
Mi-era bine, așa gîndeam cel puțin, cu munca am fost de 
mic învățat, oamenii erau buni cu mine, aveam casă, masă 
și ceva leafa. Lux!

Casa era «apartamentul» pe care mi-l arată acuma, cu 
duioasă ironie. O încăpere, ori cum să-i zic, de vreo 2 
metri patrați, sub scară, deci cu tavanul înclinat (2 metri 
înălțime la ușă, 1 metru sau nici atît în fund). Bineînțeles, 
nu se putea respira înăuntru decît cu ușa deschisă. în schimb 
se putea învăța medicină.

— De-ar fi să-mi încep încă o dată viața, indiferent de 
condiții, sigur tot chirurgie infantilă aș face. Aș putea 
argumenta certitudinea asta cu vorbe despre satisfacțiile 
unei profesii în care ai posibilitatea de a reda, prin puterile 
tale, sănătatea copiilor, de a alina disperarea unei mame, 

de a asculta un glăscior sfios, «nene doctoru’, mulțumesc». 
Nu sînt însă aît de subiectiv și știu prea bine că un om al 
muncii — în înțelesul riguros al cuvîntului — are satisfacții 
înălțătoare în orice domeniu ar lucra. Nici ce-i aceea vo
cație n-aș ști prea bine să explic. Știu doar atît, că locul 
meu este aici. Dacă acest lucru trebuie demonstrat, aș 
vrea să n-o fac cu vorbe, ci prin toate gesturile mele, toate 
gîndurile, toate deprinderile mele chiar. De-ar veni ziua 
cînd aș simți nevoia să demonstrez cu vorbe, aceea ar fi 
ziua în care locul acesta nu ar mai fi al meu. Locul meu. la 
care am ajuns pe un drum aspru, tocmai de aceea n-am 
dreptul să nu îl merit.

Ca bursier, din anul II a părăsit «apartamentul» locuind 
la căminul studențesc. în 1959, înainte de absolvire1a de
venit membru de partid, în modul cel mai firesc. Apoi a 
funcționat în 2 circumscripții sanitare sătești, pînă cînd 
a ocupat locul I la un concurs de secundariat, întorcîndu-se, 
ca medic, la clinica unde fusese om de serviciu. Aici lu
crează de 13 ani (de 10, ca medic specialist) și aici vrea să 
lucreze, cu fruntea sus și cu inima împăcată, pînă la sfîrșit. 
Aici îl caută, și îl găsesc, mame pe care cu ani în urmă, 
copile fiind, le-a vindecat.

Ce alt certificat mai bun își poate dori un chirurg pe
diatru, decît încrederea stăruitoare a unei mame ce-l ține 
minte de pe vremea cînd a fost și ea copil? Sau vizitele 
anuale ale Mihaelei. Cînd avea 12 ani, Mihaela, elevă la 
Liceul de coregrafie, a fost internată aici; la externare, 
fetița i-a spus chirurgului Aurel Bojan «vă dăruiesc toate 
florile astea și toată admirația mea pe toată viața»; de 
atunci vine în vizită la începutul fiecărui an școlar, cum 
sosește de-acasă, de la Bacău.

Sîntem întrerupți de o asistentă, anunțînd internarea 
unui copil de 5 ani, adus dintr-un sat din județul Cluj, cu 
diagnostic hernie strangulată în recidivă. A mai fost ope
rat aici, demult, cînd era mic de tot. Să fie dus imediat 
în sala de operații. Chirurgul îmi anunță calm că mă pără
sește pentru 20-30 de minute.

în așteptare, dau o raită prin saloane. Vorbesc cu Mihai 
Pop, recent operat, care peste cîteva zile va redeveni 
elev la liceul economic. își amintește că înainte de operație 
doctorul Bojan i-a vorbit în așa fel că i-a trecut frica. A 
adormit pe masă, sub zîmbetul liniștitor al chirurgului. 
Trezindu-se, a putut pleca pe propriile-i picioare, iar după 
2 zile se zbenguia cu alți copii. La insistența mea de a-l 
defini pe chirurg cu un singur cuvînt îmi răspunde că nu 
se poate, că are nevoie de mai multe cuvinte: «un om 
extraordinar de bun, care în sufletul meu ocupă un loc 
egal cu al părinților». Precizează, bănuindu-mă că nu l-am 
înțeles, «ca mama și ca tata!» Apoi mă apropii de patul 
Feliciei Boldea, încă foarte slăbită, palidă și trasă la față.

Doctorul Bojan este cel mai bun om din lume! Deschide 
ochi mari și mirați că nu știu atîta lucru. Cînd a făcut peri- 
tonită și a trebuit să fie operată a doua oară îi era rău de 
tot și a plîns pe masa de operații, înainte de anestezie. 
L-a chemat pe doctor și el a venit îndată și a ajutat-o. 
Cum? Așa, că a venit, a vorbit cu ea, a liniștit-o, e ușor de 
înțeles. Știe că fusese gata să moară și că viața pe care 
o mai are de trăit de acum încolo o are de la doctorul 
Bojan.

Revin în camera de gardă. A trecut aproape o jumătate 
de oră. Aurel Bojan îmi spune liniștit, cu un ton potrivit 
pentru ceva de genul «am fost la Aprozar și am cumpărat 
niște mere destul de bune»;

— Nu era hernie. O tumoare canceroasă ce cuprinsese 
scrotul. Am eliminat-o. De-acum, dacă totul merge bine, 
băiatul a scăpat, poate trăi oricît.

Am o scurtă revoltă interioară. Cum, doctore Bojan, 
în loc să te agiți și să strigi «am salvat viața unui copil!» 
(doar e un copil dintr-un sat clujean, cum ai fost și dumneata 
odată, l-ai redat familiei și lumii, iar el nu-și va drămui 
viața între păscutul vacilor și școală), mă întîmpini liniștit 
și-mi spui simplu am eliminat-o, va trăi. Firește, nu dau 
glas acestei revolte nelalocul ei.

— Tovarășe doctor, am impresia că acordați factorului 
psihologic o importanță la fel de mare ca și mînuirii bis- 
turiului.

— Chiar mai mare. Copiii mai cu seamă au atîta nevoie 
de blîndețe, de înțelegere. Și părinții, dealtfel, poate chiar 
și mai mult. îngrijorarea ajunge uneori la un asemenea 
grad că i-ar putea îmbolnăvi.

Sînt în stare să întrebe același lucru și de 10 ori, iar 
doctorul Bojan e în stare să le răspundă, imperturbabil, 
tot de atîtea ori. în clinică se spune că exagerează, că 
prea mult timp își pierde cu ei. Timp se pierde, dacă timp 
pierdut este, din cauză că părinții se informează cum pot. 
prin telefon în primul rînd, n-au încotro, spitalele de 
copii fiind în permanentă carantină.

— Monitorizarea și toate noutățile din tehnica opera
torie sînt desigur foarte bune si necesare, dar să nu 
uităm că în medicină, în chirurgie îndeosebi, principalul 
rămîne relația dintre om-medic și om-pacient. Cu atît 
mai mult la noi, unde pacienții au vîrsta între cîteva zile 
și 18 ani.

Plecînd de la spital, pe strada Moților, meditez nu la 
chestiuni de medicină, cum ar fi de așteptat, ci... la o 
bizarerie a poștei municipale. Celor de acolo nu li se pare 
că în calitatea sa de chirurg doctorul Bojan ar avea priori
tate la instalarea telefonului. I s-a spus să aștepte, poate 
2-3 ani!! De la spital nu poate fi chemat oricînd, cum ar fi 
normal; dacă vrea să se intereseze de-acasă de un pacient, 
e nevoie să facă un drum ori să apeleze la telefonul vecinului 
din bloc. Cum or fi oare criteriile de prioritate ale 
PTT-ului? MIRCEA FODOREANU ■

ți-aduci aminte, angelica?
în viața unui individ, ca și în viața unei colec

tivități, cele mai intime resorturi sufletești, 
cele mai complexe probleme umane sînt puse 
în mișcare, cîteodată, prin jocul unor cauze 
aparent banale. Astfel, nimic mai obișnuit 
astăzi pentru o întreprindere decît să-și reînno 
iască utilajul, procesul de producție. De aceea, 
atunci cînd, nu demult, la întreprinderea de 
confecții și tricotaje «8 Martie» din Piatra 
Neamț au început să sosească noile mașini 
«Multiloc», mașinile de tricotat rectilinii de 
cel mai nou tip, primele «VKTM»-uri și alte 
utilaje ultramoderne, colectivul a salutat cu 
bucurie noua etapă care începea în existența 
întreprinderii. De la bătrîna făbricuță de cio
rapi dinainte de război ia «8 Martie» de azi 
și de mîine este o cale lungă, de-a lungul căreia 
înnoirile sînt în firea lucrurilor.

în acel moment s-a ivit însă o situație mai 
complicată. Printre muncitoare se aflau vreo 
300 cu peste 20 de ani vechime în întreprindere, 
femei mai în etate, unele — de ce să n-o spunem 
— obosite, poate suferind și de maladii inerente 
vîrstei. La vechile mașini aceste angajate supli
neau beteșugurile cu îndemînarea profesională 
cîștigată timp de decenii, dar noile utilaje 
reclamau o bună condiție fizică și, în special, o 
excelentă acuitate vizuală (trecîndu-se la lucrul 
în trei culori concomitent și nu într-una, ca 
pînă acum), lată de ce, în perioada de aco
modare, cîteva zeci de muncitoare n-au 
rezistat, nerealizîikl nici măcar un sfert din 
normă. Unele mai aveau doar trei-patru ani 
pînă la pensie, femei care din fragedă tinerețe 
lucraseră în această fabrică și care deodată s-au 
trezit respinse, dacă ne putem astfel exprima, 
de «Multiloc» și «VKTM». Ce să-i faci, lucru
rile nu s-au desfășurat ca fa carte, bățrînelor le 
curgeau ochii, oboseau și, în loc să devină eroi 
pozitivi, fruntașe în producție, modele vii 
pentru tînăra generație, pentru schimbul de 
mîine — așa cum s-ar fi cuvenit —• se întrebau: 
«Doamne, ce va fi cu noi?»

Firește, nici pentru un singur moment nu 
exista pericolul ca să fie aruncate în stradă. 
Există, la noi, destule legi, mecanisme, organe 
care asigură redistribuirea forței de muncă și 
deplina ei folosință, îmbinînd interesul perso

nal cu acela al societății. Nimeni n-ar fi rămas 
pe drumuri și totuși femeile oftau, li se strîn- 
gea inima la gîndul că în preajma pensionării 
vor fi poate nevoite să părăsească întreprin
derea.

Silvia Gabia abia împlinise 11 ani cînd a 
pășit pentru prima oară pe poarta fabricii. Era 
așa micuță încît patronul dăduse poruncă să fie 
ascunsă de cîte ori veneau delegații de la 
Casele de asigurări pentru a se convinge că în 
fabrică nu lucrează copii.

Ana Ghila lucrează și ea aci încă dinainte de 
naționalizare.

— Am cunoscut-o ca fată tînără, plină de 
viață — își amintește secretara comitetului de 
partid, Angelica Manole. Era în iarna cumplită a 
anului 1948, cînd, cum spunem noi, în părțile 
Neamțului, îngheață și ouăle de corb. Centrala 
termică hodorogită nu mai funcționa; țevile 
îmbîcsite de murdărie trebuiau frecate și 
lustruite, pentru ca motoarele să poată porni 
din nou. De treaba asta ne-am apucat noi, 
muncitoarele, deși nu era treabă de femeie. 
Am trecut un lanț de-a curmezișul țevilor și 
am început să frecăm, să răzuim cu el. Cînd 
înțepeneam de frig Ana Ghila și Elisabeta 
Notaru dădeau un chiot de răsuna pînă în 
Ceahlău și noi toate încingeam acolo, în curte, 
o sîrbă ca să ne dezmorțim. Apoi ne apucam 
din nou de lucru. Și nu era numai lanțul. Mîinile 
ne erau pline de sînge. Desfăceam vechile 
ambalaje care zăceau vraiște în curte, îndrep
tam cuiele și fiarele, ne zdreleam, scrîșneam din 
dinți, ne opinteam, înțelegînd că de sporul 
mîinilor noastre însîngerate depindea dacă 
fabrica va porni sau nu.

De toate și-a amintit Angelica Manole cînd 
s-a pus problema ca acele cîteva zeci de femei să 
fie transferate. în altă muncă, eventual în alte 
întreprinderi. își aducea aminte și de Ana Marin, 
azi o femeie obosită, cu fața ca de pergament, și 
o vedea asa cum era atunci, cu trei decenii în 
urmă. Nu-i putea uita ochii strălucitori, care 
parcă te săgetau. își aducea aminte cum trăgeau 
cu o pușcoaie de vînătoare în șobolanii care le 
mîncau mălaiul pe cartelă și retrăfa^lipa de 
neuitat cînd au dansat de bucurie atunci cînd 
centrala termică a început să pufăie din nou.

Dar asta a fost cîndva, cinste celor care atunci 
n-au dat înapoi, au îndurat foamea și frigul; 
prezentul este însă prezent, «Multilocul» este 
«Multiloc», iar planul, plan — și el nu poate 
fi îndeplinit cu sentimentalisme. «O unitate 
socialistă, tovarășă Manole, nu este o instituție 
filantropică, azil de bătrîni, casă de odihnă.» 
Cei care se adresau cu aceste cuvinte secretarei 
de partid aveau perfectă dreptate: îndeplinirea 
planului nu reprezintă o cerință abstractă, ci un 
imperativ major, un comandament social de 
maximă importanță, a cărui respectare asigură 
bunăstarea generală, progresul întregii socie
tăți. De acest adevăr simplu își dădea perfect 
de bine seama și Angelica Manole, care nici o 
clipă nu se gîndise să pledeze pentru stagnarea 
tehnică în numele trecutului, oricît de înălțător 
ar fi fost.

Pentru cîteva muncitoare s-au găsit soluții. 
Astfel, Silvia Gabia a devenit, peste noapte, 
sortatoare de fire, muncă în care dă dovadă 
de același zel care a caracterizat-o totdeauna 
Să nu credeți însă că și această soluție s-a realizat 
lin. Gabia a înlocuit în această funcție o tînără 
care a fost trimisă să se recalifice la una din 
noile mașini de confecționat — muncă mai 
potrivită, mai de viitor pentru un om tînăr ca 
ea. Operatoarea înlocuită a văzut însă altfel 
lucrurile și a început să bombardeze cu recla- 
mații organele municipale, județene, pînă și 
Consiliul de Stat, plîngîndu-se de nedreptatea 
ce i s-ar fi făcut. Reclamații le au declanșat 
controale și oamenii și-au pierdut timpul 
numai ca să constate că nimeni nu fusese năpăs
tuit, ci dimpotrivă.

Și în alte cazuri s-a procedat la fel. Fete tinere 
care lucrau ca lansatoare — adică furnizau 
operatorilor semifabricatele și materialele auxi
liare, ață, nasturi, fermoare etc., deci prestau o 
muncă de calificare redusă— au fost îndrumate 
să devină mașiniste, oi perspective certe de 
calificare, și să lase locul «bătrinelor». Dar 
asemenea măsuri nu puteau rezolva grosul 
problemei. Și iată că din frămîntările secretarei 
de partid, din discuțiile și căutările colectivului 
de direcție a țîșnit soluția: s-a organizat un 
sector absolut nou de valorificare a deșeurilor.

— înainte — explică Angelica Manole —- res

turile de confecții provenite din sala de croit 
și pe care le consideram prea mici pentru a le 
mai prelucra, le vindeam cu kilogramul unei 
unități a Direcției de colectare și achiziții. 
Multe materiale se iroseau : gîndiți-vă, obțineam 
pe ele cam cinci lei la kilogram! După luarea 
măsurii de care vă vorbesc, cupoanele, pînă 
mai ieri neutilizate,ajung în noul atelier unde 
sînt prelucrate cu grijă. Din mîinile harnice ale 
acestor femei ies botoșei confortabili, mănuși 
cochete pentru copii, pernițe multicolore. 
Este o muncă de migală și de aceea normele 
sînt mai reduse, dar articolele sînt mult 
cerute pe piață și eficiența economică a atelieru
lui este ridicată. Observați ce liniște domnește 
în această sală! Majoritatea sînt lucrătoare mai 
vîrstnice și vorbesc puțin, au grijile, necazurile, 
bucuriile lor, le țin pentru ele. Toate muncesc 
însă exemplar.

Și Angelica Manole m-a luat de mînă, am por
nit prin fabrică, am vorbit cu ele, cu «bătrî- 
nele» — de ce să folosim cuvinte ocolite? — și 
astfel, fără voie, am deschis, cum spunea Panait 
Istrati, zăgazurile ruginite care închid drumul 
apelor trecutului.

— Ți-aduci aminte, Angelica, de vechea uscă- 
torie? Pe mine, cea mai mică, mă ascundeau în 
boxă cînd venea domnu’ inspector. Lucram 
12 ore și dormeam tot aci. E drept, tocmisem 
un pat în Vînători, dar pe atunci autobuzele 
nu circulau, și s-o iei prin nămeți după 12 ore 
de muncă era greu, greu de tot! Și ți-aduci 
aminte cum am văruit, în 1948, secția de șosete? 
Cum se chemau ciorapii pe care-i făceam 
atunci... ah, da... «dubălăi», niciodată n-am în
țeles de ce. Ți-aduci aminte. Angelica?

Secretara de partid dă din cap: cum ar putea 
oare să uite de țesătura propriei sale vieți? 
Și dincolo de evocarea unor întîmplări minore, 
dincolo de văruirea, din plăcere, a secției de 
șosete, dincolo de sîrba din curte în iarna aceea 
de pomină, simți încleștarea unei epoci, retră- 
iești tinerețea părinților, care și-au văzut 
recompensat la bătrînețe, prin înțelegere și 
omenie, un trecut de luptă și de zbucium.

LIONEL NIȚESCU ■
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Cu rădăcinile adine înfipte în glia 
oltenească, Bărca se înalță pe verti
cală tot mai falnică, scrutind viitorul 
cu nerăbdare și Încredere.

La temelia tuturor Împlinirilor vieții 
bercenilor stă și va sta munca. Munca 
susținută. Fapta.

Fotografii de ION PREDOȘANU ■

Promiteam într-un număr trecut să reve
nim la Bărca, o comună de olteni perseve- 
renți și ambițioși, puși pe fapte ci nu pe 
vorbe, muncitori și harnici. Ne respectăm 
acum promisiunea, scriind de la bun 
început că numele comunei este chiar cel 
așternut de noi pe hîrtie, cu toate că docu
mente mai recente botează așezarea în 
Bîrca, schimbare pe care localnicii n-o 
înțeleg prea bine și de care, în orice caz, 
se dezic. Bîrca apare în hărțile proaspete 
și tot așa stă scris la intrarea în comună, 
pe dreapta șoselei care vine de la Craiova, 
în umbra unui arătos arc de triumf de 
sub care tradiționala ospitalitate olte
nească adresează vizitatorilor străvechea 
urare de bun venit Bătrînă, datind probabil 
încă de pe vremea lui Traian și Decebal, 
cînd un castru roman pare să fi fost ampla
sat prin părțile locului, așezarea are certe 
acoperiri documentare după anul 1650, 
cînd un hrisov eliberat de cancelaria lui 
Matei Basarab vorbește despre Bărca cea 
mare și despre cele «douăzeci de semne 
firești» pe care localitatea le avea drept 
hotare. Dacă e mai greu de folosit hrisovul 
respectiv pentru a stabili numele exact al 
comunei, iată spre întărirea spuselor noas
tre un fragment din Registrul Starei Civile 
pentru născuți, găsit la primărie și deschis, 
la întîmplare, la ziua de 29 iunie a anului 
1898: «act de nascere al fetei Elena

de sees femeescu născută 
astă nopte la ora două spre 
dece în casa părinților sei 
din comuna Bărca, fica legi
timă a Dumnealui Ion Dincă 
Mormoe de trei deci și opt 
de ani și a Dumneaei Maria 
de ani trei deci și opt, ambii 
de profesiune plugari domi- 
ciliați în comuna Bărca, du
pă declarațiunea făcută de 
tatăl care ne-au înfățișat 
copila...»

Același nume apare si în ampla mono 
grafie a satului, pe care a început-o de 
mult un bătrîn învățător, la care au con
tribuit Sachs Guran, Demetra Nica și Ion 
Gruia, și pe care a dus-o la bun sfîrșit, 
cu scrupulozitate și migală, învățătorul 
Minică Vîrtosu. înfățișăm aici Cuvîntul 
înainte al monografiei, nu atît spre a lăuda 
o întreprindere demnă de toată stima, 
ci mai ales spre a nota sentimentele cu 
care bercenii de astăzi își privesc stră
moșii:

«Am scris această monografie din dra
goste pentru satul natal și ca un omagiu 
pentru zecile de generatii de moșneni din 
care mă trag și eu... Am scris-o cu un senti
ment de mîndrie și de admirație pentru acești 
moșneni care, in tot cursul istoriei, au stat 
dirji in stăpînirea moșiei străbune, neper- 
mifînd nimănui să le uzurpe dreptul la 
proprietate.»

Aceasta este, în două vorbe, Bărca de 
ieri, devenită mai apoi centru de plasă, 
dotată cu judecătorie și toate cele, așezare 
care a adunat în jurul ei interesul și nevoia 
comunelor megieșe, situate cu toatele în 
apropierea unei ape cu nume sprințar, 
Dăsnățuiul, și la numai cîțiva kilometri, 
în linie dreaptă, de cursul Dunării.

Cum se înfățișează, aceasta este între
barea, Bărca de astăzi, despre spitalul 
căreia, ridicat cu mistria și cu sufletul, 
aminteam nu demult?

Ca o comună înfloritoare pe pieptul 
căreia strălucesc două medalii mîndre, 
obținute pentru rezultate economice re
marcabile într-o întrecere aspră la pare 
au luat parte toate localitățile țării, dife
rențiate după mărime, competiție în care 
bercenii, așezați pe temelie de muncă , 
adevăr, cum îi place primarului Florea 
Bădeancă să spună, au biruit Cdle două 
medalii sînt Ordinul Muncii clasa I și 
Ordinul Muncii clasa a ll-a, dobîndite in 
1974 si, respectiv, 1973, răsplată a perseve

renței și muncii fără răgaz a locuitorilor 
comunei, după Poiana Mare cea mai răsă
rită din județul Dolj, așezare care, odată 
premiată, nu s-a culcat pe-o ureche, ci și-a 
însușit distincțiile amintite ca pe un prilej 
de mai multă muncă și seriozitate. Gravi- 
tînd în jurul celor două cooperative agri
cole de producție ale comunei, «7 Noiem
brie» și «Drumul lui Lenin», agricultura 
locală continuă să se impună prin rezul
tate deosebite, depășirile de plan fiind 
frecvente și grăitoare, bercenii izbutind 
în 1975, ca să furnizăm ultimele cifre, 
4000 kg grîu la hectar și 7500 kg porumb 
la hectar neirigat, producții care au permis 
localnicilor să ofere la fondul de stat, în 
întregul cincinal trecut, 10000 tone de 
cereale peste plan. Din cele peste o sută 
de milioane de lei, cit însumează producția 
globală anuală a comunei, aproape jumă
tate provine din munca și neosteneala 
celor două C.A.P.-uri, restul însemnînd 
contribuția a două ferme I.A.S., a Stațiunii 
de Mașini și Tractoare și a unei Coopera
tive zonale, deservind șase comune înve
cinate, Goicea, Bistreț și așa mai departe, 
unități care și-au făcut din depășirea 
planului și a angajamentelor un obicei 
despre care s-a dus, de mult, vestea în 
întreaga Oltenie și mai departe.

Zilele trecute, cînd am zăbovit la Bărca, 
într-o dimineață cu aer sticlos care tăia 
răsuflarea, ca briciul, am avut ocazia 
să stăm de vorbă cu oamenii comunei. 
Cu toții s-au arătat surprinzător lucru, 
mulțumiți numai pe jumătate de ceea ce 
au făcut pînă acum, lăsîndu-ne să înțele
gem că vremea care urmează, în care 
anotimpurile vor sosi la Bărca însoțite de 
o industrie tot mai trainică, va schimba 
radical destinul așezării, apropiind-o și 
mai mult de condiția de oraș. Producția 
agricolă va crește considerabil prin intro
ducerea irigației în sistemul de deal, ope
rațiune aflată în curs de împlinire și care va 
spori cu peste patru mii numărul de hec
tare irigate. Se are în vedere construirea 
unui puternic complex avicol, s-au primit 
fonduri pentru o stație pilot de muls meca
nic și pentru o modernă bucătărie furajeră, 
amenajări care vor conduce la mărirea 
producției de lapte pe vacă furajată, pro
ducție și în prezent remarcabilă, 2 520 de 
litri, depășind cu mult ceea ce sînt în 
stare unitățile din împrejurimi, ele însele 
vestite la capitolul respectiv. Din împreju
rimi este, recunoaștem, numai un mod de 
a scrie, căci așezările megieșe, Goicea și 
celelalte, nu posedă ferme I.A.S., ceea ce 
face ca eventuala comparație să meargă 
mai departe, tocmai la, să zicem, Poiana 
Mare.

La Bărca, unde timpul cel mai folosit 
în vorbire rămîne perfectul simplu, nu 
pentru că ar fi mai simplu, ci pentru că, îl 
cităm acum pe vicepreședintele Consiliu
lui popular, Gheorghe Mitroi, e mai zvîcnit 
și deci mai aproape de răspunsul care 
urmează, oamenii nu muncesc numai de 
dragul de a munci. Ca peste tot în țară, 
bercenii sînt convinși că rezultatele deose
bite din producție se reîntorc la ei, spre 
binele colectiv. Desigur, bercenii nu se 
înșală. Că este așa nu-i greu de constatat. 
E suficient să cutreieri această comună 
cu aspect de orășel, care are acum peste 
20 000 metri patrați de trotuare, cum zic 
localnicii, și cartiere închegate, care se 
cheamă Brătășani, Portari, Mijlocel sau 
Tiglina, pentru a te convinge că bercenii 
sînt întemeiați pe dreptate în ceea ce fac 
și spun. Afli o comună aerisită, «fuse 
sufocată, dar am oxigenat-o», ne mărtu
risea Gheorghe Mitroi, cu ulițe bine rîn- 
duite și deci mai ușor de asfaltat pe de 
lături, centrul comunei fiind la șosea, te 
plimbi pe trotuar pînă obosești, întîlnești 
la tot pasul instituții proprii orașului, la 
care recurg, cu nevoie și respect, sătenii 
din Goicea și de mai departe. Un liceu, 

cu internat, vechi lăcaș de cultură, care 
adună flăcăi din întreaga zonă. Un magazin 
aprovizionat cu de toate și mărginit de o 
grădină de vară despre care localnicii sus
țin, cu o comparație pe care trebuie să 
recunoaștem că n-am priceput-o pînă la 
capăt, dar la adevărul căreia subscriem, 
că e mai frumoasă decît cea din Alexan
dria! Clădirea Poștei, a farmaciei, de ase
menea singura din această parte a locului, 
mai multe baze sportive și parcuri, între 
care unul are nu numai o vegetație abun
dentă, acum, în plină iarnă, răchită gal
benă, dafini japonezi sau plopi canadieni, 
bine protejată de frig, ci și un nume care 
merită trecut pe hîrtie. Se numește Parcul 
pensionarilor. Nu pot lipsi din această 
enumerare a realizărilor socialiste de la 
Bărca Spitalul, în care durerile oamenilor 
sînt tămăduite cu Boicil, ca în marile 
clinici ale țării, Tîrgul de vite, îngrijit și 
asfaltat recent, loc de reunire anuală și 
prilej de mîndrie pentru crescătorii de 
animale din regiune, școlile generale, 
între care cea de la Dragalina și-a deschis 
porțile în toamna trecută.

Cifrele, oriert s-ar feri reporterii de ele, 
vorbesc grăitor despre noua devenire a 
așezării, 341 de aparate de radio în 1964, 
1200 în 1975. 144 de televizoare în 1964, 
800 în 1975, plus 800 de aragazuri, peste 
400 mașini de spălat, 30 de autoturisme 
și o mulțime, greu de prins în statistici, de 
biciclete, cu care bercenii merg la lucru 
sau la pescuit, la ceas de destindere. 
Dotată cu blocuri cu încălzire centrală 
și cu mai mult de trei kilometri de canali
zare, Bărca are vreo șapte mii de locuitori, 
șapte mii care muncesc cu seriozitate și 
trăiesc cu bunăstare, în condiții foarte 
aproape de cele de ta oraș. Pentru "munca 
perseverentă pledează cele două Ordine 
ale Muncii prinse ta butoniera comunei, 
pentru bunăstare pledează realizările amin
tite mai sus și, într-o măsură de care 
trebuie să ținem seama, împlinirile viitoa
re. Invățați să decidă ei înșiși, primii, căile 
de urmat, bercenii iau hotărîrile în colec
tiv, bătrînii comunei avînd, după obiceiu
rile străvechi ale locului, întîietate la 
cuvînt. Chibzuind asupra viitorului comu
nei lor care va deveni probabil curînd 
oraș, ca o confirmare oficială a unei stări 
de fapte vizibile cu ochiul liber, bercenii 
au hotărît, cu mic, cu mare, continuarea 
procesului de modernizare și înfrumuse
țare a așezării. Făcînd economie de cu
vinte, asta vrea să însemne extinderea 
încălzirii centrale și a canalizării, ridicarea 
unui vast complex de deservire a popu
lației, terminarea a două creșe-grădinițe, 
aflate acum în stadiul de fundație, și 
multe altele.

La temelia acestor împliniri va sta, 
bercenii nu se sfiesc s-o spună chiar și 
unui străin, adică unuia care nu s-a născut 
și n-a crescut printre ei, munca. Munca 
susținută. Fapta.

La Bărca, așezare cu vechi și recunos
cute tradiții culturale, în care activează în 
prezent un cineclub și o formație de dan
suri des și pe merit laureată la concursuri 

de interes republican, trăiește, respectat 
între bătrînii satului, Gheorghe Potbăni- 
ceanu. Trăiește și pictează, cunoscut 
fiind în pictura naivă sub numele de Ghiță 
Mitrăchiță. întrebat cîndva de ce pictează 
mai mult scene de muncă decît peisaje, 
se zice că Ghiță Mitrăchiță ar fi răspuns 
cam așa: «d-apăi pictez ce-mi văd ochii...»

Poate că răspunsul acela să nu fie ade
vărat pînă la capăt Dar el poate să repre
zinte, credem, cea mai nimerită încheiere 
pentru acest reportaj care nu se vrea alt
ceva decît un elogiu adus muncii unor 
oameni, olteni aprigi, care și-au croit din 
muncă un mod de a trăi și de a se face 
respectați.
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flacăra - INTELIGENȚA ROMÂNEASCĂ ÎN ACȚIUNE

reevaluarea unei străvechi metode terapeutice:

acupunctura
Operație pe cord cu anestezie prin ace. 
După nouă ani de astmă, un om este 
vindecat de crize prin acupunctura. 
Fumatul și tratamentul acupunctic.

Acupunctura și cura de slăbire
Interviu cu medicul neurolog Dumitru 

Constantin Mirghia.
— Tovarășe doctor, revenim în cabinetul 

dumneavoastră pentru a-i informa pe cititorii 
noștri despre ultimele noutăți din domeniul 
acupuncturii.

— Cred că în primul rînd cititorii revistei 
ar trebui informați despre ceea ce s-a făcut 
nou în acest domeniu la noi în țară, noutăți 
considerate priorități pe plan mondial. Mă 
refer la electronografia doctorului Florin 
Dumitrescu și la rezultatele obținute în 
cazurile de obezitate. Despre electronogra- 
fie s-a mai scris — Flacăra s-a bucurat de
altfel de privilegiul de a anunța în premieră 
această importantă cucerire științifică — 
așa încît doresc să vă relatez despre realiză
rile celorlalți colegi. De exemplu, în secția 
profesorului N.N. Gheorghiu și a dr. Ciucă 
Ștefan ia se face acupunctură în scop anal
gezic. Au fost realizate prima operație de 
apendicită cu anestezie prin acupunctură și 
prima intervenție chirurgicală pe uter cu 
aceeași anestezie. Acum se întreprind cerce
tări pentru realizarea nașterilor fără dureri, 
folosindu-se tot acupunctura. Doctorul 
Ionescu Tîrgoviște studiază cu bune rezul
tate practice efectul acupuncturii în cazuri
le de obezitate.

— îmi permit totuși să observ că una este 
să slăbești și alta să naști fără durere.

— Aparent, da. Ca specialist însă vă pot 
spune că ambele direcții prezintă mare 
importanță. Dacă prin anestezia acupuncti- 
că se elimină durerea fără ca organismul să 
suporte nocivitatea mai mică sau mai mare 
a drogurilor anestezice, studiile privind 
obezitatea vizează posibilitatea reglării prin 
acupunctură a diverselor funcții glandulare. 
Cîteva înțepături într-un punct situat în 
zona urechii, și pacientul slăbește vizibil. 
Același rezultat se poate obține și pe calea 
medicației clasice însă cu efecte secundare 
destul de periculoase. Acest fapt nu trebuie 
să ne conducă la concluzia substituirii prin 
acupunctură a medicamentației clasice, la 
părăsirea ei. O cazuistică bogată mă îndreptă
țește să afirm acest lucru, pe care îl voi 
argumenta printr-un exemplu mai recent: 
un pacient nu a putut fi anesteziat prin 
acupunctură, dar după administrarea unei 
fiole de narcotic care, și ea singură nu ar fi 
dat nici un rezultat, anestezia prin acupunc

tură a decurs în condiții perfecte.
— Cred că acum este momentul să vă 

repet întrebarea: ce a mai realizat doctorul 
Dumitru Constantin Mîrghia?

— în primul rînd studiu, mult studiu. 
Acest lucru îl consider cea mai mare reali
zare din întreg bugetul meu de timp. Am 
ajuns să știu ce nu știu,și nu știu multe.

— Sîntem informați că, între altele, ați 
tratat un bolnav de astm bronșic infecto- 
alergic, care timp de 9 (nouă) ani a colindat 
spitalele rămînînd în continuare un depen-

o experiență inedită și utilă: centrul pentru 
protecția și igiena muncii
chimia, ca știință a viitorului, 
are nevoie de
oameni normali, sănătoși, ceva 
mai bine dotați ca meseriași și 
avînd cunoștințe multiple

Pîinea însăși, cu sau fără cartofi, se află și 
ea încă de pe acum în sfera de influență a 
chimiei. Aparținem chimiei prin forța știin
ței, cu prezentul și mai ales cu tot viitorul 
nostru. Chimia — acest atotputernic prie
ten al omului, în aceeași măsură în care 
prieten al omului este, de pildă, automobilul. 

dent al spray-urilor— singura soluție pentru 
ieșirea din criză. S.l. din Ploiești, în vîrstă 
de 49 de ani, mi-a povestit chinul de ne- 
descris al crizelor repetate, mi-a vorbit 
despre nopțile de coșmar în care simțea că 
se sufocă, și, evident, despre vindecarea 
definitivă a bolii după tratamentul acupunc
tic aplicat de dumneavoastră. Credem că 
nu este singurul caz tratat.

— Să nu credeți că acupunctura este un 
panaceu universal. în cazul pacientului S.l. 
rezultatele au fost bune în primul rînd dato
rită receptivității sale la această terapie. 
A fost un caz fericit. Printre cazurile asemă
nătoare aș mai aminti ameliorarea pe care 
i-am obținut-o pacientului Z.M., de 75 ani, 
cu accident vascular cerebral, în urma căruia 
a rămas cu o pareză a membrului inferior 
stîng. După două serii a cîte zece ședințe 
s-au obținut importante ameliorări, la doi 
ani de la debutul bolii.

— Dacă profesorul N.N. Gheorghiu și dr. 
Ciucă Ștefania au efectuat prima anestezie 
într-o operație de apendicită,dumneavoastră, 
sînt informat, ați realizat prima analgezie 
la noi în țară într-o operație de amigdale. 
în această direcție ce rezultate ați mai 
obținut?

— De curînd am reușit performanța unei 
anestezii totale, a unei hipnopuncturi. în 
această situație indicațiile electroencefalo- 
grafului arată o stare normală însă pacientul 
în timpul anesteziei nu reacționează la sti- 
mulii exteriori, iar la trezire nu își amintește 
de nimic.

— La ce credeți că se poate folosii hipno- 
punctura?

— Mă gîndesc în primul rînd la folosirea 
ei, în operațiile pe cord, unde are o mare 
importanță starea psihică a bolnavului. Noua 
metodă s-ar putea folosi în orice operație 
în care pacientul prezintă o stare de stress.

— Cum ne putem lăsa de fumat grație 
acupuncturii.

— M-am străduit împreună cu alți colegi 
ai mei, printre care aș aminti pe doctorul 
Ionescu Tîrgoviște, să aplicăm această terapie 
milenară în lupta împotriva obezității și 
fumatului. Referindu-mă la rezultate vă pot 
cita cazul pacientului K.V., în vîrstă de 49 ani, 
care după 4 (patru) ședințe de acupunctură 
a slăbit de la 120 la 110 kilograme. în lupta 
împotriva fumatului rezultatele nu s-au 
lăsat mult așteptate: pacientul C.N., din 
București, după 3 (trei), ședințe acupunctice 
nu a mai simțit nevoia să-și mai aprindă o 
țigară, și asta după zeci de ani de practicare 
a fumatului.

— Ce planuri aveți pentru 1976?
— Să văd acupunctura la ea acasă. Adică, 

doresc să merg în R.P. Chineză și să văd cum 
reușesc medicii acupunctori să substitue 
într-o măsură de 80 la sută tratamentele 
clasice. Cu ceea ce știu și cu ceea ce am să 
mai învăț acolo aș vrea să am posibilitatea 
să aplic acupunctura într-o măsură mai mare 
la noi în țară.
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Cu deosebirea că de automobil te poți feri. 
Numeroase substanțe folosite și produse de 
chimie sînt nocive. Sîntem prin plăcerea 
noastră și prin firescul evoluției în Mnile 
acestei industrii care ne poate scăpa oricînd 
atît pe cei ce o producem, cît și pe cei ce o 
consumăm. Un rezervor cu oricare dintre 

acizi, scăpat într-un fluviu, pe malul căruia 
există de obicei asemenea rezervoare, ne 
afectează viața deopotrivă. în chimie, între 
proporțiile efectului și cauze nu există 
nici o legătură logică.Și totuși la chimie nu 
putem renunța. Nu mai putem renunța. 
Soluția e una singură: s-o stăpînim. Să 
învățăm să o folosim, să-i prevenim efectele 
și pentru asta e necesar s-o cunoaștem. Așa 
cum cunoaștem legile de circulație. Institu
ția învestită cu această datorie de onoare se 
găsește în București, pe strada Pop de 
Băsești, în fundul curții cu numărul 59, o 
clădire cu un etaj, obișnuită, neferită de 
vreme, cu o gheretă la intrare, pe frontispi
ciul căreia scrie, negru pe galben, Centrul 
pentru protecția și igiena muncii al Ministe
rului Industriei Chimice.

— Ca să evităm o prea complicată expu
nere de motive, vă rugăm,tovarășe director 
Dumitru Cămârzan, să ne ajutați să vă 
pricepem rosturile și menirea prin cîteva 
exemple de lucrări pe care le face instituția 
pe care o conduceți.

— De pildă, determinarea potențialului 
nociv la locurile de muncă (microclimat, 
noxe chimice, noxe fizice, noxe biologice) 
prin elaborarea de toxiprofesiograme com
plexe și stabilirea soluțiilor pentru îmbună
tățirea condițiilor de muncă și de mediu 
industrial.

— Se afirmă uneori că nu de soluții ducem 
lipsă, ci de interes și de bani...

— Acele soluții sînt aparente. Mai exact 
spus, unele dintre aceste soluții sînt radicale, 
de aceea și costă și sînt nefolosibile. într-o 
întreprindere, din pricina unei neetanșeizări 
corespunzătoare a planșeului oxizi! de 
plumb pătrundeau într-o altă sală, unde 
desigur au apărut semnele îmbolnăvirilor 
din cauza acestor substanțe. Una dintre 
soluțiile propuse era, de exemplu, reproiec- 
tarea halei, construirea uneia noi și schimba
rea instalațiilor. Atacînd acest caz, unitatea 
noastră, a cărei caracteristică de lucru o 
constituie studiul total, complex și multiform 
cu specialiști din toate domeniile de activi
tate, biologi, medici, fizicieni, chimiști, toxi- 
cologi, psihologi, ingineri ș.a.,întreprinde
rea noastră, spuneam, a reușit să depisteze 
deficiența reală, planșeul, și am propus prin 
urmare întărirea lui, în locul celeilalte 

soluții, care prevedea schimbarea instala
țiilor.

— Complexă deci este munca dumnea
voastră, soluțiile sînt simple...

— Cu cît o muncă este mai complexă, 
totală, cum este a noastră, cu atît soluțiile 
sînt mai simple, mai la îndemînă. Uneori 
prevenirea unei boli profesionale care alar
mează prin proporțiile și gravitatea ei, 
poate fi făcută prin simpla spălare înainte de 
masă cu un săpun care se găsește de vînzare 
în magazine. Ca să ajungem la această conclu
zie însă, munca noastră presupune studii 
coroborate ale multor specialiști, uneori 
o lungă perioadă de timp.

— Putem conchide că o altă menire a 
centrului dumneavoastră este educația pen
tru muncă?

— Desigur. Cei ce lucrează în chimie, ca 
și cei ce folosesc rezultatele ei, e bine să știe 
ce îi așteaptă. Educația pentru chimie tre
buie făcută din școală, trebuie însușită și 
exersată așa cum sînt însușite și exersate 
regulile de circulație. Vrem să-i atragem pe 
toți lucrătorii din chimie de partea noastră, 
să ne sprijine și să înțeleagă că munca în 
industria chimică nu este nici mai grea și 
nici mai periculoasă decît oriunde în altă 
parte, ci mai deosebită, fapt pentru care 
depinde într-o mare măsură numai de ei 
ca să prevină catastrofa. Muncitorii din 
industria chimică sînt la rîndul lor de un fel 
deosebit, solidaritatea lor se cheamă igienă 
conștientă și colectivă.

— Cînd ați spus că vreți să-i atrageți pe 
toți lucrătorii... ați inclus aici și conducerile 
întreprinderilor chimice?

— Nu de puține ori concepțiile eronate 
despre chimie porneau de la conducerile 

acestor întreprinderi care priveau noxele 
și urmările lor ca pe o fatalitate. Și — nu-i 
așa? — împotriva fatalității nu se luptă. 
De vină erau poate și soluțiile pripite, cu 
investiții fabuloase, care se preconizau. Ne
cunoașterea tehnică și științifică era compen
sată de elanurile eroice... Chimia, ca știință 
a viitorului, n-are nevoie de eroi, ci de 
oameni normali sănătoși, ceva mai bine 
dotați ca meseriași și avînd cunoștințe mul
tiple. Dovadă că aceste concepții au dispă
rut, deși nu chiar în întregime, este planul 

nostru de lucrări care numai în ultimii 
cinci ani a crescut de aproape patru ori, ca 
să nu vorbim de depășirile anuale care 
dublează planul.

— Aveți un exemplu la îndemînă?
— Brăila. Combinatul de celuloză și hîr- 

tie. Angoasa unui oraș întreg. Mergeți azi 
acolo, nu chiar pînă la combinat, întrebați 
oricare om de pe stradă. Prin măsurile care 
s-au luat, deloc costisitoare, combinatul 
este un loc de muncă rîvnit, curat, stimula
tiv și de perspectivă.

— Centrul dumneavoastră este o institu
ție minune...

— Este o instituție necesară. Profilul de 
activitate al centrului implică o structură 
polimorfă și elastică, singura care poate 
valorifica rezultatele obținute prin studiile 
complexe efectuate în soluții pentru reme
dierea deficiențelor și în teme de proiectare 
pentru optimizarea instalațiilor ce asigură 
condiții de mediu și condiții de muncă 
satisfăcătoare. Pe măsura dotației tehnico- 
materiale, a încadrării cu specialiști, CPIM 
și-a diversificat activitatea, reușind să efec
tueze numeroase lucrări noi cum sînt: for
marea de colective de specialiști pentru 
depistarea și eliminarea deficiențelor care 
pot produce accidente de muncă (determi
nări de acumulări de potențial electrostatic 
și măsuri pentru eliminarea lor, testarea 
psihoergonomică a personalului folosit în 
transporturile uzinale; rezolvarea proble
melor noilor substanțe antiincendiare etc.) 
și îmbolnăviri profesionale (substanțe poten
țial cancerigene, combaterea zgomotului și 
a trepidațiilor etc.), stabilirea condițiilor 
de fiziologia muncii și a aparatelor psiho
sociologice la locurile de muncă din industria 
chimică pentru încadrarea cu precădere a 
femeilor, elaborarea de mijloace și materiale 
cultural-educative de masă pentru îmbunătă
țirea conținutului și a eficienței activității 
de instruire, de protecția și igiena muncii. 
Lucrăm fără rebuturi fiindcă sîntem coman
dați de necesitate. Creștem din noi înșine, 
rentabil, și pe măsura dezvoltării industriei 
chimice, urmînd-o dar și anticipînd-o, sîntem 
stimulați de creșterea industriei chimice și la 
rîndul nostru eliberăm calea mersului ei 
înainte. Cred că nu întîmplător, deși noi 
nu avem profil de cercetare, multe din 
lucrările executate la noi au fost omologate 
ca invenții sau inovații de către Oficiul de 
Stat pentru Invenții și Mărci.

— De pildă?
— Cel mai cunoscut exemplu, publicat și 

de revista dumneavoastră, este cazul lui 
Florin Dumitrescu, ale cărui lucrări: reacto- 
metrul, multimetrul fiziologic și electrono
grafia, după părerea mea, echivalează cu 
inventarea penicilinei, deocamdată, adică 
cu o revoluție în medicină.

— Spuneați ceva de clorura de vinii....
— Acțiunea nocivă a clorurii de vinii, 

neștiută pînă acum un an, cînd era larg folo
sită pînă și în cosmetică, este unul din con
tractele noastre prezente și concluziile noas
tre sînt înaintea cercetărilor similare ale 
instituțiilor specializate din străinătate.

— Și totuși nu aveți sarcini de cercetare?
— Nu. V-am spus: sîntem comandați de 

nevoie. Prin contract sîntem obligați să 
găsim soluții și aceste soluții există prin 
însuși imperativul gravității, dacă ele se 
numesc invenții cu atît mai bine. Noi nu ne 
propunem să găsim piatra filozofală și acest 
lucru ne ajută....

— Concret.
— în afara invențiilor amintite, mai men

ționez că planul nostru de beneficii a fost 
realizat și dublat datorită unor contracte 
care au rezolvat probleme ca: studii ergo- 
nomice privind influența condițiilor de mun
că asupra activității de producție; elaborarea 
de monografii profesionale-psihograme pen
tru diverse meserii specifice industriei chi
mice; stabilirea modificărilor psihofiziolo- 
gice apărute la muncitorii expuși la diverse 
noxe în scopul diminuării riscului profesio
nal ; studiul cauzelor psihologice ale acciden
telor de muncă în scopul prevenirii acestora; 
studiul procesului integrării industriale a 
femeilor, tinerilor absolvenți și a muncitori
lor proveniți din mediul rural,în scopul unei 
mai bune adaptări; elaborarea de studii 
complexe privind aria de dispersie a poluan- 
ților în perimetrele intra și periuzinale cu 
stabilirea potențialului surselor de poluare 
și a măsurilor de combatere; studii pentru 
acțiunile de alarmă chimică și combaterea 
efectelor avariilor etc. Și insist asupra unui 
amănunt la care noi ținem foarte mult.
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Studiile noastre nu au menirea de a atrage 
atenția asupra unor pericole potențiale, ci 
de a le rezolva, deci tot ce am citat pînă 
acum ți toate celelalte studii pe care le 
executăm s-au soldat cu soluții concrete, 
eficiente și ieftine, deci aplicabile. Procentul 
aplicabilității soluțiilor noastre spune totul 
în această privință: peste 90 la sută.

— Eficiență aproape totală, dacă ținem 
seama că acest procent nu prea se mai întîl- 
nește și prin alte părți. Și am impresia, din 
ce-ați spus pînă acum, că militați pentru un 
anume fel de organizare....

— Foarte adevărat. Profilul actual al cen
trului se bazează pe împletirea și colaborarea 
între condițiile de muncă și starea de sănă
tate a muncitorului, ambele urmărite în 
paralel și evolutiv. Această metodologie 
implică de asemenea formarea de grupuri 
diversificate de specialiști din domenii de 
activitate diferite, care pe lîngă specializarea 
aprofundată în domeniul respectiv capătă 
și obișnuința lucrărilor în grupuri: existența

două noi metode 
de cercetare în 
criminalistică:

identificarea 
persoanelor
și sunetelor prin înregistrare

Elaborarea de noi metode criminalistice 
care să contribuie la prevenirea săvîrșirii de 
infracțiuni, la descoperirea celor comise 
și la identificarea infractorilor, a condus la 
apariția unor remarcabile invenții românești, 
apreciate drept noutăți absolute pe plan 
mondial.

Printre realizările științifice de acest gen 
merită evidențiată lucrarea specialistului în 
criminalistică, locotenent colonel dr. Ion 
Anghelescu, «Metodă de identificare a per
soanelor după voce și vorbire în limba 
română». Trebuie să menționăm, totodată, 
că pe plan mondial literatura de specialitate 
consemnează preocupări de acest gen doar 
în cîteva țări. Identificarea persoanelor după 
voce se realizează prin compararea sonogra- 
melor pe bandă lată și contur în funcție de 
specificul fonetic, acustic, dialectal și grama
tical al limbii respective. Astfel, într-un 
brevet american este prezentată o metodă 
de cunoaștere a vocii umane de către calcula
tor, dar nu este vorba de o identificare, ci 
de o comunicare directă între subiect și 
computer. De asemenea, revista Science 
(voi. 166 din 17 oct. 1966) prezintă un studiu 
în care se tratează tema cunoașterii persoa
nelor după voce, dar metoda propusă nu 
oferă o soluție corectă.

Dr. Ion Anghelescu a elaborat metoda de 
identificare după voce și vorbire cu ajutorul 
vocogramelor, prin stabilirea cu exactitate 
a etapelor procesului de identificare, succe
siunea lor, caracteristicile, cadrul etc.

La aplicarea acestei metode sînt necesare 
parcurgerea unor etape bine stabilite și 
anume: determinarea datelor complete cu 
privire la tipul de magnetofon, microfon și 
bandă folosite (cu mijloace tehnice transpor
tabile utile etc.), locul și împrejurările în 
care s-a realizat înregistrarea (legate de 
topografia localității și caracterul psihologic 
al localnicilor), examinarea în laborator prin 
ascultarea vocii și vorbirii în litigiu, cu 
aceleași aparate pentru scoaterea în eviden
ță a particularităților vorbirii, transcrierea 
cu ajutorul sonografului a vocii și vorbirii 
în litigiu (pentru analiza comparativă), deter
minarea sunetelor care oferă cele mai preg
nante caracteristici fonoacustice (care sînt 
de fapt elemente cheie) precum și compara
rea rezultatelor de ansamblu din sonograme 
și vocograme.

Dar, în afară de detaliile tehnice expuse, 
pentru aplicarea acestei metode este nece
sar să se țină seama de următoarele caracte
ristici generale: particularitățile lexicului 
folosit, dialectul, cu ajutorul cărora se poate 

și folosirea de aparate, instrumente și utilaje 
cu performanțe tehnico-științifice foarte ridi
cate și de mare productivitate a căror deser
vire nu se poate face decît de specialiști. 
Această metodologie prezintă un dublu 
avantaj: un avantaj economic deosebit de 
important pentru asigurarea unui indice de 
utilizare maximă a aparatelor, a instrumente
lor și a utilajului și a unui randament mare a 
întregii dotări tehnico-materiale, precum și 
folosirea completă a cadrelor de specialiști; 
al doilea avantaj fiind de ordin tehnico- 
științific,referindu-se la posibilitatea specia
lizării cadreloț ajungîndu-se la soluții unitare 
și eficiente.

— Ne apropiem de sfîrșitul dialogului 
nostru. Cum propuneți să-l încheiem?

— Specialiștii centrului au obținut pînă 
acum rezultate remarcabile, și totuși mie mi 
se pare că ele nu sînt decît un început. 
Propun să nu încheiem acest dialog acum. 
Ci să-l amînăm doar.

NICOLAE CRISTACHE ■

determina județul, orașul, comuna sau cătu
nul de origină. Nu trebuie neglijată observa
rea cuvintelor de proveniență străină folo
site în discuție, prin care se poate stabili 
dacă subiectul cercetat s-a deplasat și prin 
alte localități sau a avut contacte cu alte 
persoane străine de locul desfășurării infrac
țiunii. în același timp este necesară cunoaște
rea particularităților pe individ: accentul, 
intonația, pauzele dintre silabe, cuvinte, 
sintagme, propoziții și fraze, anumite expre
sii, apariția unor simplificări și corecturi, 
modul propriu de pronunțare a cuvintelor 
străine folosite în conversație, mediul social, 
precum și particularitățile de ordin morfo
logic și semantic.

Prin aplicarea acestei metode s-a stabilit 
că identificarea după voce și vorbire este 
posibilă, deoarece caracteristicile indivi
duale reprezintă reflectarea în voce și vor
bire a particularităților anatomice, fizio
logice, fiziopatologice proprii aparatului 
fonorespirator al fiecărei persoane. Cu aceas
tă metodă se pun bazele unei noi discipline 
aplicate în expertiză: «expertiza fonocrimi- 
nalistică».

O a doua lucrare a locotenent colonelului 
dr. Ion Anghelescu, realizată în colaborare 
cu dr. Valeriu Șuteu, este «Metoda de identi
ficare a armelor de foc după reprezentarea 
sonoră a împușcăturilor». Folosind aceleași 
principii generale și aceleași procedee teh
nice, autorii au ajuns la concluzia că funda
mentarea științifică a acestei metode se ba- 
zează pe următorul principiu: este imposibi
lă construirea a două arme de foc absolut 
identice. Diferențe există în construcția 
armei sau a cartușului, chiar dacă sînt reali
zate din același metal sau în același timp, 
datorită compoziției chimice de la șarjă la 
șarjă, sau chiar de la formă la formă, deter
minate de turnarea și prelucrarea industrială.

Aceste diferențe pot fi descoperite prin 
reprezentarea grafică și marcate pe sono- 
gramă.

Prin aplicarea în practică a acestei metode 
de identificare a armelor de foc după urmele 
sonore ale împușcăturii se pot realiza exper
tize care permit stabilirea apartenenței la 
gen a armei (tipul, calibrul, modelul), identi
ficarea armei încriminate și stabilirea stării 
tehnice a armei și muniției, elemente esen
țiale în stabilirea corectă a expertizgr.

Aceste două metode, care constituie con
ținutul a două brevete de invenție, permit 
fondarea și consolidarea unei noi ram uz a 
criminalisticii moderne, aceea a foneticii 
judiciare, în curs de generalizare la toate 
laboratoarele de specialitate.

NEACȘU A. NEACȘU ■

OPINIA UNUI ALEGĂTOR

un om de ispravă
Frumoasă această pecete de limbă 

românească pentru omul care, neieșind 
dintre oameni, rămîne să fie un Om în
tre Oameni. La Slătioara, cînd eram 
eu copil, era un om pe care îl chema Ion 
Căpitanu, neamul lui vechi, spița pier
dută în istorie, or fi fost acești Căpitani cu 
adevărat căpitani de oștire, căci locurile 
lor fuseseră o moșie a lui Mihai Vodă 
ViteazuL Erau oameni înalți și frumoși 
și trăiau mult, nu se îndurau să facă 
pămîntului umbră puțină, și cît stăteau 
pe pămînt se cunoaștea, viața lor o 
poveste, fiindcă sînt și oameni care trec 
ca umbrele, n-ai ce apuca de pe urma 
lor.

S-a dus și cutare — auzi oftatul cîte 
cuiva.

— Care? — întrebi,
— Care trecea pe tjrum și dădea 

bună ziua, nu s-a prea cunoscut, dar 
s-a dus, și tu parcă îți amintești că era, 
într-adevăr, cineva, care trecea repede 
și dădea bună ziua.

Ion Căpitanu a trăit și el mult, înalt, 
mereu cu cămașa albă pe el și cuminte, 
«un om cuminte», se spunea, Ion 
Căpitanu. Casa lui, o oglindă cu flori, 
ograda lui o oglindă, merii lui retezați 
primăvara, răzorul lui tras cu sfoara, 
porumbul lui negru și dunăre, lucerna 
lui ca peria, vorba lui, între oameni, ca

IOAN ALEXANDRU

am trăit așa cum 
mă arată cărțile

(Urmare din pag. 24)
între poeți ai orașului și poeți ai satului?

— Există poeți plenari, care întîmplător 
se nasc ia sat sau la oraș. Dacă nu reușesc 
să-și asume istoria și spiritualitatea lumii, 
prin darul lor, rămîn poeți rurali sau cita
dini. Asumîndu-și-fe, satul lor devine numai 
prisma prin care văd lucrurile, înțelesul 
profund de viețuire al poporului lor ca și 
ai lumii în general. Poți foarte bine să te 
naști la oraș și să ai această perspectivă. 
Deosebirile mari sunt între omul de spirit 
angajat în istorie și omul care viețuiește 
pentru sine, nu între sat și oraș.

— în primăvară va avea loc Congresul 
educației politice și al culturii. Numiți una 
din problemele de mare importanță pentru 
viitorul literaturii care va fi dezbătută cu 
acest prilej.

— Avem o mare moștenire culturală. Prin 
felul în care o asimilăm și o păstrăm pe mai 
departe depinde chipul nostru original de 
mîine între celelalte popoare. Astăzi, dato
rită tehnicii, există, mai ales pentru po
poarele mai mici, un mare pericol de a-și 
pierde tradiția proprie și de a se contopi 
intr-un fel sau altul în masa mare a altora. 
Acolo unde nu se face apel la fondul cel mai 
adînc, intim și regenerator al ființei unui 
neam, la ceea ce l-a durat și vitalizat de-a 
lungul istoriei, acest pericol nu poate fi în
lăturat. Cred că una din preocupările prin
cipale ale viitorului congres va fi tocmai 
acest apel la anumite tradiții pentru a îna
vuți prezentul. Căci trecutul, să nu uităm, 
este o moștenire de aur. Și care popor avîn- 
d-o nu face tot ce poate să și-o păstreze? 
Trăim un moment istoric hotărîtor pentru 
destinul poporului român. Și toți trebuie 
să ne socotim implicați în acest destin cu 
tot ce avem mai bun.

— Se poate constata cu ușurință o schim
bare în viziunea din poemele dumneavoas
tră publicate în ultimii ani. Care este ade
văratul Alexandru? Cel din Infernul dis

CENACLUL FLACĂRA
Azi, sîmbătă, 21 februarie 1976, începînd de la orele 17.00, la Palatul Sporturilor 

și Culturii din Capitală va avea loc o manifestare dedicată de Cenaclul Flacăra 
studenților și cadrelor didactice universitare din București.

Duminică, 21 martie 1976, la orele 16.00, tot la Palatul Sporturilor și Culturii 
va avea loc o nouă manifestare pe bază de invitații gratuite dedicată tinerilor mun
citori, tehnicieni și ingineri din întreprinderile bucureștene. Opțiunile pentru acest 
spectacol se vor prezenta la sediul redacției începînd din ziua de 11 martie 1976. 
Datele la care se vor distribui invitațiile le vom anunța ulterior.

Au mai fost perfectate încă două întîlniri ale Cenaclului Flacăra cu publicul 
bucureștean la Palatul Sporturilor și Culturii, pentru sîmbătă, 27 martie 1976, 
la orele 17.00 și pentru duminică, 28 martie 1976, la orele 16.00. Amănunte privind 
organizarea și desfășurarea acestor manifestări, în numerele viitoare ale revistei.

mierea, fruntea lui gînditoare, cuvîntul 
lui de nădejde, zîmbetul lui sfios, copiii 
lui cuminți ca sfinții din strană

Și satul, care trăia, atunci cînd eram 
eu copil, ca o obște, a cumpărat un plug 
de fier și o grapă de fier și într-o dumi
nică, la școală, i le-a dat lui Ion Căpitanu. 
Alt plug de fier mi se pare că nu mai era 
în sat. Și Ion Căpitanu stătea cu 
mîinile pe coarnele plugului de fier și 
plîngea. Era un bărbat înalt și fălos, 
cu o față senină și liniștită, ochii lui 
blînzi, mîinile lui aspre și asprite de 
muncă, deștele ca niște rădăcini, și pe 
rădăcinile astea cădeau boabele lacri
milor și mîna lui se făcea ca o floare de 
lacrimi.

Și cînd a început aratul, primăvara, 
mergea înainte, cu plugul de fier, cu 
boii iui vineți, îi mîna harnic și sapa 
plugului mușca vînătă din pămîntul rea
văn și în urma lui satul, cu plugurile, 
și Ion Căpitanu călca legănat și învîrtea 
biciul pe deasupra capului în răstimpuri, 
Hai, zicea el cu nădejde, iar în urma iui 
șarpele răsucit al pămîntului răsturnat 
și lucind ca oțelul.Cum se văd, primăvara, 
oamenii de ispravă, parcă întineresc, iar 
pe urma lor șarpele răsucit al pămîntului 
călcat de ei cu nădejde și cu încredere. 
Mi se pare că vine primăvara, mai se 
înfoaie ea iarna cît se mai înfoaie, dar 
nu mai are putere, vine Martie, s-a 
isprăvit, dă mugurele.

DINU SĂRARU ■

cutabil sau cel din Imnele bucuriei?
— Am trăit așa cum mă arată cărțile. 

La un moment dat am început să descopăr 
cultura, poporul în care trăiam. Am început 
să umblu la locurile istorice, care se regă
sesc în poemele mele. Cred că numai arta 
îl poate ajuta pe om de a-l hotărî să se schim
be. Arta este un lucru de intimitate. Ea 
lucrează cu sufletul omului. Trebuie să-l 
înflăcăreze continuu. Ce greu se hotărăște 
omul spre bine și cît de ușor îl poți influența 
în rău. După cărțile mele întunecate nu s-a 
întunecat lumea, dar după cele sărbăto
rești au început muiți să cunoască sărbă
toarea. Am primit scrisori de la oameni 
care mărturiseau că și-au schimbat aproape 
viața. E ceva fals într-un tragic exagerat. 
Viața e mai adîncă. Trebuie să apelezi la 
ceea ce e mai bun în om, nu la ceea ce are 
efemer și sporadic. Setea iui de dragoste, 
de omenie, de bunătate, spiritul său de 
jertfă dezinteresat și toate aceste bune și 
minunate daruri pe care trebuie să ie re
descoperim cu fiecare generație și care 
alcătuiesc fundamentul unei culturi de ne
zdruncinat.

— Dar cum poate poetul să adopte o 
atitudine sărbătorească în acest secol care 
a văzut atîtea orori?

— Prin biruință de sine. Omul n-a fost 
biruit și nici Natura. Continuă să se nască 
prunci, să revină în fiecare an primăvara și 
toamna cu rodniciile lor. Rănile s-au vin
decat și viața se adeverește încununarea 
existenței, orice se întîmplă.

— Ce-I poate înstrăina pe om de meni
rea sa?

— Ceea ce-l înstrăinează pe om de meni
rea sa sunt frica și lipsa de o credință fermă 
într-o destinație luminoasă, profundă și 
perenă a ființei umane. Omul este amenin
țat de a fi manipulat de diferite false ideo
logii, de diferite curente de opinie, în care 
el își pierde chipul, pierzîndu-și creditul 
în propriii ochi și neînsemnînd nimic nici 
în ochii celoriaiți. Dacă nu trăiești propria 
ta istorie și nu ți-o afirmi, zadarnic vrei să 
ți-o recunoască străinii. A afirma istoria 
acestui popor în conștiința noastră mai întîi 
și prin asta în conștiința lumii,asta-i menirea 
noastră aici, astăzi, în această patrie.
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Cam prin marginea centrului Bucu- 
reștiului de azi, cam prin locurile unde 
ieșea să se desfete cu aer curat și fru
mos mirositor, a flori și arbori, cetă
țeanul de odinioară al urbei, prin părțile 
ce se chemau deci, precum le era 
starea, Podul tîrgului de afară, s-a fost 
întemeiat la noi, la 1 noiembrie 1852 
și cu 125 de ani buni în urmă, primul și 

vestitul Pensionat domnesc de de- 
moasele.

Sub diferite nume, mai mult sau mai 
puțin potrivite rostului și istoriei aces
tei minunate școli de emancipare a 
femeii române, mutîndu-și stipendis- 
tele, directrițele și tot meremetul prin 
felurite case mari ori palate scăpătate, 
primind la 1890, din grija Eforiei, din 

mîna, și inteligența nobilă a lui Ion 
Mincu,cea mai vrednică operă de ar
hitectură în care și-a împlinit vreodată 
ființa un liceu de-al nostru, iată, ve
chiul Pensionat, deschis sub bună
voința luminată a domniei-sale Pol- 
covniceasa Ana, cea dintîi femeie di
rectoare de școală în România, răz
bește să se cheme liceu, ca să dea ast
fel fetelor sale drepturi la învățătură 
egale cu ale bărbaților. Două dintre 
dăscălițele ce au condus, cu vădită 
mîndrie, școala și au străduit la pro
pășirea ei, i-au scris în amănunțime 
istoricul. Prima a fost Chrisanta M. 
Romniceanu la 1906. Cea de-a doua, 
Elena Rădulescu Pogoneanu în 1934. 
«Poate constitui vechimea —întreabă 
aceasta din urmă — un titlu de glorie 
sau de venerație?» Și răspunde: «De 
bună seamă că da, cînd este vorba de 
un așezămînt de cultură. O grijă așa de 
timpurie pentru cultivarea sistematică 
a femeilor din România onorează pe 
cei care au conceput-o și au înfăptuit-o. 
Și, precum se mîndrește un popor cu 
o catedrală ce transmite oamenilor 
de astăzi solia de evlavie și de vred
nicie a oamenilor de demult, precum 
se onorează cu o revistă care durează, 
tot așa se poate mîndri de a poseda o 
școală a cărei ființă arată noblețea 
preocupărilor predecesorilor noștri și 
a cărei viabilitate denotă, cu toate 
greutățile ce i s-au ivit în cale, per

severență și putere de adaptare.» 
*

Astfel stînd lucrurile, ne putem în
treba la rînd’i-ne: poate fi istoria unei 
instituții un fapt pasionant, ca viața 
mare a unui mare om? Răspunsul 
este și aici da, fiindcă aniversarea 
celor125de ani de la întemeierea primei 
școli pentru fete cinstește, înainte de 
toate, cerbicia pe care au dovedit-o, 
în slujba unei idei înaintate, oameni 
din toate vremile și de toată condiția. 
Cronicul Pensionatului domnesc este 
astfel cronicul întîmplărilor unor cetă
țeni de bine care au simțit luînd ființă 
și au sprijinit neîncetat o unică idee.

Ideea se ivise, de fapt, mult mai 
devreme și anume în anii 1832, cînd 
Barbu Dimitrie Știrbei, pe atunci nu
mai mare vornic, redactează un «pro
gram de studii pentru un pensionat 
de fete».întemeierea de școli pentru 
fete era un gînd comun întregii familii 
a vornicului, fiindcă doamna sa, Elisa- 
beta, deschide la 1843 o școală pri
mară. Pentru înființarea școlii, o seamă 
de ani mai tîrziu, semnează și Vodă 
Bibescu o lege, fără efect însă, din 
pricina tulburărilor politice de la 1848 
și din pricina lipsei banilor. Ajuns 
domnitor, Știrbei își urmărește planul 
din tinerețe. Adevărul este că vistieria 
statului nu se încumeta să susțină cu 
galbeni construcția unei școale. Ce 
face atunci Barbu Știrbei Voievod?
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Face un lucru pe care astăzi trebuie 
să-l apreciem atît pentru iscusință cît 
și pentru, am putea zice, umorul lui. 
Dispunînd de o donație a avutei 
mînăstiri Sfintul Spiridon Nou, 
hotărîtă spre înzestrarea la măritiș a 
unor fecioare de amploiați de ranguri 
diferite, Știrbei interpretează în chip 
foarte liber termenul «înzestrare». Este 
și învățătura o dotă bună, va fi gîndit 
domnul,și așa, cu parale mînăstirești 
și cuget cărturăresc,iese actul Interna
tului. Primul lui loc e într-una din case
le lui Manuc. Elevele, abia 20 la primii 
ani, au între 7 și 11 ani. Unele știu a 
scrie și a ceti cumva, unele urmează 
să știe. Copilele învățau limbă română 
și limbi străine, ceva religie, ceva lucru 
de mînă, ceva maniere. Mergeau lîngă 
acestea, în cei cinci ani, cît dura învăță
tura, niște «elementuri de istorie și de 
istorie naturală», puțină știință despre 
«ținerea registrelor» și «meșteșugul 
cuhnei» (bucătăriei), aritmetică, de
sen, îfivățățuri morale și compoziție 
în limba românească. «Petrecerile de 
vreme» precum muzica și danțul se 
plăteau deosebit, însă «dăscălițele la 
aceasta trebuia să fie muieri șezătoare 
în lăuntru în pensionat».

Se poate bănui că lecțiile din Pensio
natul domnesc nu aveau cum să în
treacă știința celor din așezămintele 
școlare pentru băieți. «Școala, zice 
în 1934 directoarea Pogoneanu,nu avea 
caracterul democratic al școalelor din 
ziua de azi; bursele nu se acordau 
încă meritului individual al copiilor, 
ci pentru serviciile publice ale părinți
lor lor». Cît despre scopul întregului 
program de studii, el era unul modest. 
Fetele își cultivau aici «aptitudinile 
pentru a conduce menajul casei și 
a-și crește copiii».

Interesant și, am fi îndreptățiți să 
spunem, de-a dreptul pasionante mo
dul în care tocmai acest program se 
pătrunde de intenții și realizări dintre 
cele mai ambițioase,astfel că, ani mai 
tîrziu, multe din absolventele Școlii 
centrale de fete (nume primit în 1862) 
vor face figură de pionierat feminin în 
cîteva domenii, accesibile pînă atunci 
numai bărbaților. Lizeta Mateescu, 
«centralistă» cu un excepțional simț 
al camaraderiei de licean, va fi, în 1932, 
prima femeie doctor în drept din Româ
nia. Mai înainte, la 1910,Ștefania Mără- 
cineanu devenea prima femeie licen
țiată în fizico-chimice la Universitatea 
din București. Cariera Ștefaniei Mărăci- 
neanu stă, dealtfel, foarte măgulitor 
sub semnul unui doctorat parizian, 
luat cu mare merit în laboratorul de 
fizică al celebrei Marie Curie. Mai 
departe, Eliza Zamfirescu absolvă ves
tita și dificila Școală politehnică de la 
Berlin și devine, în 1914, prima româncă 
ingineră și încă în specialitatea chimie- 
metalurgie, lucru rarisim în multe 
anale ale politehnicilor de pe aiurea. 
Tot ca «centraliste» și-au început stu
diile Cecilia Cuțescu Storck și Mimi 
Podeanu. Cea dintîi femeie astronom 
la noi, Maria Teohar, a fost de aseme
nea elevă a Școlii centrale de fete. 
Maria Delavrancea, soția scriitorului 
și una din cele mai iubite directoare 
ale școlii, și-a închinat, practic, viata 
bunului mers al acestei instituții. Lucia 
Demetrius scrie despre anii săi de 
școală cu profesoara Maria Delavran
cea în cuvinte mișcate de un ales 
fior: «Cu mîinile ei delicate și blajine 
a crescut multe generații de fete, care 
n-o pot uita nici pe ea, nici școala. 
Domnea disciplina în acea perioadă, 
dar o disciplină în care nu se strecura 
nici constrîngere, nici spaimă, nici 
necontenitul sentiment al vinovăției, 
pe care alte făpturi știu atît de bine 
să-l implice odată cu autoritatea ior, 
încît viața co cilului e o necontenită 

teamă.» Cum se poate lesne vedea, 
portretul directoarei — continuînd în 
același chip — este, înainte de toate, 
portretul unui mod de a face educație 
al unuia izvorînd din tradiție. Re
gulamentele succesive ale școlii des
pre asta vorbesc, chiar cînd ne apar 
de o strictețe aproape militară: despre 
ordine și muncă, despre faptul că nu 
trebuie niciodată renunțat la un lucru 
al trecutului, dacă el e încă bun. Astfel 
că școala duce, la 1900 și mult după 
aceea, niște reguli de viață internă 
statornicite cu o jumătate de secol 
înainte.

între profesoarele școlii, cu merite 
deosebite în creșterea generațiilor ce
lor mai bune, trebuie, de bună seamă, 
amintite numele lui Elly Baraschi, 
Alexandrina Verdeș, Stela Manolescu, 
Margareta Ailincăi, Elena Roșea, Ana 
Țiu Ionescu, Henriette Ionescu, pre
cum și al învățătoarelor Ștefania Ră- 
dulescu, Silvia Dimitrievici, Elena 
Buga, Jana Christu, Maria Bulgărea.

Ajunsesem, prin urmare, prea repede 
la numele femeilor care, absolvente 
ale Școlii centrale de fete^-au ilustrat 
ca oameni valoroși în toate domeniile 
sociale, chiar și acolo unde totul — 
trecutul, dificultățile muncii, neîncre
derea semenilor — spunea că există 
meserii exclusiv ale bărbaților. Prea 
repede, pentru că, pînă a se muta 
definitiv în localul proiectat de Ion 
Mincu, lîngă Grădina Icoanei, ia 1890 
și pînă a fi liceu, școala s-a tot pre
umblat: după Casa lui Manuc, din 
ulița cu pavaj de lemn a Podului 
tîrgului de afară, în Casa Turnescu, din 
Calea Moșilor, din Casa Turnescu 
într-unul din palatele familiei Ghika, 
pe strada ce s-a numit apoi a Pensio
natului, prin preajma Colței. A crescut, 
se înțelege, mult numărul elevelor. 
Una din primele directoare are iniția
tiva de a primi, în banii burselor stipen- 
distelor sale, cîteva fete din clasa mij
locie, care altfel n-aveau nici un drum 
spre carte. Acesta este începutul unui 
întreg șir de idei democratice,iar sfîr- 
șitul șirului iată faptul că, dintr-o școa
lă pentru fiice de slujbași devotați ai 
domniei, Școala centrală devine o 
instituție de învățămînt ca toate cele
lalte, avînd în plus un mare număr 
de burse date de stat și, ca răspuns 
la grija aceasta, calitatea înaltă a învă- 
țămîntului. Un exemplu: la lecțiile de 
Limbă română sînt studiați cu mare 
atenție cronicarii. Cu atît de mare aten
ție încît, anticipînd parcă unele cursuri 
speciale din programa universitară a 
anilor noștri, «centralistele» se aple
cau un an întreg pe buchea cărții lui 
Neculce sau a lui Miron Costin. Deși 
profilul școlii nu ține să dea un curs 
practic celor învățate aici, el adaugă 
subtil, în felul lecțiilor, în conținutul 
lor profund patriotic, necesitatea ca 
absolventele să meargă mai departe, 
să învețe la rîndul lor pe alții. Spre 
sfîrșitul veacului numărul institutrice- 
lor, absolvente ale școlii, e considera
bil de mare. Una din subtilitățile de 
care aminteam ale orarului era aceea că 
el prevedea multe, foarte multe ore de 
compoziție. Am avut norocul și plă
cerea să citesc caietele unde centra
listele copiau, cu o caligrafie de pisar 
imperial, cele mai frumoase«compo- 
sițiuni literare». Astfel, la 1895 Elen^ 
Popescu întreprinde, «cu multă apli- 
cațiune», un studiu «comparativ între 
odele lui Cîrlova, Alecsandri și Mure- 
șanu. Ana Hihor compune cîteva pa
gini pe tema «Desvoltării sentimentu
lui național la Români». Un poem 
închinat patriei celei bătrîne scrie Lu- 
creția Ionescu: «Ce vremi întunecate!... 
Ce timpuri de restriște/ Cînd nu putea 
Românul măcar nici să se misce/Făr’n- 

voirea sorții. Cînd se gîndea mereu/ 
Cum ar pute să scape de-un traiu așa 
de greu.»

Un semn al modificărilor din compo
ziția socială a bursierelor e și acela că 
multe compoziții scriu despre «Lupta 
vieții». «Toată viața noastră — zice în- 
tr-un Gazel «centralista» Emilia Sache- 
larie — nu e de cît o luotă continuă, al 
cărei scop este existența dilnică. La tot 
ce viază, la tot ce se rhișcă putem 
observa lupta aceasta». în fine, o sea
mă de scrieri sînt despre condiția 
femeii. Intr-o pagină dedicată temei 
«Femeia română caracterisată de 
poeți», Maria Moisescu notează capi
tolele: 1) Introducere — Despre femeie 
în general. Sentimentele de care poate 
fi susceptibilă o femeie. 2) Argumen
tare — Iubirea de patrie. Iubirea de 
mamă. 3) încheiere — Femeia în ac
țiune are un singur impuls: inimal

Ultima propoziție ne dă anume in
dicații despre cum trebuie să fi privit 
fetele Școlii centrale, atît de amarnic 
păzite de lumea din afară, în general, 
și de lumea bărbaților, în special, 
cîteva din paragrafele foarte dure ale 
regulamentului internatului. (Unul din
tre ele, de exemplu, hotărăște: «Servi
torul însărcinat cu suprivegherea porții 
e obligat sub pedeapsă de imediat* 
destituire a închide și a nu deschid» 
poarta decît la orele din program. II 
nu va permite intrarea sau ieșirea ni
mănui, fie chiar Directoarea după orei* 
zece seara»)

Astăzi, evident, unele restricții al» 
vieții de internat s-au îndulcit și cela 
mai multe au dispărut firesc. Astăzi 
liceul are caracter mixt și, în mai 
toate privințele, seamănă liceelor bu- 
cureștene sau din provincie.

Există însă o privință în care nu 
seamănă și n-are cum semăna, fiindcă 
e prea puternică tradiția ca să nu lu
creze, să nu dea și profesorilor de acum 
un tainic sentiment de solidaritate cu 
multe din cauzele trecutului. După ce 
a purtat diferite nume — în parte jus
tificate de profilul pedagogic ce i s-a 
dat — într-un timp — după ce, în ulti
mii douăzeci și ceva de ani se cheamă 
«Liceul Nr. 10 — Zoia Kosmodemian
skaia», așezămîntul de cultură din 
vecinătatea Grădinii Icoanei tinde să-și 
cultive, mai departe, numele ce i-a 
făcut faima: ȘCOALA CENTRALĂ 
DE FETE. Pentru aniversarea a 125 de 
ani de la întemeiere se fac pregătiri 
de toate felurile. Școala strînge mate
riale și documente de la foștii elevi, 
pentru alcătuirea expozițiilor și albu
melor comemorative. (în acest sens, 
conducerea de azi a Liceului solicită 
familiile ce posedă documente privind 
istoricul instituției precum și destinul 
unor absolvente cu o prezență socială 
remarcabilă să participe la pregătirea 
aniversării.) Se scrie o monografie, 
se bate o medalie, se tipăresc ilustrate, 
vor avea loc sesiuni științifice, con
cursuri și recitaluri actoricești cu foști 
absolvenți ai școlii lui Mincu: Silvia 
Popovici, Violeta Andrei, Oiga Tudo- 
rache, Liliana Tomescu, Monica Ghiu- 
tă. într-un cuvînt, se cinstește, cu pre- 
țul ce-l merită, TRADIȚIA. Și nu orice 
tradiție, ci aceea a Școlii centrale da 
fete, a liceului ce a dat întotdeauna 
măsura celui mai bun învățămînt femi
nin din România, un învățămînt avînd 
la bază dragostea de limbă și de țară.

Deci, fi-va o aniversare, cu tot ce se 
cuvine a fi la un asemenea eveniment. 
Și pentru că la o aniversare, de far
mecul și importanța acesteia, școala 
trebuie să se înfățișeze sărbătorește, 
să-și primească oaspeții în roșul pom- 
peian al zidirilor ei, așa cum l-a gîndit 
Ion Mincu. Școala crede că Teatrul 
«Lucia Sturdza Bulandra», acum, cînd 
are posibilitatea să folosească vechea 
scenă a «Naționalului», va arăta înțe
legere și va dărui Școlii centrale de 
fete sala de la Grădina Icoanei, de 
drept, de fapt și dintotdeauna a teatru
lui școlar al «centralistelor».

TUDOR OCTAVIAN ■

nouă fotografii din două veacuri: 
promoția 1892 și promoția 1976.

Fotografii de RADU CONSTANTiNESCU * 

o mare școală, 
o mare tradiție...

Am revenit de curind la școala copilă 
I riei și adolescenței mele, in care nu mai 
I pătrunsesem de aproape patru decenii 
I Fusesem poftită să le vorbesc copiilor 
I și adolescenților de acum despre școala 
I noastră de atunci, ca să înțeleagă ți ei ți I 
I să fie mindri de o tradiție care stăruie I 
I asupra lumii noastre de azi ca o lumină I 
| protectrice, binefăcătoare, tradiția ma- I 
I rii școli românești din trecut.

Cînd am intrat în venerabila Școală I

I în roșu pompeian, cu micile, decorati- I 
I vele ei curți interioare, gîndite cu atîta I 
I sobră frumusețe și funcționalitate fi- I 
I rească de acel arhitect strălucit în mo- I 
I destia lui, Ion Mincu, părinte al con- I 
I strucțiilor in stil românesc, m-am sim- I 
I tit sugrumată de emoție Se învălmă- I 
I șeau în mintea și în inima mea amin- I

I cuseră atîția oameni stimați ți iubiți I 
I Cancelaria m-a umplut și azi de același I 
| respect ușor înfiorat de teamă cu care I 
I privești, în copilărie, sanctuarele. Mi I 
I se părea atît de ciudat să intru pe ușa I 
I principală și să stau între profesori, cînd | 
| opt ani circulasem doar în jurul cance- ! 

lariei cu o sfială plină de curiozitate I 
înăbușită. Am văzut o fotografie a I 
celeilalte cancelarii și am recunoscut, I 
cu inima strînsă, pe profesoarele mele, I 
dintre care cele mai multe nu mai sînt. I

i Și ridicam ochii și mă uitam la cele 
tinere și destoinice de azi și o confuzie I 
tulburătoare se năștea In mine. In te- I 
lectuala vîrstnică ce sînt se simțea 
stîngace ți nelaîndemînă în fața tinere
lor profesoare din care cele mai multe 
îmi fuseseră studente. Dar inima mea 
era mereu a elevei Școlii Centrale, 
pentru că această inimă, precum ți 
mintea, aci mi s-au făurit Mă simt în
totdeauna emoționată cînd mă revăd 
în uniforma cu pătrățele roții-albe a 
cursului inferior ți în cea cu pătrățele 
albe-gri a cursului superior, cu pele-

I rina cu glugă cadrilată și cu pălăria 
I de catifea. Eram poate dizgrațioase cu 
I tinerețea stăvilită ți uniformizată de 
I niște straie reci ți țepene. Dar în ele 
I am făcut ucenicia unei vieți pline de 
I conștiința patriei ți de respectul valo- 
I rilor. Căci de mici eram obițnuite de 
I profesoarele noastre ți mai cu seamă de 
I neuitata Elena Rădulescu Pogoneanu, 
I directoarea din acel timp, să intrăm în 
I constrîngerea ți controlul propriei noas- 
I tre conțtiințe. De la obițnuința lecturii 
I însoțite de reflecție personală, la con- 
I fruntarea cu adevărul acceptat în orice 
I împrejurare, cu orice riscuri, ca un 
I criteriu universal al vieții ți relațiilor 
[ noastre, la scrutarea aspirațiilor noas- 
I tre de copii și la înălțarea lor pe niveluri 
I ale perfecțiunii care scăpau atunci ne- 
I științei noastre, la trezirea iubirii pen- 
I tru valorile naționale, toate mișcările 
I pozitive, creatoare ale vieții noastre 
I lăuntrice ne-au fost sugerate și deprin- 
I se cu experiența ți înțelepciunea acelei 
I femei de excepție. Alături de un corp 
I profesoral de o mare distincție, care 
I ajungea In Școala Centrală abia cînd se 
I încununau carierele didactice cu laurii
I unor merite deosebite, directoarea im- 
I prima vieții intelectuale și morale a 
I școlii o linie nobilă și bine gîndită care 

se lega cu tradiția întregului învățămînt 
românesc Și fiecare directoare și fie
care profesoară care urma se integra 
în această atmosferă atît de prielnică 
modelării sufletelor tinere a genera
țiilor care se urmau, Intr-o succesiune 
solidară. S-a vorbit de un fel de exclusi
vism de «castă» al centralistelor care, 
oriunde se întîlnesc, din orice serie ar 
face parte, se recunosc ți se înțeleg în 
chip spontan. De fapt nu e decît, cum spu
neam, recunoașterea unei apartenențe 
spirituale, participarea la o tradiție al 
cărei preț n-am să am niciodată cuvinte 
a-l proclama, conștiința unei valori nu 
personale, ci a unei instituții de cultură 
pe care o iubim ți o vom iubi pînă cînd 
măcar umbra unui gind va trece prin 
mintea noastră, adueîndu-ne imaginea 
de chivot a acestei școli românești 
neuitate.

L ZOE DU MITRESCU-BUȘULENGA ■
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ladeș 
Ideal

de riduri brăzdată
Deși brăzdată de riduri, și de experiențe, duduca se 

socoate o ființă angelică, abulică, imaterială, care zburdă 
suav cînd în pajiștea adulterului, cînd io poiana iubirii 
eterne. Existența ei diurnă, inclusiv exercițiile de gimnas
tică, este o nesfirșită stare de extaz, ea nu merge, nu 
tropăie, ci doar zboară sus, cît mai sus, cît mai departe 
de problemele de interes practic, cît mai departe de grija 
copiilor și igiena apartamentului. Cu o nobilă îndîrjire, 
tristă, demnă și năclăită, refuză să-și coboare privirea 
spre viața de fiecare zi. Ea e chemată de stele, de lumina 
florilor, de miresmele seducătoare ale vînturilor de miazăzi, 
nu mai are dreptul moral să spele și să gătească.

Problemele de interes practic constituie o veșnică in
sultă, care învinețește obrazul ei atît de alb și atît de bine 
intenționat. O nobilă și delicată indignare îi bîntuie sufletul. 
Cum o să aibă ea, cea capabilă să plîngă în fața unui 
apus de soare, grija lenjeriei? E oare drept ca ea, care îl 
înțelege pe Kant,să deretice prin casă? Nu. Nu este drept. 
Ea n-are decît o singură menire. Ea trebuie să viseze, 
să gîndească la gunguritul păsărilor, să culeagă flori... 
Sublimul vrea, și altceva nimic!

Năclăita și visătoarea, șleampăta și interiorizata, are 
grijă ca realitatea să n-ajungă pînă la ea. Și dacă reali
tatea, scîncetele copiilor, țipetele soțului ajung pînă la ea, 
ea, în legitimă apărare, se trezește meditînd sau admirînd 
frumusețile naturii.

Nici o visătoare nu poate să-și ducă singură existența. 
Ființele poetice de acest fel au nevoie de numeroase 
slugi, altfel nu au timp să admire primele semne ale primă
verii, luciul argintiu al romanticelor întinderi de lacuri... 
O armată întreagă de ființe omenești, surori, cumnați, 
soți, copii își iau riscul obligațiilor practice și o ajută pe 
trîndava visătoare să-și ducă povara gingășiei ei pînă la 
capăt. Și toată zbaterea din jurul ei ea o privește cu ironie, 
nu înțelege de ce ceilalți deretică prin casă și nu culeg 
flori alături de ea.

... Și numai din spaima de a se mișca, duduia își înalță 
privirea spre bolta înstelată a cerului.

TEODOR MAZILU ■

Ierbar 
Iesle 
Iluminism 
Impacientat 
Impresie 
Imunitate 
Inapt 
Incipient 
Indigest 
Indispoziție 
Inelar 
Infatuare 
Insectar 
Insistent 
Interdicție 
impăroșat 
înălțător

încarnare 
înecăciune

entomologii lingvistice

— specific iadului
— scop suprem, năzuință absolută; după 

de exemplu, crema antirid «Ideal»
unii.

— grădină botanică pliantă
— tacîm forestier
— filozofia electricității
— bolnav nerăbdător
— biroul impresarului
— comunitate de persoane care nu pot îmbolnăvi
— apt pentru nimic
— recipient început
— gest care nu poate fi înghițit
— dispoziție dată într-un moment de nervozitate
— deget rotund
— tatuarea infantelui
— expoziție de ace cu gămălie
— asistent cicălitor
— interzicerea dicției
— împărat păros
— dispozitiv de ochire care ne dă un senti

ment superior
— transformare în carne
— plecăciune in fața unui înecat

CORNEL UDREA ■

MIHAI PÎNZARU-PIM

lecția de citire
(pentru uzul autorilor de abecedare)

Fetița Clara este în clasa I. Ea are un abecedar. Tovarășa 
învățătoare o pune să citească:

«POVESTE»

«Sonia este acasă.
— Mămico, cum este povestea cu Iepuri că?»
— Ascultă! lepurică a pornit la vecinul său Rilă-lepu- 

rilă. Pe cărare era vulpea. Noroc cu ursul care tocmai 
venea!

Ce cuminte este acum lepurică!
După ce a citit povestea, fetița Clara se așază în bancă și 

înțelege că nu înțelege nimic: de ce are lepurică noroc cînd 
vin urșii? Ce făcea vulpea pe cărare? De ce s-a Scut lepurică 
așa cuminte după ce a avut noroc? (Mai înainte nu fusese cu
minte?!) Și—în sfîrșit—a ajuns pînă la urmă lepurică la 
vecinul său Rilă-lepurilă sau s-a mulțumit să rămînă «cuminte»? 
Ciudate povești spune mămica din abecedar!

Venind acasă fetița Clara deschide abecedarul la altă pa-
gină. Este pagina 39. Din nou ea citește:

Ni-cu

Ri-ca

Ri-ca

ca-ri-e
— Rica are carie?
— Nu! Păpușa are carie!

j

IVAN KĂNEV

MIHAI BOACĂ

are carie!» 
Ni-cu, R Rica are carie? Nu! Păpușa are

AL. MONCIU-SUDINSKI B

MIRCEA CHIRADebut la Racul

I. VLASCEANU

«Nu mai înțeleg chiar nimicapși zice Clara și se duce la tăticu:
— Tăticule, de ce au păpușile carii?
— Unde ai auzit tu prostia asta?
— Bine, tăticule, dar așa scrie în abecedar!
Tăticul zîmbește, își pune ochelarii și începe să citească 

abecedarul «elaborat în conformitate cu programa școlară a 
Ministerului Educației și Învățămîntului aprobată cu nr. 
52449/1969 și revizuit în anul 1975.» Pe măsură ce citește îl 
apucă groaza: «Ni-cu, Ri-ca... Rica are carie? Nu! Păpușa

RÂUL ȚIGANU



Numai fiindcă crescuse frumos și neted? Din tonul to
varășului Antonescu reieșea că astfel de oameni sint 
rari și ar fi păcat dacă s-ar împuțina, chiar dacă nu din 
vina lor. Să ne gîndim puțin. Constantin Antonescu o 
cunoaște pe Aneta Diaconu, eu mai știu vreo doi-trei 
ca ea și fiecare dintre dumneavoastră mai cunoaște unul 
cel puțin alături de care viața pare frumoasă și netedă, 
și adunindu-i pe toți acești eroi sau neeroi care au știut 
să crească frumos și neted, care au copii și soții și soți, 
ne dăm seama că fără ei viața noastră ar fi mai puțin netedă 
și frumoasă și ar avea mai puține puncte de sprijin. Puncte 
de sprijin care nicicînd și niciunde n-au fost puse atît 
în valoare. Și care sînt cu atît mai puternice cu cît ele nu 
se află nici deasupra noastră pe o scară a ierarhiilor so
ciale, nici dedesubtul nostru, ci alături, lăsînd pe unde 
trec un loc de bună ziua. Ei sînt purtătorii curați ai vieții 
și punți către o altă lume.

NICOLAE CRISTACHE ■
Sfirșit

FRAȚII CUȚOV (ti)

adevăratele noastre meciuri 
de-abia de-acum incolo vin, 
numai să nu mă răzgindesc

— Spune-mi, te rog, dacă ai fi cîștigat acea finală a 
campionatului național din 1969 și dacă ne-ai fi reprezentat 
la «europene», crezi că ai fi înregistrat același succes ca 
și Calistrat?

— Foarte sincer vorbind m-am gîndit oarecum la treaba 
asta, dar nu cred că aș fi rezistat acelei serii.

— Te-ai fi oprit, de exemplu, în fața sovieticului Loma
kin?

— Nu că mă laud, dar am întîlnit pînă acum 6 boxeri 
sovietici, toți unul și unul. îmi aduc aminte de unul Kam- 
neev parcă, avea 125 de meciuri, dintre care doar patru 
înfrîngeri și 80 de victorii înainte de limită. O carte de vizită 
să te bage-n sperieți, nu alta! Parcă lovea cu ghioaga! 
Și știa și box, avea viteză, tehnică și tot ce mai trebuie. 
Ei bine, l-am luat la pipăit, cu stînga-n față tot timpul, la 
întîmpinare, am evitat semidistanța, de unde avea el niște 
zvîcniri de fulger, necruțătoare. Cum îl evitam? Cu pas 
înapoi, sau în lateral, și cu o contră de dreaptă, după ce 
mai întîi îl potriveam cu un croșeu de stînga. Nu stăteam 
deloc in fața lui, tot timpul fugeam în stînga sau în dreapta, 
iar cînd se întorcea după mine, ca ursul, îl trosneam scurt 
și exact. Treaba asta o făceam cu maximum de promptitu
dine, chiar in clipa cind el, răsucindu-se, ca să îmi ajungă 
in față, se pregătea să atace. Pur și simplu n-a prea apucat 
să dea. Așa mamă de bătaie i-am tras, că spuneau băieții 
că i-am făcut capul cît o căldare sau, după o vorbă a 
noastră, că i-a sunat apa-n cap.

— Vrei să spui că pe Lomakin l-ai fi bătut?
— Nu, asta nu înseamnă că neapărat l-aș fi bătut și pe 

Lomakin ăla. Dealtfel, dacă mai țineți minte, spuneam 
despre mine, in comparație cu Calistrat, care avea deja o 
mare experiență a meciurilor internaționale, că eu eram 
un fel de începător pe vremea aceea. Acesta este și motivul 
pentru care, poate că nu mă credeți, iar Calistrat nici atît, 
m-am bucurat foarte sincer de seria acelor victorii ale sale.

— Există în spusele tale acest «iar Calistrat nici atît», 
drept pentru care te-ntreb: sînteți sau nu sînteți prieteni?

— Păi nu vorbim despre meciurile dintre noi doi?!
— Dragă Pau^trebuie să recunosc că ești dificil chiar și 

ca interlocutor. Pentru a nu știu cîta oară îmi răspunzi 
prin întrebări. Nu mai spun că-n loc să-mi povestești 
meciurile tale cu Calistrat îmi vorbești despre meciurile 
tale cu cei 6 boxeri sovietici.

— De ce nu m-ați oprit?
— Pentru că, uite, îți fac un compliment, povesteai fru

mos. Dar să ne-ntoarcem la ultima întrebare, ești de 
acord?

— Nu prea, pentru că prieteni, așa, în adevăratul sens 
al cuvîntului, nu sîntem. Sîntem colegi de sală, ne salutăm, 
ba chiar ne și respectăm, dar deocamdată numai atît, 
mă-nțelegeți?

— Nu, nu te-nțeleg. De ce numai atît și de ce deo
camdată?

— Pentru că deocamdată nu se poate altfel. Boxul e 
box, chiar dacă după meci învinsul și învingătorul se 
îmbrățișează iar în alte cazuri se și sărută. Trebuie să 
recunoaștem că asta e doar așa, o elegantă fațadă a acestui 
sport. Vreau să spun că nu poți urca într-un ring și-apoi să 
dai într-un om care ți-e prieten. Așa ceva nu se poate 
întîmpla nici într-un meci amical sau într-un meci de 
verificare, fără decizie. Se-ntîmplă ca prima repriză, ba 
chiar și a doua, să decurgă normal, fără pumni preaputer- 
nici. Dar în repriza a treia urmează de regulă un meci în 
toată puterea cuvîntului. De ce, nu știu. Antrenorii spun, 
cu o vorbă de duh, că se-ncinge tărîța-n noi. lată, ca să fie 
și mai clar, voi da un exemplu: Nicolae Linca și Șerbu 
Neacșu sînt foarte buni prieteni acum, cînd au devenit 
antrenori, dar înainte vreme, cînd un meci dintre ei atrăgea 
peste 10 000 de spectatori, așa ceva era imposibil.

— Ești absolut sigur de treaba asta?
— Sînt absolut sigur de-un singur lucru: că în momentul 

în care dai în adversarul fău dai cu toată puterea, lovești 
cu un fel de ură, de parcă omul din fața ta trebuie neapărat 
să fie doborît la pămînt. Sigur că da, nu ș prea frumos, dar 
dacă nu dai tu, dă el, care gîndește sau simte exact la fel.

— Va să zică un meci de box, mai ales un meci cu miză, 
este o luptă pe viață și pe moarte!

— Nici chiar așa, se pune problema ca în limitele 
regulamentului să obții victoria.

— Că veni vorba de regulament, spune-mi, dar cu aceeași 
sinceritate ca și pînă acum, tu sau Calistrat ați folosit 
vreodată lovituri nepermise?
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— Cum adică?
— Mă gîndesc că nu de puține ori se-ntîmplă ca-n timpul 

meciului, mai ales la cîte un clinei, unul dintre combatanți 
să lovească, mai mult sau mai puțin intenționat, cu capul, 
sau să se ridice brusc și să-și proptească antebrațul drept 
în gîtul adversarului, sau pur și simplu să lovească vizibil 
sub centură, după cap, sau după brack, ca să nu mai 
vorbesc despre un deget vîrît în ochiul adversarului, ori 
despre acel croșeu ratat și continuat cu o zvîcnire scurtă 
a cotului care se oprește în maxilarul adversarului surprins.

— Da, sînt toate astea, plus altele încă, o sumedenie 
de șiretlicuri pe care însă nici eu și nici Calistrat nu le-am 
folosit niciodată.

— Și totuși, în altă ordine de idei, mi se pare că o dată 
Calistrat te-a jignit profund. Nu în timpul meciului, desigur, 
ci imediat după meci.

— Cînd anume?
— Imediat după finala aceea din 1971 cînd Calistrat, 

învins, pentru prima oară învins de tine, a părăsit ringul, 
contestîndu-ți, probabil, victoria. După cîte îmi amintesc, 
n-a vrut să participe nici măcar la premiere. Te-a durut 
gestul lui de-atunci?

— în primele clipe, da, m-a durut, dar să vă spun cîteva 
chestii: — pentru meciul acela, a cărui miză era tot o 
participare la campionatele europene, m-am pregătit 
cu toată grija și atenția. Era vorba și de o mare ambiție, 
mai ales că de patru sau cinci ani de zile Calistrat nu pier
duse decît meciul din semifinala din Mexic. Pornind 
de-aici, de la această serie de victorii întrerupte, eu l-am 
înțeles și nu m-am supărat totuși pe Calistrat. Cine n-a 
făcut sport, nu poate să-nțeleagă ce era în sufletul lui 
atunci.

— Trist a fost faptul că la Madrid, la europene, tot el a 
fost selecționat.

— Nu spun că nu, am fost lipsit de un drept cîștigat prin 
luptă și încă ce fel de luptă. Întîmplarea face că pierde 
în finală la Bayer pe care eu l-am bătut peste trei ani la 
Galați, după ce Bayer îl mai bate și la București.

— Despre aceste meciuri am și scris. Dacă vrei, uite, 
repetăm, Calistrat te mai bate de vreo două-trei ori, dar 
și tu îl bați, chiar și de două ori la rînd, ca să nu mai vorbim 
despre ultimul vostru meci, cînd, ca să zic așa, ai avut 
victoria în mînă. După două minute de așa-zisă tatonare, 
tu reușești o serie pe care o termini cu un năprasnic croșeu 
de dreapta care-l trimite pe Calistrat la podea. Este nu
mărat, lupta reîncepe, peste cîteva secunde îl aduci In 
grogy, ar fi urmat desigur un nou croșeu, decisiv poate, 
dar sună gongul și-n timpul scurtei pauze adversarul se 
restabilește uimitor. Au venit cele două reprize în care, 
trebuie să o spunem, Calistrat te-a dominat. Vrei să ne 
spui ceva despre acest fantastic meci?

— Doar faptul cunoscut și văzut de toată lumea că după 
reușita primei reprize am intrat într-un fel de expectativă, 
am pîndit prea mult lovitura decisivă, iar în acest timp 
adversarul meu acumula punctele care i-au adus o victorie 
meritată, o victorie pentru care a muncit foarte.

— Meciul acela te-a oemobilizat cumva?
— Dimpotrivă, dacă adăugăm acelui meci și cele cîteva 

victorii pe care le am la Cuțov, plus faptul că pe el îl cam 
bat anii din spate, pe cîtă vreme eu am ajuns în deplină
tatea puterilor mele, m-am maturizat, cum se spune, adică, 
în limbajul nostru, de-abia acum, la 26 de ani simt cu ade
vărat tăria pumnului, aș zice eu, în concluzie, că adevăra
tele meciuri dintre mine și Cuțov de-abia de-acum încolo 
vin, numai să nu mă răzgîndesc eu pînă atunci.

— Cum adică?
— Poate că nu știți, dar sînt student în anul IV la drept 

și dacă nu voi reuși să reglementez o anume problemă, 
gata, salut cu boxul.

— Trebuie să recunosc că realmente sînt surprins, 
în fond, despre ce anume este vorba?

— Aș spune că atît eu, cît și Calistrat, sau fratele său 
Simion, sau atîți alți și alți boxeri, sîntem, orice s-ar 
spune, niște valori consemnate la ora actuală, ceva mai 
mult decît un fotbalist din divizia B sau chiar divizia A. 
Deși, ca- importanță pentru sportul românesc în general 
vorbind, sîntem mai presus decît unii, cam multi dintre 
acești fotbaliști, în realitate, ca atenție din partea C.N.E.F.S. 
ului, care a limitat posibilitățile federației noastre, dar 
care nu vrea să se amestece în treburile cluburilor noastre, 
trebuie să recunoaștem că, din păcate, nu reprezentăm 
mare lucru, sîntem și noi așa, niște sportivi, buni doar 
pentru cantonamente și pentru a cîștigâ medalii. Știți că 
după 10-15 ani de box există pentru noi un anume risc 
în ceea ce privește comportamentul nostru pe bază ner
voasă? Nu de la dumneavoastră, de la revista Flacăra, 
aștept un răspuns, cl de la cei care, dacă au urechi de 
auzit e bine să audă, pentru că și noi sîntem sportivi 
și încă de performanță reală, vreau să spun chiar obți
nută și nu doar promisă și amînată. Dealtfel, cred că 
despre multe asemenea lucruri ar fi vrut să vorbească și 
Cuțov.

— Nu numai că ar fi vrut să vorbească dar, cu aceeași 
amărăciune și cu aceeași exactitate le-a amintit, punct cu 
Punct VICTOR NIȚĂ ■

(Va urma)

EDUCAȚIE PRIN AMINTIRI

s-a întimplat în această iarnă

S-a întimplat în această iarnă într-un oraș de pe malul 
Mureșului.

Primul personaj al povestirii e un om modest, poate 
chiar șters, miop, foarte miop și acum,fiindcă și-a pierdut 
ochelarii, străbate strada temător, îngîndurat. Dealtfel 
și cînd poartă ochelarii e totdeauna retras, grijuliu, parcă 
voind ca prezența lui să nu fie observată.

E amărît, cu toate că își spune singur că nu ar trebui să 
fie. în fond, faptul că și-a pierdut ochelarii nu este atît de 

■ a
Prezentarea artistică:
SORIN POSTOLACHE

grav ca să îl necăjească în asemenea măsură, adică să îl 
bîntuie tot felul de gînduri nesăbuite, cum ar fi de pildă 
aceia că nevasta lui a avut dreptate atunci cînd i-a spus 
că este un uituc, cu alte cuvinte că nu este bun de nimic. 
Nu îl supărase faptul în sine că soția l-ar fi certat, fiindcă 
o cunoștea doar destul de bine, erau de atîția ani căsătoriți, 
știa că vorbește uneori numai din buze nu și din suflet, 
știa că e o femeie bună, dar vezi, își zicea, asta e, a avut 
dreptate! în fond și la urma urmei, cine era el?, se întreba. 
Da, se întreba despre sine însuși cum nu s-a întrebat 
niciodată în viață. Desigur, era un uituc, așa cum spusese 
soția lui, dar nu se gîndea numai la asta. Se vedea pe sine 
însuși privindu-se de undeva de departe și se vedea mic, 
mic de tot. Cine oare îl băga în seamă? Chiar și la fabrică, 
meșterul, deși e mai tînăr, îl strigă și îl muștruluiește 
cîteodată ca pe un copil. Și ceilalți. își au poveștile lor, 
glumele lor, se duc împreună la meciuri (pe el nu îl intere
sează cum se bate mingea cu piciorul, dar nici nu l-au 
chemat niciodată cu ei), își au chefurile lor (el a uitat 
cum se cîntă la un pahar, dar nici nu îl cheamă cu ei), 
își au vorbele lor că se înțeleg dintr-un singur cuvînt, 
ba chiar numai din priviri... E drept că nu îi caută pricină, 
nu au nimic cu el, dar uite, pînă acum nu și-a dat seama 
că nici nu îi dau vreo atenție, ca și cum nu ar fi printre ei... 
Știa de mult, bineînțeles că știa, că nimeni nu îl bagă în 
seamă, dar parcă asta nu îl supăra, dimpotrivă, cu firea 
lui, îi făcea plăcere că este lăsat în pace de toți, dar acum 
parcă prea îl întrista această constatare. Privindu-se ae 
departe se vedea mic, mic de tot, atît de mic îneît se în
treba dacă punctul acela neînsemnat era el, era un om?

își pusese in gind să găsească ochelarii, știa că i-a 
putut pierde numai dacă i-au căzut în cazanul mare, dar 
trebuia să îi scoată. Știa bine că pe fundul acelui cazan 
erau substanțe toxice, li s-a atras de multe ori atenția, 
li s-a spus și compoziția lor chimică (uree, sulf și carbon), 
dar trebuia să își scoată ochelarii. Cînd se pregătea pe 
marginea cazanului să coboare, au venit doi ortaci mai 
tineri din echipa lui (al doilea și al treilea personaj al 
povestirii noastre) și mai întîi au încercat să îl convingă 
să renunțe, l-a repezit cu un «Lăsați-mă în pace!» și și-a 
dat drumul. Nu a atins bine fundul cazanului și a lunecat, 
căzînd. Unuia dintre tineri i-au trebuit doar cîteva secunde 
să coboare alături de el, iar celălalt a fugit după ajutoare, 
strigînd.

Tînărul care a ajuns pe fundul cazanului l-a luat în brațe, 
a încercat să îl ridice peste marginea acestuia, dar în timpul 
efortului s-a prăbușit. Erau amîndoi căzuți, poate în 
nesimțire, cînd meșterul a coborît cu o frînghie și i-a 
ridicat spre cei care îi prindeau la marginea cazanului. 
Cînd i-a salvat pe amîndoi a simțit că se sufocă, a amețit 
și s-a prăbușit în spuma aceea vîscoasă de pe fundul 
cazanului. Văzîndu-I că nu se mai poate ține de frînghie, 
au coborît alți doi muncitori, care au reușit să îl scoată, 
unul dintre, aceștia prăvălindu-se leșinat peste buza 
cazanului. In total, pentru salvarea celui ce și-a căutat 
ochelarii au coborît cinci oameni.

Cel care a coborît al doilea nu își revenea din leșin, cu 
toate că doctorița de la dispensar îi făcea respirație arti
ficială. A venit în grabă salvarea și în timp ce îl urcau 
întins pe o targă, omul care și-a căutat ochelarii, revenin- 
du-și, îl privea atît de fix și de disperat, îneît meșterul a 
simțit că nu e bine ceea ce se petrece cu el, a încercat să 
îl întrebe ceva, dar nu a primit răspuns.

Un inginer cu brațul plin de măști de protecție încerca 
să le explice că aceste măști le erau la îndemînă, în apro
piere, că ar fi trebuit să recurgă la folosirea lor așa cum 
prevede regulamentul și așa cum i-a instruit, dar cînd unul 
dintre oameni l-a întrebat calm: «Crezi dumneata că ne-am 
putut gîndi și la măști?» a tăcut. Și-a dat seama că poate 
omul acela avea dreptate. Desigur, primul, sau primii care 
au intrat în cazan ar fi trebuit să recurgă la măști, dar 
ceilalți nu ar mai fi avut timp. Singurul lor gînd a fost să 
își salveze tovarășul sau tovarășii aflați în pericol și nu 
s-au mai gîndit la nimic altceva, trebuia acționat cît se 
poate de rapid și au acționat astfel, punîndu-și, pe rînd, 
în pericol propria viață. Primul tînăr pentru a-l salva pe 
cel care și-a căutat ochelarii, meșterul pentru a-i salva 
pe arrțîndoi, ceilalți pentru a-l salva pe meșter... Unul după 
altul se aruncau în fundul cazanului cu substanțe otrăvite, 
peniru a-și împinge afară tovarășul, se aruncau unul 
pentru altul, știind toarte bine că se expun aceluiași 
pericol, rămînînd ei, salvatorii, prăbușiți și urmînd să fie 
salvați de alții, prin repetarea aceluiași gest de dăruire 
omenească. Dacă cineva a fost vinovat că nu a recurs la 
măștile de protecție, își spunea inginerul, atunci acesta 
nu poate fi decît cel care a intrat primul în cazan. Cine știe 
ce a fost în capul lui de nu s-a gîndit la nimic? In ce îi 
privește pe ceilalți, ei au avut un singur gind și o singură 
dorință mai presus de orice: să își salveze tovarășul. 
Nu mai era loc în cugetul lor și pentru alte gînduri, nu mai 
era timp pentru a cumpăni și întîrzia cu alte gesturi, utiliza
rea măștilor ar fi cerut un minut, poate două,,de intîrziere, 
prea mult pentru cei ce trebuiau salvați. Da, își spunea 
inginerul, ei au gîndit toți la fel, s-au gîndit adică mai întîi 
la salvarea celui în pericol și apoi la propria viață — au 
gîndit la fel, deși unii își spuneau cuvintele în gînd în limba 
română și unii în limba maghiară. Inginerului i s-a părut 
ciudat cum se pot ivi momente cînd în gînduri aprinse, 
gînduri profund omenești, gînduri minunate de adîncă 
omenie, cuvintele se contopesc, devin aceleași. Și a simțit 
un teribil sentiment de admirație și respect față de acei 
oameni.

Cel care și-a căutat ochelarii ar fi vrut să îl pălmuiască 
cineva. Sau măcar să îi spună cuvinte grele. Să îi spună 
că din cauza lui s-au întimplat toate. Dar nimeni nu îi 
spunea și nu îi reproșa nimic. Plecase mașina salvării 
cu cel care a intrat primul ca să îl salveze, dar parcă mai 
auzea sunetul sirenei acelei mașini albe. Nu și-a dat seama 
cind s-a desprins de lingă ceilalți, cînd a ieșit pe poarta 
fabricii, cind a luat drumul spre spital. El, omul mărunt, 
pe care nimeni nu îl băga in seamă, el, cel neînsemnat, 
care se vedea atit de mic, privindu-se de la distanță, ca 
un punct asemănător unui fir de nisip, el este totuși 
omul pentru care tovarășii săi, despre care credea că nici 
nu il bagă în seamă, și-au riscat viața. Mai întîi unul, apoi 
altul, apoi altul, și-au pus in primejdie viața pentru nebunia 
lui de a-și căuta ochelarii in fundul acelui cazan. El, grăun
tele de nisip neînsemnat, se vedea acum cu totul altfel. 
Și ii vedea altfel pe tovarășii săi. Și îi venea să plingă 
pentru gindurile lui nebune, pentru prostia lui din clipa 
în care și-a spus că trebuie să caute acei ochelari chiar 
riscînd, fiindcă viața lui, a unui om mărunt, tot nu contează.

Peste străzi, peste oameni, peste oraș începuse să 
ningă.

EMIL POENARU ■
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congresul educației politice și al culturii — forum al spiritului revoluționar și al iubirii de țară
Lirismul lui loan Alexandru (născut la 25 decembrie 

1941,în satul Topa, județul Cluj, în prezent asistent la 
Facultatea de limba și literatura română din București) 
a cunoscut de-a lungul anilor mai multe etape. Cel? 
cind cărți de versuri pe care le-a scris pînă acum - 
Cum să vă spun (1964), Viața deocamdată (1965), 
Infernul discutabil (1967), Vămile pustiei (1969), 
Imnele bucuriei (1973), celelalte volume publicate 
de poet (Vină — 1967, Poeme — 1970, Imne 
1975)/iind culegeri din acestea — propun universuri 
poetice care, chiar dacă au o legătură unele cu altele 
prin anumite poezii, nu seamănă totuși între ele. Volu
mul de debut este parcă jurnalul unui adolescent care 
se bucură descoperind elementele din preajma sa, 
făpturile și lucrurile. Poetul glorifică ierburile, ploaia, 
izvorul, mînzul, luna, laptele din șiștar. Versurile sînt 
directe, emoționante prin sinceritatea lor. Viața 
deocamdată aduce o schimbare de perspectivă. 
Poezia lui loan Alexandru capătă gravitate, nu mai 
înregistrează sentimentele unui adolescent zvăpăiat, 
d pe cele ale unui om pe deplin solidar cu colectivita
tea în cadrul căreia trăiește. Dragostea pentru melea
gurile natale, comuniunea cu strămoșii, legătura 
dintre generații, obiceiurile, faptele cotidiene din 
lumea satului, solidaritatea dintre oameni («Un om/ 
pentru alt om»)— iată citeva din temele acestui volum. 
In Schimb, Infernul discutabil (poate cea mai bună 
carte de pînă acum a poetului) transcrie neliniștile, 
spaimele unei colectivități asupra căreia s-a abătut, 
fără un motiv explicabil, o pedeapsă. Un ținut nerodi
tor, bin tu it de pulberi, adăpostește această umanitate 
împovărată de o vină neștiută. Oamenii execută, în 
virtutea unor ritualuri absurde, gesturi bizare. Viziu
nile sînt, de multe ori, de coșmar.

Chiar dacă descrie experiența singurătății. Vămile 
pustiei cuprinde unele poeme de o tristețe plină de 
speranță Disperării si dezorientării din Infernul 
discutabil le iau locul împăcarea, încrederea în armo
nia universului și în puterea omului de a-l înțelege și de 
a-și găsi menirea. Imnele bucuriei reprezintă cartea 
prin care poezia lui loan Alexandru se înseninează. Ea 
conține versuri ce exprimă extazul în fața vieții, 
atmosfera unei sărbători neîntrerupte. în sfîrșit, 
poemele din viitorul volum Imnele Transilvaniei, 
publicate prin reviste, ne fac să înțelegem că poezia lui 
loan Alexandru, depășind momentele de derută, se 
apropie tot mai mult de o temă fundamentală pentru 
întreaga colectivitate în care trăim: cea a istoriei nea
mului nostru.

— loan Alexandru, ce mai reprezintă azi 
pentru dumneavoastră satul din Transilvania 
în care v-ați născut?

— Există o evoluție în sentimentul meu 
față'de satul în care m-am născut. Mă in
teresează tot mai mult oamenii pe care 
i-am cunoscut de copil, să-i cercetez isto
ric, persoană cu persoană. Cînd eram mic 
mă interesau hora, obiceiurile, caracterul 
mai general al satului. Mă interesau mai 
puțin oamenii ca persoane. Acuma încep 
să văd satul istoric în corelația lui cu alte 
sate din Transilvania Sunt bucuros să des
copăr că este un sat de peste un mileniu 
vechime, că prin pădurea din apropiere 
trecea drumul lui Trajan de la Napoca la 
Porolissum a cărui linie este păstrată și 
astăzi. Aici, în împrejurimi, a fost cetatea 
lui Gelu, de aici se trage Bărnuțiu. Neamu
rile lui Horia din Munții Apuseni se întind 
pînă prin satele noastre.

— Dacă n-ați fi cunoscut acest ținut, 
poezia dumneavoastră ar fi arătat alt fel?

— Asta e clar, despre cele de acasă e 
cel mai greu să vorbești și acest greu tre
buie să-l biruie poezia. Pe mine aceste 
locuri m-au format definitiv dacă este ade
vărat că anii copilăriei sunt hotărîtori în 
formație iar anii maturității nu sunt decît 
reveniri la acele clipe cînd se naște graiul 
și se iau de pe buzele moșilor cuvintele

— Ce ați învățat în Transilvania, ceva care 
credeți că n-ați fi învățat în nici un alt colț 
al lumii?

— Graiul-meu este impregnat de spiri
tualitatea țăranilor, de seriozitatea lor pe 
care cu greu am mai întîlnit-o în altă parte 
Transilvania este o matcă de oameni sta
tornici, cu o experiență tradițională care 
le dă caracter și măreție chiar atunci cînd 
viețuiesc modest, aproape de sărăcie. Oa
meni simpli și modești știu cîntări pe care 
le-am auzit și în care se revelează tot Bi
zanțul, amintind legăturile arhaice cu Bi
zanțul. Noi aveam în Transilvania,prin anul 
1000,o mînăstire, Peri, care avea legături cu 
patriarhia Constantinopolului. Această le
gătură (pentru că imperiul bizantin moște
nește pe cel roman) este tot o continuitate 
în latinitate și în aceeași patrie a poporului 
nostru. Moștenim pe drept, prin limbă și 
spirit, imperiul roman și pe cel bizantin..

— Vorbiți adeseori despre latinitatea po
porului român.

— Mă interesează în mod firesc latinita
tea poporului nostru. Asemănările profun
de de caracter, înalta moralitate, cultul față 
de familie, atît de înrădăcinat în Transilva- 
nia,este, cercetînd istoria, adînc în poporul 
roman, prin care cred eu că am dobîndit 
acest statornic sentiment față de Patrie și 
pe care popoarele celelalte din vechime 
nu-l aveau. Romanii sunt marii patrioți 
care știau să-și subordoneze individualitatea
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simțului generozității față de rînduiala unei 
comunități pe care o numim cu același cu- 
vînt, patrie, și pe care grecii, mai legați de 
vizual și de multitudinea zeităților, nu-l 
aveau. Această romanitate a poporului ro
mân, cu precădere păstrată în Transilvania, 
care ia un moment dat a fost ignorată, e o 
realitate. Părinții noștri au fost daci. Dar și 
partea romană, care este egală în formarea 
poporului român, trebuie să ne preocupe. 
Nu e o întîmpiare că suntem cei mai con
servator popor dintre popoarele romanice 
— în sensul păstrării latinității. De copil 
mi-aduc aminte cum țăranii își începeau 
aratul. Se descopereau în fața pămîntului ca 
și romanii. O reculegere așa cum o împli
neau ei. De-abia după aceea își începeau 
treaba

— L-ați cunoscut pe Lucian Blaga.
— Eram liceean cînd l-am cunoscut, îm

preună cu alții de la Liceul «George Barițiu». 
Ne-a spus ferm de la prima întîlnire să învă
țăm limba germană, să nu acordăm toată a- 
tenția numai literaturii zilnice și să aprofun- 
dăm cultura lumii. Poate dacă Blaga n-ar fi 
existat în cultura română, am fi fost tot într-o 
perioadă eminesciană. Blaga și lorga au im
pus o nouă perioadă în cultura noastră, 
această reconfruntare a spiritualității ro
mânești cu marile civilizații vechi și mai 
noi. Și care trebuie dusă mai departe. 
Cei de azi trebuie să ducem mai departe 
ce au făcut Eminescu și Blaga. Ceea ce avem 
acasă trebuie să confruntăm cu spiritualită- 
țile vii care au marcat fața istoriei. însu- 
șindu-ne aceste culturi vechi și mai noi 
scăpăm de niște complexe istorice. Eu, dacă 
n-aș fi scăpat, n-aș putea să fiu cinstit și să 
reiau graiul românesc cu încredere. Dacă 
îmi permit să spun acum lucruri simple în 
poezie sau de ia catedră, ele provin din 
sinceritate și cărturărie.

— Cultura nu înseamnă pentru un crea
tor o sterilizare, o secătuire a resurselor?

— Să ne gîndim ce a făcut cărturăria din 
Eminescu, din Blaga, din Holderlin. Noi, 
cei care ne naștem la sat, venim cu o ex
periență atît de mare incit dacă nu o fil
trăm prin cărturărie, ne distrugem. Esenin. 
Labiș și alți poeți rurali, venind cu expe
riența asta, s-au împotmolit. Cărturăria 
înseamnă o muncă istovitoare pe experiența 
altora.

— Fără a fi de acord cu dumneavoastră 
in privința lui Esenin și Labiș, cred că nu 
numai pentru cei care vin de la sat e nece
sară cultura.

— Sigur că e necesară pentru oricine.
— Există încă persistentă imaginea poe

tului boem. Mai este ea actuală?
— Probabil este actuală pentru un anume 

fei de poezie. Poezia, așa cum o înțeleg eu, 
e o treabă foarte serioasă și foarte grea. 
Și această greutate, dacă nu ai o viață echi
librată, nu poate fi purtată, ținînd cont că 
fiecare poet își asumă istoria poporului său 
și ia totul de la capăt într-o viață totuși 
limitată.

— Vorbiți-mi puțin despre generația de 
poeți din care faceți parte.

am trăit 

asa
9

cum 

mă

arată 

cărțile
— Noi avem trei generații de poeți pînă 

astăzi: poetul evului mediu — poetul popular 
și Dosoftei; momentul Eminescu; momen
tul Blaga-Voicuiescu. in ce măsură noi vom 
fi o a patra treaptă în creșterea spirituali
tății românești rămîne de văzut. Toți aceș
tia dinaintea noastră sunt trepte pentru că 
fiecare la ceasul oportun a asimilat marile 
spiritualități ale lumii și a devenit expo
nent al istoriei poporului român. Eu cred 
că există oameni de legătură între aceste 
generații în firea cărora este ardentă plenar 
problematica majoră a spiritualității ro
mânești și o dezbat și o frămîntă în virtutea 
altor culturi și civilizații. Mai degrabă so- 
cot că asta e important: a avea acest om 
de legătură între generații. Iar dacă sunt 
mai muiți, cu atît mai bine.

— Eu vă întreb totuși despre cei care, 
de o vîrstă apropiată cu a dumneavoastră, 
sînt implicați în destinul poeziei românești 
actuale.

— Este o evidență reală prezența cîtorva 
scriitori tineri în cultura actuală și, dacă 
vreți, și în cadru european. Aceasta e o 
bucurie reală pentru noi să ne vedem cu- 
noscuți. Dar marea mea bucurie este marele 
număr de cititori ai patriei mele. în special, 
tineri. Pentru că influențele ce le-ai putea 
avea într-o altă cultură sunt foarte mici. 
Roiul de modelator de conștiință îl poți 
avea numai pentru poporul tău. Acesta e 
cazul, de pildă, al lui Dante. El este hotărî- 
tor pentru italieni. Suntem cunoscuți în 
afară; însemnăm ceva în măsura în care 
suntem pentru sufletul poporului nostru. 
Din această perspectivă prețuiesc pe cîțiva 
poeți din generația mea care sunt aplecați 
asupra sufletului poporului român: Blan- 
diana, Buzea, Ion Gheorghe, Păunescu, So- 
rescu, Stănescu.

— Care sînt șansele poeziei în epoca 
actuală?

— Răspunsul ia această întrebare îl pu
tem afia dacă ne gîndim ce audiență enormă 
au poeții în ziua de azi. în Japonia, în America, 
țări cu o civilizație tehnică puternic dezvol
tată. volumele de poezie se tipăresc în 
tiraje enorme. Civilizația tehnică, în loc să 
îndepărteze publicul de poezie, îi apropie 
și mai muit de ea. Sigur, există o literatură 
care nu interesează. Sau aita supusă modei. 
Alți poeți în schimb, cum a fost de pildă 
Claudel, au ia început un cerc restrins ca 
auditoriu, dar care crește continuu. Clau
del a devenit un uriaș poet deoarece și-a 
asumat istoria Franței. In timp ce alții, ca 
Riike, cu popularitate la început, au scăzut 
în atenție cu timpul. El a vrut să impună un 
universalism înainte de a fi ancorat în reali
tatea unui loc.

— Dumneavoastră sînteți un om care ia 
totul în serios. Atitudinea aceasta veșnic 
gravă în fața existenței nu e obositoare 
pentru cei care vă urmăresc?

— Să știți că de asta depinde istoria unui 
popor. în ce măsură poetul nu lasă graiui 
să se piardă în secundar, în cele de supra
față. Poetul nu are voie să meargă după 
gustul publicului. Ci să-și asume gravele 

probleme ale omenirii, aie neamului. Viața 
și moartea, nunta și nașterea pruncilor, 
tristețea și bucuria sunt moșteniri și reali
tăți perene pentru om și a ie ocoli pe 
acestea înseamnă a te ocupa de lucruri 
care nu privesc ființa umană, ci înstrăina
rea ei.

— Pentru ce în poemele dumneavoastră 
din ultima vreme se observă o tot mai ac
centuată preocupare pentru istorie?

— Pentru că în istorie s-a întîmpiat to
tul. Aici se află comoara înaintașilor lăsată 
nouă moștenire. Eu nu mă pot lipsi de 
această comoară. Fără experiența ei, fără 
credința și seriozitatea ei, eu sunt împu
ținat. Obiectul poetului vechi era mythosui; 
iar obiectul poetului de 2000 de ani încoace 
este istoria, tn istorie au apărut evenimente, 
persoane, lucrări pe care lumea veche nu' 
le-ar fi putut alcătui. Astea sunt comoara 
noastră și astea au rost asimilate și în lumina 
lor au dat naștere la popoare și ia civilizații 
cum este poporul român și civilizația sa, 
care a asimilat datele fundamentale aie 
omenirii. Noi, timp de 500 de ani, am dus 
o luptă de asimilare a spiritualității omenirii 
ce se oglindește în zecile de mii de manu
scrise, multe dintre eie nepublicate. în 
miile de cărți tipărite cu mari sacrificii în 
evul mediu. Noi am luat ființă ca urmare a 
asimilării lumii, nu a boicotării ei. Am adus 
în graiul românesc cărțile întemeietoare 
de neamuri în Europa. Așa trebuie să numim 
acele tomuri tipărite sau scrise de Șerban 
Cantacuzino, Matei Basarab, Samuel Micu, 
Dimitrie Cantemir, Andrei Șaguna. Așa 
poate fi numită lucrarea lui Ștefan cel Mare 
care a îmbrăcat fața acestui pămînt cu cti
torii de valoare universală. Avem pravilă 
și scripture, cum zicea Eminescu — deci 
tot ce e fundamental pentru întemeierea 
unui neam. De ce deschidea Eminescu scrip- 
turele române? Avea nevoie de această 
atestare că poporul român s-a născut nor
mai, prin asimilare și prin trudă asupra 
valorilor reale din istoria omenirii nu din 
avort. Noi, din păcate, nu ne preocupăm 
îndeajuns de aceste lucrări. N-avem destulă 
grijă față de aceste ctitorii care au dat naș
tere poporului nostru. Arnota, de pildă, 
unde odihnește Matei Basarab, care a cti
torit mai mult decît Ștefan, este pe cale 
să se dărîme din pricina unei cariere de 
piatră din apropiere. Matei Basarab înseam
nă în istoria noastră cît un Pericie sau un 
Napoleon în istoria altor popoare. Mănăs
tirile Bistrița, Horezu, Neamț, Surdești, 
Biserica dintr-un lemn sunt piramidele civi
lizației noastre și trebuie să avem grijă față 
de ele. De asemenea, ar trebui reluate 
într-o serie monumentele limbii noastre, 
despre care vorbim dar sunt greu accesi
bile. Orice ruptură cu tradiția este pericu
loasă, și oamenii o știu ca, de pildă, scoțienii 
care plătesc țăranilor să nu-și părăsească 
portul și tradițiile.

— Totuși, istoria nu înseamnă numai tre
cut, ci și prezent. Ce înseamnă pentru poe
tul loan Alexandru momentul în care trăim?

— Condiția poeziei adevărate este de a 
se putea aplica asupra ființei organice a rea
lității Patriei. Faptul că eu, ca poet român, 
astăzi, pot vorbi despre ceea ce socot că 
este esențial, vital, pentru durata poporului 
meu în istorie este un adevăr pentru care 
sunt recunoscător și căruia prin lucrarea 
mea zilnică, cu vocația mea, caut să-i dăruiesc 
o operă desăvîrșită ca formă și conținut: 
măiestriei să-i pot răspunde cu măiestrie. 
Această posibilitate se datorează climatului 
favorabil de la noi, aprofundat de neobosi
tul președinte Nicolae Ceaușescu, ctitorul 
de azi al țării. Sunt fiu de țăran transilvan 
și văd pe fratele meu. de aproape două 
decenii, zi cu zi, cum se scoală înaintea 
zorilor, cu zeci de alți săteni plecînd la 
Cluj-Napoca. Ei sunt fierari betoniști, o 
muncă foarte grea dar pe care o poartă cu 
răbdare, cu tenacitate. Ei și alții ca ei au 
renăscut această veche cetate Napoca, i-au 
construit cartiere noi, case de locuit, că
mine, școli. Acum lucrează la acoperișul 
impresionantului hotel de pe Cetățuie, unde 
erau odinioară cocioabele săracilor. Iar ceea 
ce se întîmplă la Cluj-Napoca, într-un fel 
sau altul, se-ntîmplă astăzi în toată țara. în 
ultimii ani, prin munca încordată a tuturora 
devenim mai buni, mai adevărați. Și adevă
rul înseamnă libertate.

— Sînteți socotit un poet ai satului. Nu 
vi se pare falsă distincția care se mai face
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